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مهراد عباد

عامل گرانی دلار 
چیست؟

2

سرمقاله

ابراهیم نکو

مردم تغییر را الآن 
می خواهند

2

یادداشت

غلامحسین شافعی 

هشدارهای پنجگانه درباره 
بودجه بخش خصوصی

3

یادداشت

احسان طاهری

شوک بانک ها
 به پایه پولی

6

یادداشت

بازار سرمایه؛
  همچنان در کما! 

در گفت و گوی »تدبیر تازه «   با یک کارشناس وضعیت 
بازار سرمایه  بررسی شد؛

گروه بازار مالی: هفته گذشته، ارزش معاملات پایین بود و اگرچه یک سری از سهم ها 
مثبت بودند و بازار با مثبت بسته شد ولی، همین پایین بودن ارزش معاملات باعث شد 
روند بازار به گونه ای پیش برود که به سمت نزول ارزش یا حجم معاملات برویم و به 

همین دلیل، حتی اگر بازار هم مثبت باشد دوباره دچار خستگی می شود...

کلاف سردرگم 
خودرو سازی دولتی

» تدبیر تازه« از خوی انحصار گری دولت
  گزارش می دهد

گروه راه و مسکن: راه دور نرویم. همین اسفند ماه گذشته رئیس جمهور با حضور در شرکت 
ایران خودرو دستوراتی صادر کرد که به فرمان هشت ماده ای مشهور شد. از جمله:

الف( تولید خودرو در ســال ۱۴۰۱ نســبت به ســال ۱۴۰۰ حداقل ۵۰% افزایش یابد؛ 
فرمانی که محقق نشد...

گزارشگپ

98

6

توزیع رانت در 
بانک های دولتی
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 بخشش سود مازاد و جرایم بانکی
 در بسته وصول مطالبات بانک های دولتی؛

گزارش

گروه بازار مالی: اخیرا وزیر اقتصاد از بخشش سود مازاد و جرایم 
بانکی در بسته وصول مطالبات بانک های دولتی و بانک های 
تحت مدیریت دولت از ابتدای اسفند ماه سال جاری خبر داد. 
اما انتقادی که به این تصمیم وارد می شود این است که چرا 
با توجه به تورم فزاینده کشور و همچنین با علم افراد به اینکه 
بازپرداخت وام در موعدهای تعیین شده باید انجام شود، این 
رویه در پیش گرفته شده است؟! هفته گذشته، وزیر اقتصاد، 
ســید احسان خاندوزی، در حاشیه جلسه هیات دولت به این 
نکته اشاره کرد که با توافق مدیران عامل بانک های دولتی و 
بانک های تحت مدیریت این وزارتخانه برای اجرای طرحی 
با هدف وصول مطالبات غیرتجاری و مســاعدت با افرادی 
که به علت مشــکلات اقتصادی امکان بازپرداخت به موقع 

تسهیلات خود نداشته اند...

 به درســتی نمی دانیم برای معروف شــدن نیاز است که آدم 
عجیب و غریبی باشی یا اینکه شهرت از تو یک آدم عجیب 

و غریب می سازد.
 به هر حال کافی است اندکی به زندگی شخصی سلبریتی های 
بســیار مشهور دنیا علاقه داشته باشید تا قبول کنید عادات 

غیرعادی در زندگی این افراد به وفور دیده می شود.
 در ایــن مقالــه البته قرار نیســت تمــام رفتارهای عجیب 
ســلبریتی ها را بررســی کنیم و در عوض قرار است نگاهی 
بیندازیم به عادات غیر معمولِ غذایی این افراد مشــهور و 
ببینیم وقتی پای شــکم که به وسط می آید این سلبریتی ها 

چگونه رفتار می کنند.

 عادات غیر معمولِ غذایی
  افراد مشهور
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از حشره خواری آنجلینا جولی تا فلفل خوری 
هیلاری کلینتون

گزارش

گروه راه و مســکن: چند روز پیش بود که خبر مذاکرات ایران 
و چین بر ســر ســاخت ۴ میلیون واحد مســکونی توسط 
ســرمایه گذاران چینی مطرح شــد. این خبر البته از سوی 
وزارت راه و شهرسازی تکذیب شد. اما هنوز زمزمه حضور 
چینی ها در پروژه های مســکن ایران مطرح است.موضوع 
مذاکره با چینی ها برای ورود به ساخت مسکن در قالب قانون 
جهش تولید و تأمین مسکن، اولین بار ۱9 مهرماه از سوی 
یک نماینده مجلس مطرح شــد. هر چند او گفته های خود 
را تکذیب کرد، اما مســئولان وقت وزارت راه و شهرسازی 
ضمن اشاره به استفاده از توان شرکت های خارجی به منظور 
ارتقای تکنولوژی ســاخت در ایــران، گفته بودند که قرار 
نیست خارجی ها مسکن بسازند بلکه فناوری وارد می کنند.

حالا مجدداً با ســفر رئیس جمهوری به چین خبر دیگری 
منتشر شد ...

راهکار حل مشکلات پروژه 
نهضت ملی مسکن

8

در گفت و گو با کارشناسان بازار مسکن 
بررسی شد

گپ

گــروه اقتصــادی:  آخرین گزارش رســمی دولت از تغییر 
قیمت هــا، از افزایــش تورم نقطه به نقطه به حدود ۵۳.۴ 
درصد حکایت دارد. این برای پنجمین ماه در طول امسال 
اســت که شــاخص تورم نقطه ای )تورم بهمن ماه امسال 
نســبت به بهمن ســال گذشته( از ۵۰ درصد عبور کرده و 
به حدود ۵۳.۴ درصد رسیده است. این در شرایطی است 
که تورم نقطه ای بهمن ماه به تورم تیرماه و پس از اجرای 
جراحی اقتصادی دولت بازگشت؛ به طوری که بلافاصله 
پس از شوک قیمتی ای که با حذف ارز ۴۲۰۰ تومانی در 
اردیبهشت ماه امسال اتفاق افتاد، نرخ تورم نقطه به نقطه 

در خردادماه به یک باره از ۳9.۳ درصد ...

آمارهای مشکوک تورمی
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گزارش مرکز آمار از آخرین تغییرات 
قیمتی

گزارش

 ابهاماتِ 
یک  
توافق 

سفر رئیسی به چین  چه دستاوردی داشت؟

2

در گفت وگوی » تدبیر تازه«  با یک کارشناس
 بازار سرمایه مطرح شد

 چشم انداز متعادل و خنثی 
پیش روی بازار سرمایه

 یکی از موضوعاتی که در سال های گذشته موافقان و مخالفانی داشته، عرضه 
خودرو در بورس بوده است و پس از این که با کِش و قوس های فراوان، عرضه 
خودرو در بازار محقق شــد، نامه ای از ســوی رئیس شــورای رقابت به رئیس 
ســازمان بورس مبنی بر غیرقانونی بودن عرضه خودرو در بورس منتشــر شد 

که همین موضوع به اختلافات و مشکلات، دامن زد...

گپ

6

 اخراج به جـای آموزش!

آموزش و پرورش محل رفتارهای هیجانی و برخورد 
سلبی نیست
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تیم اقتصادی دولت تیم کار نیســت و از همان ابتدا نباید برخی از وزرا 
در آن جایگاه قرار می گرفتند ولی به هر حال تشــخیص دولت بوده و 
نمایندگان هم برای اینکه همســو با دولت باشــند و وفاداری خود را به 
دولت نشان دهند رأی اعتماد دادند و وزرا وارد کار شدند. البته برخی از 
نمایندگان به وزیرا اعتقاد هم داشتند. انتظار می رفت که همه مدیران 
رده اول اقتصادی دولت، مدیران دوران بحران باشند نه مدیران دوران 
آرامش. ما در تحریم و فشارهای بین المللی قرار داریم، تمرکز بر مدیران 
متوســط می تواند بحران های اقتصادی را تشدید کند. به همین دلیل 
وقتی مجلس همســویی خود را با دولت نشــان داد، با توجه به اوضاع 
اقتصادی کنونی، از آقای رئیسی انتظار می رفت و می رود بدون اینکه 
مجلس واکنشــی نشــان دهد، اقدام به ترمیم کابینه کند و وزرایی که 
دارای عملکرد ناکارآمد هستند، تغییر دهد که این اتفاق نیفتاد.به نظر 
من آقای رئیسی وامدار کسی نیست، ولی کسانی هستند که احساس 
می کنند از دولت طلبکار هستند وبا لابی های قوی ای که دارند، تلاش 
می کنند تغییراتی در دولت صورت نگیرد، این باعث می شود که این روند 
ادامه داشته باشد. ضعفی که در مجلس وجود دارد و به هیات رئیسه و 
رئیس مجلس بر می گردد، رئیس مجلس در چنین مواقعی چنانچه دنبال 
استیضاح وزرا نیست و یا به هر دلیل نمایندگان از رأی خود برمی گردند و 
منصرف می شوند، می تواند با جمعی از نخبگان مجلس با رئیس جمهور 
دیدارهایی داشته باشند و نگرانی های خود و مردم را بیان و دغدغه ها 
را مســتند به رئیس جمهور اعلام کنند تا از این طریق آقای رئیســی 
اقدام به ترمیم کابینه کرده و موضوعی بینابین اتفاق بیفتد.متاســفانه 
مردم به شــدت نگران آینده معیشتی خود هستند، ولی وفاداری مردم 
به نظام و امیدوار بودن به آینده باعث شده که مردم بیش از مسئولان 
با برنامه های دولت همراهی کنند که شــاید باریکه های امیدی وجود 
داشته باشد تا بهبود وضعیت را شاهد باشیم. این که دولت و یا مجلس 
شعار بدهند برای مثال جمهوری اسلامی ایران ۱۰ یا ۵ سال آینده رتبه 
فلان منطقه و جهان را شاهد خواهد بود و وضعیت اقتصاد مردم بهتر 
خواهد شد، با توجه به شرایط سخت مردم درکش از سوی مردم سخت 
است. می گویند چرا ۵ سال آینده، امروز چرا صورت نمی گیرد. تغییراتی 
که انجام شــده نیز موجب بهبودی اوضاع نگردیده برای مثال رئیس 
کل جدید بانک مرکزی با قدرت تمام شعارهایی برای کنترل بازار ارز 
می دهد ولی نه تنها شاهد پایداری قیمت ارز نیستیم، بلکه شاهد بدتر 
شــدن اوضاع هســتیم این نشان می دهد تغییرات مذکور هم تغییرات 
منطقی نبوده و احتمالًا فشارهایی را از سوی برخی شاهد هستیم و با 
برنامه های غیر مســتند می آیند و وقتی که وارد عرصه قدرت تصمیم 
گیری در عرصه اقتصاد می شوند ناکارآمدی و یا کم کار آمدی شان در 
ابعاد مختلف از جمله اشتغال نیز همینطور. البته در مورد وفاداری آن ها 

تردیدی نیست اما ضعیف هستند.

پشت پرده یک تصمیم علیه ایران

نگارنده در این یاددشت معتقد است خبر غنی سازی ۸۴ درصد به معنای 
آماده سازی شرایط و انجام اقداماتی علیه ایران است، شبیه آن چه که در 
باره عراق و صربستان رخ داد.من در مورد غنای کمتر از این ۸۴ درصد 
خبری ندارم ، مشــکل می شــود راجع به این موضوع اظهار نظر کرد اما 
آنچه که مسلم است اکنون در این زمینه اقدامات حادی در سطح جهانی 
دارد صورت می گیرد.چنین امری چه حقیقت داشته باشد و چه حقیقت 
نداشته باشد مستند سازی و دلیل آوری برای اقداماتی است که ممکن 
است بخواهند انجام دهند، اقداماتی شبیه آنچه که در عراق و صربستان 
رخ داد؛ یعنی زمینه سازی خارجی برای آماده کردن اذهان عمومی کشور 
های طرف ایران برای برخورد با تهران. زیرا ایران در عمل در جنگ بین 
المللی اروپا و روسیه جزو محور متحدین روسیه و بقیه کشورها در محور 
متفقین قرار دارند. از سوی دیگر آنان اهدافی چون آماده سازی بخشی 
از افکار عمومی مردم ایران برای استقبال از فاجعه ای که در آستانه بروز 
است دنبال می کنند.شعارهایی نظیر تاکید بر نابودسازی اسرائیل، مبنای 
همه تحریم ها و مشکلات ایران است، اصولا برجام بخاطر حمایت غرب 
و اتفاقا در آن زمان حمایت روسیه و چین از بقای اسرائیل ابعاد عملیاتی 
به خود گرفت. در برجام اســمی از اســرائیل نیامده بود، ولی وقتی که به 
فلسفه برجام نگاه می کنیم چنین رویکردی در آن قابل مشاهده بود.مگر 
پاکستان بمب اتمی درست نکرد، اما آیا با مخالفت مواجه شد؟ یا تحت 
اعمال چنین تحریم ها و فجایعی قرار گرفت؟ برای این که احســاس 
کردند ابزار نابودی اسرائیل دستیابی به سلاح هسته ای است، بنابراین 
خواســتند جلوی ما را بگیرند.در آن زمان ایران به جد مدعی شــد چنین 
خواسته ای ندارد و فراهم سازی انرژی هسته ای به معنای تعقیب چنین 
مقاصدی نیست. منتهی بعد از اینکه برجام راه افتاد، و معاملات آغاز شد و 
تحریم های بانکی برداشته شد، تحرکات محافل تندرو در داخل ایران به 
نفع اسرائیل تمام شد.در این میان پرتاب موشک با شعار نابودی اسراییل 
بر روی آن، تمام فلســفه وجودی برجام را باطل کرد. یعنی نابودســازی 
اســرائیل که دلیل اصلی حمایت غرب از سیاســت اغماض در حد برجام 
بود، به ادامه تحریم ها تبدیل شد. از سوی دیگر فضای کنفرانس مونیخ 
علیه جنگی است که متفقین در یک صف و ایران وروسیه تحت عنوان 
متحدین در مقابل آن قرار دارند.قبول مخالفان ایران در مونیخ، نشــان 
دادن یک نوع تهدید علیه جمهوری اسلامی است که مایلند بگویند به 
فکر تغییر رژیم در ایران هســتند و اعمال این چنینی می تواند ابزاری 
شــود برای گرفتن امتیاز و کســب اطمینان از این که جمهوری اسلامی 
خواهان تداوم ستیزه جویی در منطقه نیست و خط قرمز های خود را به 

مرزهای خودش محدود می کند.

مردم تغییر را الآن می خواهند

سید ابراهیم 
رئیسی 
دوشنبه 24 
بهمن 1401 در 
سفری رسمی 
و به دعوت 
شی جینگ پینگ 
رئیس جمهور 
چین به پکن 
رفت. در 
این سه روزه 
دیدار های 
مهمی با 
مقامات چین 
از جمله با 
لی که چیانگ 
نخست 
نخست وزیر 
و آقای شی 
رئیس جمهور 
داشت

ت
س

سیا

بیانیه یک موضوع گیری رسمی متداول و در همه کشورها مرسوم 
اســت؛ روسای جمهور پس از دیدارهای رسمی، در پایان مذاکرات 
برای تنویر افکار عمومی از مواضع دو کشور و ابعاد محتلف مذاکرات، 
بیانیه صادر می کنند، در واقع بیانیه محصول یا چکیده سفر است. 
بیاینه در بخش های مختلف سیاسی، بین المللی و اقتصادی تنظیم 
می شود، تا آنجایی که من اطلاع دارم، این بیانیه، بیانیه جامعی است.

این ســفر در یک مقطع بســیار مهمی صورت گرفت؛ از یک طرف 
آمریکایی ها بازی را بر هم زدند و از برجام خارج شدند و تحریم های 
ظالمانه و غیر قانونی را علیه ما آغاز کردند و از طرف دیگر اروپایی ها 
که هیچ وقت اســتقلال سیاســی از آمریکا نداشته اند، بنا داشتند با 
تحریک مردم، بحران را به جمهوری اسلامی ایران تحمیل کنند. 
در چنین شرایطی که روسیه با آمریکا و غرب ماه هاست در اوکراین 
درگیر است و یک جنگ جدی بین طرفین برقرار است، انجام چنین 

سفری و توافقات مهم فی ما بین طرفین، بسیار حائز اهمیت و مهم 
است. این سفر پس لرزه های فراوانی داشت که کماکان در رسانه های 
آمریکایی وغربی ادامه دارد.به طور قطع این تفاهم نامه برای ما برُد 
برُد است، آقای »شی جین پینگ«، شش سال پیش، قبل از سفر به 
عربستان به تهران آمد، ولی به دلیل دیدگاه حاکم بر دولت قبل، که 
بسیار امیدوار بودند برجام را با غرب پیش ببرند، که تصور بسیار واهی 
بود، چرا که آزموده را آزمودن خطاست. در مقطعی که برجام در مرحله 
اول مورد توافق قرار گرفت، دیدیم شل و توتال و بقیه با همین تفکر 
حاکم بر آن دولت، وارد عرصه شدند و ما حتی عذرچینی ها را که در 
برخی حوزه های نفتی مان شاغل بودند، خواستیم و غربی ها را آوردیم، 
ولی در نهایت ترامپ آمد و بازی را به هم زد.به نظر می رسد چینی ها 
خیلی زود به اشــتباه خود در ســفر به عربستان و موضع گیری های 
سیاســی خود پی بردند و وزیر خارجه چین در ســفری که به مصر 

داشت در آن جا با احترام به تمامیت ارضی جمهوری اسلامی ایران، 
به مقوله سه جزیره اشاره و به اشتباهی که در آن مقطع انجام داده 
بودند اذعان کرد. همچنین در مذاکره تلفنی با آقای امیر عبدالهیان 
هم بر این موضوع تاکید کردند. ما هم از نظر سیاسی و هم از نظر 
اقتصادی برد کرده ایم و این یکی از دســتاوردهای این ســفر بود. در 
زمانی که در تحریم هستیم وبه دلیل فشار آمریکا حتی از پول خودمان 
که در کره است نمی توانیم استفاده کنیم منطق و حفظ منافع ملی 
حکم می کند که از ظرفیت موجود استفاده کنیم و اینکار در این سفر 
به میزان قابل توجهی محقق شده است. فراموش نکنیم به لحاظ 
فناوری چین امروز مســاوی اســت با آمریکا و تمام برندهای دنیا در 
چین تولید می شود. باید تلاش کنیم آنچه را که روی کاغذ توافق 
کرده ایــم، بــه میزانی که توانمندی به خرج دهیم وارد عمل کنیم و 

این می تواند موجب حفظ منافع ملی ما شود.

 ابهاماتِ 
یک  توافق 

سفر رئیسی
 به چین
 چه دستاوردی داشت؟

گروه سیاســی : سید ابراهیم رئیسی دوشنبه ۲۴ بهمن 
۱۴۰۱ در سفری رسمی و به دعوت شی جینگ پینگ 
رئیس جمهــور چین به پکن رفت. در این ســه روزه 
دیدار های مهمی با مقامات چین از جمله با لی که چیانگ 
نخست نخست وزیر و آقای شی رئیس جمهور داشت.
ارتباط ایران با چین به عنوان کشــوری که جایگاه 
دومین اقتصاد جهان را با دستاورد های شگفت انگیز 
و بر اســاس یک الگوی توسعه بومی به دست آورده 
بسیار مفید و پراهمیت است. اما در شرایط حاضر که 
به نظر می رســد چین سیاســت خجول بودن خود را 
کنار گذاشــته و ادامه رویکرد تهاجمی خود در شرق 
آســیا را به سایر مناطق جهان از جمله خاورمیانه نیز 
گسترش داده است باید بادقت بیشتری روابط خود را با 
این غول بزرگ تنظیم کنیم. پشتوانه چنین اعتماد به 
نفسی که به چین جرات اتخاذ یک رویکرد تهاجمی 
داده است، را باید در تغییر نگاه و رویکرد تاریخی این 
کشــور به مســائل داخلی و بین المللی در اواخر دهه 
۱9۷۰ جستجو کرد که زمینه را برای رشد و اوج گیری 
آن فراهم کرد. از آن زمان و به مدت چهل سال این 
کشــور رشــد اقتصادی با میانگین بالای 9 درصد را 
تجربــه کرد. این مهم در چهارچوب یک نگاه ملی، 
توسعه گرا و مبتنی بر واقعیت تحقق یافت که زمینه را 
برای اجرای موفق چندین برنامه توسعه فراهم کرد و 
چین را به مرحله ای رساند که از یک کشور قحطی زده 
و نیازمند که فرایند افق گشایی تا قبل از آن در آنجا 
مسدود شده بود به بزرگ ترین قدرت تجاری جهان و 
یکی از بازیگران نظم ساز نظام بین الملل تبدیل شد.

»ابتکار کمربند و جاده« یکی از مهم ترین برنامه های 
سیاســت خارجی چین اســت که سعی دارد از طریق 
آن نفــوذ خــود را در دنیا گســترش دهد و در دوران 
پساگذار نظام بین الملل جایگاهی متناسب با نقشی 

که برای خود تعریف کرده اســت کسب کند. ابتکار 
کمربند و جاده که به جاده ابریشم جدید معروف است، 
مبتنی بر نوسازی و ایجاد زیرساخت های جهانی در 
حوزه خشکی، دریایی، توسعه بنادر و نیز جاده ابریشم 
قطبی و جاده ابریشــم دیجیتال اســت. این پروژه با 
یک ســرمایه گذاری کلان تاکنون مشارکت حدود 
۷۰ کشــور را جلب کرده اســت و در مجموع ۱۴۰ 
کشور از طریق امضا تفاهم نامه هایی آمادگی خود را 
برای مشارکت در آن اعلام کرده اند. ایران نیز یکی از 
کشور های مهم در مسیر ترانزیتی کمربند و جاده است 
که البته به علت تحریم ها و تعلل های صورت گرفته 
نقش پررنگی ایفا نکرده اســت به طوری که عده ای 
به این باور رســیده اند که ایران به طورکلی از ابتکار 
کمربند و جاده کنار گذشته شده است؛ اگرچه عده ای 

با آن موافق نیستند.
در شرایط حاضر که حلقه تحریم ها علیه ایران در حال 
تنگ ترشدن و اجماع جهانی در حال تکمیل شدن 
است، ابراهیم رئیسی در سفری که به چین داشت؛ 
تأکید زیاد بر حضور ایران در ابتکار کمربند و جاده 
و نیز اجرای سند جامع مشارکت راهبردی دو کشور 
یا همان قرارداد ۲۵ساله داشت. باتوجه به وضعیت 
کشور و تشدید فشار های اقتصادی و سیاسی تلاش 
دولت رئیســی در این سفر بر موضوعات اقتصادی 
متمرکز بود، تا بتواند بی ثباتی اقتصادی در کشور را 
کنترل کند. این موضوع را از ترکیب هیئت همراه 
او در این سفر می توان استنباط کرد که در مجموع 
منجر به امضا ۲۰ یادداشت تفاهم برای گسترش و 
تقویت روابط دو طرف شد.این سفر اگرچه سفر مهم 
و دارای اهمیت نمادین اســت؛ ولی موفقیت آن در 
گروه مسائل بسیاری است که مهم ترین آن ها رفع 
تحریم ها است. با نگاهی به رفتار سیاست خارجی 

چین به راحتی می توان به این مهم رســید که این 
کشــور یکی از محتاط ترین کشور ها در مواجهه با 
تحریم های آمریکا است و علی رغم اینکه هم اکنون 
مهم ترین رقیب آمریکا در ســطح بین الملل است 
ولــی در رعایت تحریم های بین المللی و یک جانبه 
آمریکا علیه کشــور های دیگر از جمله ایران دقت 
و وســواس زیادی از خود نشان می دهد. باتوجه به 
این موضوع حتی اگر بدون کنکاش زیاد سفر آقای 
رئیسی را یک سفر موفق ارزیابی کنیم، کاملًا واضح 
اســت که با وجود تحریم ها و بدون تغییر رویکرد 
ایران در سیاست خارجی عملیاتی شدن آنچه در این 
سفر بر روی آن توافق شده است کار بسیار سختی 
خواهــد بود. در صــورت تداوم روند فعلی می توان 
گفت، اسنادی که در این سفر امضا شده در بهترین 
توافق های فریز شده ای هستند که اجرای آن ها به 
آینده ای نامعلوم و زمان عادی شدن وضعیت ایران 
در سطح بین المللی موکول خواهد شد، آن هم با این 
فرض که روند تحولات بین المللی و رویکرد ایران 
به گونه ای باشــد که زمینه برای کنشگری فعالانه 
ایران در ســطح بین المللی برای تأمین منافع ملی 

را فراهم کند.
اگرچــه در بعضی رســانه های داخلــی بر موفقیت 
بی سابقه این سفر تأکید می شود و اگرچه در مجموع 
محتوای بیانیه اگرچه مثبت اســت، ولی یک نقطه 
عطف و حاوی یک دســتاورد خارق العاده و تحول 
عمده نیســت. لحن احتیاط آمیز چین در مورد ایران 
در کل بیانیه کاملًا حفظ شــده اســت. حتی در بحث 
مربوط به حمایت از تمامیت ارضی کشور که عده ای 
آن را مهم ترین بند بیانیه در جهت دلجویی از ایران 
به خاطر بیانیه چند ماه پیش چین و اعضای شورای 
همــکاری خلیج فارس می دانند باید گفت آنچه بیان 

شــده، یک تعهد و تأکید دوطرفه و معمول است که 
البتــه می تــوان بااحتیاط آن را تا حدودی دلجویی از 
ایران هم قلمداد کرد؛ ولی باید در نظر گرفت که در 
ادامه همان بند ایران تعهد خود را بر سیاســت چین 
واحد ادامه می دهد. این یک تعهد مشخص و روشن 
است که در واقع به معنای اصلی آن حمایت از الحاق 

تایوان به چین است.
اما در ادامه این موضوع جمله مبهمی مبنی بر حمایت 
چیــن از افرایش نقش منطقه ای و بین المللی ایران 
وجود دارد که نه تنها با تعهد ایران در مورد سیاســت 
چین واحد هم وزن نیســت، بلکه اساســاً باتوجه به 
تنش های ژئوپلیتیک کشــور تأکید بر چنین تعهدی 
چندان به مصلحت نخواهد بود و بهتر اســت ایران 
سیاســت ســکوت و بی طرفی را در قبال این مسائل 

تنش آفرین در پی بگیرد.
بااین حال شاید مهم ترین نکته ای که در این سفر نمود 
داشــت این بود که گویا مقامات ایران بیش ازپیش 
به ضرورت احیای مذاکرات هسته ای و رفع تحریم ها 
آگاه شدند؛ زیرا این مهم در موضع گیری طرف ایرانی 
که به نوعی از نقش آفرینی بیشــتر چین اســتقبال 
می کرد تا مسیر مذاکرات احیای برجام را به ریل توافق 
برگرداند مشهود بود.در نهایت نکته مهم دیگری که 
باید در نظر داشــت این اســت که حتی با وجود رفع 
تحریم ها، سیاســت شرق گرایی محض دولت فعلی 
برای ایران آسیب زا خواهد بود. در شرایط گذار نظام 
بین الملل فرصت بسیار خوبی برای ایران فراهم شده 
تا با درپیش گرفتن یک سیاست متوازن بین شرق و 
غرب )حتی اگر کفه ترازو به نفع شرق سنگینی کند( 
به تأمین هرچه بیشــتر و بهتر منافع ملی بپردازد و 
توان بازیگری خود را به عنوان یک قدرت منطقه ای 

تأثیرگذار احیا کند.

نگاهروز
گروه سیاسی:  به گفته حسین امیرعبداللهیان وزیر خارجه 
کشورمان مسیر مذاکرات همچنان باز است و تبادل پیام از 
طریق واسطه ها صورت می گیرد. مقامات عمانی اخیراً بارها 
تمایل خود را برای ایفای نقش میانجی گری بین ایران و 
آمریکا برای به سرانجام رساندن مذاکرات هسته ای بیان 
کرده است. در همین راستا پادشاه این کشور اعلام کرده 
اســت که در تلاش اســت تا با پیام هایی که میان مقامات 
ایران و آمریکا تبادل می کند، در آینده ای نزدیک و با خبری 

خوش به ایران سفر کند.
اتفاق دیگری که در ارتباط با مسائل پولی و بانکی افتاده، 
ورود بانک مرکزی قطر به مناقشه ایران و آمریکا و ایفای 
نقــش واســطه در این حوزه اســت. در همین چارچوب 
مذاکراتی غیرمســتقیمی میان خزانه داری آمریکا و بانک 
مرکزی ایران به واســطه بانــک مرکزی قطر در جریان 
اســت.ایران و ایــالات متحده همچنیــن در مورد تبادل 
زندانیانــی که به اتهامات مختلف نگهداری می کنند، به 
صورت غیرمستقیم مذاکره کرده اند، چیزی که در مقاطعی 
با مذاکرات هسته ای آمیخته شده است، اما به طور بالقوه 
می تواند نتایج جداگانه ای داشــته باشد.این در حالی است 
که مقامات آمریکا نیز با توسل به مواضع متناقض گاهی 
از دستور کاری صحبت می کنند که در آن موضوع برجام 
مطرح نبوده و همزمان بر اهمیت دیپلماسی با ایران تاکید 
می کنند. وزیر خارجه آمریکا روز گذشــته سه شنبه اعلام 
کــرد کــه موثرترین و پایدارترین راه برای تعامل با برنامه 
هســته ای ایران، دیپلماسی است. بلینکن در ادامه بدون 
اشــاره به کارشــکنی آمریکا در خروج از توافق هسته ای و 

اعمال تحریم های ظالمانه علیه ایران افزود: از این به بعد 
درها به روی دیپلماســی باز اســت. خیلی به این بستگی 
دارد کــه ایران چــه می گوید و چه کار می کند و اینکه آیا 

تعامل می کند یا خیر.
بلینکن: ایران به شیوه معناداری تعامل ندارد ��

فرار به جلوی بلینکن در حالی است که ایران بارها اعلام 
کرده که از میز مذاکره هراسی ندارد و همکاری های لازم را 
در این زمینه خواهد داشت. با این حال رفتار اروپا در روزهای 
اخیر نیز قابل توجه اســت که مواضع تندتری را نســبت به 
گذشــته اتخاذ کرده و به نظر می رســد این بار جای پلیس 
خوب و بد عوض شده است. جوزپ بورل مسئول سیاست 
خارجی اتحادیه اروپا ۳۰ بهمن ماه در صفحه توئیتر خود 
درباره گفتگوی خود با وزیر خارجه کشــورمان نوشت: بار 
دیگر بر موضع اتحادیه اروپا در مورد رفتار ایران تاکید کردم، 
توقف نقض حقوق بشر، توقف حمایت از جنگ تجاوزکارانه 
روسیه و توقف بازداشت غیرموجه شهروندان اتحادیه اروپا. 
اگرچه پاســخ بورل به تروریســتی نامیدن سپاه با توجه به 
تجمعات در کشورهای اروپایی منفی بود اما عدم تطبیق 
مواضع اروپا و آمریکا در موضوع برجام به خوبی مشــهود 
اســت. اعمال فشــار به ایران برای تجدیدنظر در سیاست 

خود با روســیه و همچنین نســبت فشار افکار عمومی در 
کشورهای اروپایی علیه دولت ها نسبت به آمریکا از جمله 
مواردی اســت که در تحولات اخیر تاثیرگذار بوده اســت. 
عواملی که به باور بورل پیش رفتن با برجام را غیرممکن 
می کند.طرف های برجام اجرای پلن بی را در صورت پایان 
یافتن توافق مطرح کرده اند، که این نگرانی ها را برانگیخته 
که ممکن اســت در نهایت شــامل یک رویارویی نظامی 
شــود. اما هیچ یک مشــتاق اعلام مرگ این توافق برای 
همیشه نیســتند.از طرفی تأثیرپذیری توافق از تحولات 
بین المللی و دائمی نبودن فرصت ها ســایه ســنگینی بر 
روی تلاش های دیپلماتیک انداخته و مسیر خسته کننده 
فرسایشی را طولانی کرده است. عدم پیشرفت و سکون 
در وضعیت فعلی می تواند پیچیدگی های دیگری را به روند 
بیافزاید و سطح دیگری از تنش ها را ایجاد کند. این تهدید 
می تواند به طور مستقیم، گفتگوهای غیرمستقیم تهران 
و واشــنگتن را نیز تحت تأثیر قرار دهد و تعلیق را به آن 
تحمیل کند.فضاسازی تازه غربی ها در مورد غنی سازی 
۸۴ درصدی با وجود تکذیب ایران آخرین ادعاهای مطرح 
شده در این روند است. این عوامل سبب شده تا هیچ نشانه 
علنی و ملموســی از پیشرفت در مذاکرات مشاهده نشود. 

طرف های غربی نیز همچنان از تهران می خواهند تا سطح 
همکاری خود را با آژانس بین المللی انرژی اتمی افزایش 
دهد. طرح ادعای غنی سازی ۸۴ درصدی در حالی مطرح 
می شود که هنوز تهران و آژانس به ساز و کاری برای حل 
مســائل مربوط به ســه مکان ادعایی دست نیافته اند و به 
گفته کمالوندی سخنگوی سازمان انرژی اتمی هنوز تاریخ 
ســفر رافائل گروسی مدیرکل آژانس به تهران مشخص 
نیست. لارنس نورمن، خبرنگار وال استریت ژورنال اخیراً 
در همین راســتا در توئیتی نوشت: سفر گروسی مدیرکل 
آژانس به ایران پیش از جلسه شورای حکام در مارس به 
طور فزاینده ای بعید به نظر می رسد، البته غیرممکن نیست.

دخالت در امور ایران و اعمال بسته های تحریمی به بهانه 
حمایت از اعتراضات، از جمله اقدامات دیگر غرب در مواجهه 
با ایران است که می تواند پیامدهای منفی را متوجه روند 
احیای برجام کند. رویه اخیر غربی ها سبب شد تا میخائیل 
اولیانوف نماینده روسیه در سازمان های بین المللی مستقر 
در وین نیز به آن واکنش نشان بدهد و بی ثمر بودن زبان زور 
علیه ایران به طرف های غربی گوشزد کند. نماینده روسیه 
اراده سیاسی طرفین را شرط احیای برجام می داند و معتقد 
اســت برخی از طرف ها موانع ساختگی اختراع می کنند. 
اولیانوف می گوید: ایران آماده نهایی کردن تصمیم در مورد 
بازگرداندن برجام اســت. مشکل مربوط به برخی دیگر از 
طرف ها در مذاکرات اســت. به دلایل سیاسی قابل درک 
به نظر می رســد این تحرکات برای پیچیده کردن اوضاع 
پیرامون ایران و برنامه هســته ای آن انجام می شــود تا در 

آستانه نشست آتی شورای حکام اوضاع را گرم کنند.

توافقی که اسیر فرصت سوزی شد

چرخش تازه در احیای برجام

ابراهیم نکو
نماینده مجلس نهم

برُد بزرگ

علاالدین بروجردی
رئیس سابق 

کمیسیون امنیت 
ملی مجلس

یادداشت

یادداشت

ماهان نصراللهی
روزنامه نگار

ابوالفضل خدائی
روزنامه نگار
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بازار طلا، 
سکه و ارز این 

روزها بسیار 
پرتلاطم است 

به طوری که در 
اولین روز پس 

از تعطیلات 
جهش 

قیمت ها در 
این بازار رخ 

داده است؛ این 
جهش قیمت ها 

و بالا گرفتن 
نوسانات 

در حالی رخ 
داده است که 

به گفته رئیس 
اتحادیه طلا و 
جواهر تهران 

افزایش تقاضا 
در آن نقشی 

نداشته است و 
با وجود آنکه در 
آستانه سال نو 
قرار داریم اما 

وضعیت عرضه 
و تقاضا در بازار 

طلا و سکه 
به روال سابق 

است

دو عامل کلان باعث بی ثباتی بازار ارز شده است؛ یکی از آنها مربوط 
به استراتژی ایران برای ثابت نگه داشتن نرخ ارز آن هم برای چند 
دهه می شود؛ در واقع دولت ها سعی کردند طی سالهای متمادی با 
ثابت نگه داشتن نرخ ارز، صادرات بیشتری انجام دهند اما مشخص 

شد که این سیاست موفقیت آمیز نبوده است.
با توجه به صعودی شدن نرخ در بازار آزاد، چندین بار در این سال ها 
سعی کردند نرخ دستوری را به نرخ بازار آزاد نزدیک کنند اما باز هم 

این دو نرخ از هم فاصله های معناداری گرفتند.
از آن زمانی که نرخ ارز دستوری ۴۲۰۰ تومانی بود و هم اکنون که 
این نرخ به ۲۸, ۵۰۰ تومان رســیده اســت؛ نرخ ارز دســتوری با بازار 

آزاد فاصله بسیار زیادی دارد.
بنابراین عامل دوم بی ثباتی بازار ارز مربوط به سیاســت تک نرخی 
نبودن و دســتوری بودن ارز می شــود که طی سالهای گذشته اشتباه 
بودن این سیاســت محرز شــد. این در حالیست که پس از حذف ارز 
۴, ۲۰۰ تومانی، دولت به سمت تک نرخی کردن ارز پیش می رفت 
اما در نهایت اعلام کرد که نرخ ارز باید در محدوده ۲۸ هزار تومان 

تثبیت شود که حالا می بینیم.
 یارانه دولت در حوزه ارز باعث ایجاد رانت و فســاد در شــده اســت. 
سالهاســت که بخش خصوصی در حال تکرار این نکته اســت که 
تثبیــت نــرخ ارز موجب بــی ثباتی اقتصاد و کاهش ارزش پول ملی 
می شود اما دولتمردان هنوز نتوانسته اند راهکاری ارائه دهند تا نرخ 

ارز، تک نرخی باشد.
دو راهکار اصلی برای کاهش بی ثباتی حوزه ارز وجود دارد؛ راهکار 
نخست مربوط به اصلاح بودجه نویسی دولت می شود زیرا شیوه فعلی 
بودجه نویسی نتیجه ای جز ایجاد تورم و افزایش نرخ ارز نداشته است.

در این نوع بودجه نویسی دولت با کمبود درآمد مواجه و برای جبران 
کمبودهــا ناچــار به چاپ پول و تأمین منابع خارج از چارچوب بودجه 
می شــود که همین مســاله به تورم و کاهش ارزش پول ملی دامن 

می زند.
اصــلاح سیاســت های ارزی و اصلی تــرن آن تک نرخی کردن ارز 

راهکار دوم برای ثبات بخشی به بازار ارز است.
 در حال حاضر ما نمی دانیم نرخ ارز چه عددی اســت زیرا ده ها نرخ 

ارز در اقتصاد ایران وجود دارد.
نکته مهم آنکه بی ثباتی نرخ ارز موجب شــده نتوان آینده را پیش 
بینی کرد و به همین دلیل فعالان اقتصادی دچار ضرر و زیان های 

بسیار زیادی شده اند.
بی ثباتی نرخ ارز تأثیر بسیار بدی روی اقتصاد کشور گذاشته است و 
تجار نمی توانند هیچ پیش بینی ای از آینده داشته باشند؛ وضعیت به 
شــکلی اســت که ممکن است در یک روز ارزش پول ملی به میزان 

۱۰ درصد کاهش یابد.
چندین سال است دولتمردان صحبت از تک نرخی کردن ارز می کنند 
اما در عمل هیچ اتفاق خاصی در این حوزه نیفتاده است. بله دولت ها 
طی سالهای مختلف در مورد تک نرخی کردن ارز صحبت های زیادی 
کردند اما فکر می کنم برای اجرای این سیاست ترس وجود دارد که 
یکــی از ایــن ترس ها مربوط به واقعی کردن نرخ حامل های انرژی 
می شود؛ در واقع دولت ها از تبعات این گونه تصمیمات می ترسند و 
این در حالیست که شرایط ارز به قدری بد است که بدتر این نمی شود.
نکته این اســت که چند نرخی بودن ارز به قدری رانت، فســاد و بی 
ثباتی در اقتصاد کشور ایجاد کرده است که دولت باید برای اصلاح 

سیاست های ارزی تصمیم قاطعی بگیرد.
اگر از تک نرخی کردن ارز واهمه وجود دارد حداقل باید ســازوکار 
ســامانه نیما اصلاح و نســبت به عادلانه کردن تخصیص ارز در این 
ســامانه اقدام شــود؛ نرخ ارز حاصل از صادرات پتروشیمی ها در نیما 
۲۸, ۵۰۰ تومان است اما نرخ معمولی صرافی ها که 9۰ درصد بخش 
خصوصــی بــا آن کار می کند نزدیک به بــازار آزاد و بالای ۴۶ هزار 
تومان اســت. این سیســتم باید اصلاح شده و سازوکارها عادلانه و 
واقعی شود.در واقع نرخ های نیمایی ارزان که مربوط به شرکت های 
پتروشیمی است، تنها به درخواست های میلیون دلاری شرکت های 
دارای رابطه در بانک ها تعلق می گیرد و بیشــتر این ارزهای نیمایی 
ارزان از طریق صرافی های بانک ها، تنها به مشــتریان VIP آن ها 
اختصاص پیدا می کند. اما اکثر شرکت های کوچک و متوسط که از 
سامانه نیما خرید می کنند، مجبورند از نرخ های صرافی های کوچک تر 
که نرخی بسیار بالا و نزدیک به قیمت بازار آزاد ارائه می دهند، استفاده 
کنند.دولت نرخ ارز بازار آزاد را قبول ندارد. هم اکنون وضعیت به این 
صورت است که نرخ ارز آزاد بالا می رود و دولت در برابر آن مقاومت 
می کند و نرخ در سامانه نیما مثلًا برای یک ماه ثابت می ماند، کسانی 
که در این یک ماه از نیما بتوانند ارز بگیرند برد می کنند. بعد دوباره 

کم کم این نرخ به نرخ بازار آزاد نزدیک می شود.
تا چند وقت پیش می گفتند که نرخ ارز در بازار آزاد واقعی نیست اما 
وقتی فروش ارز را تا ۵ هزار یورو کردند نرخی که در تابلوهای صرافی ها 
می زدند تنها هزار تومان و دو هزار تومان با بازار آزاد فاصله داشت.

 متأســفانه روش ســرمایه گذاری به صورت سوداگری و نگه داشتن 
دلار در ایران تبدیل به یک فرهنگ شده است. حتی مردم عادی هم 
این کار را می کنند و در حال حاضر مقدار زیادی ارز در خانه های مردم 
وجود دارد. به غیر از آن هم نزدیک هر صرافی ده ها نفر ایستاده اند 
و با کارت ملی خرید و فروش ارز می کنند. هر زمان که نرخ ارز بالا 
می رود بحث بگیر و ببندها را مطرح و چند نفر را نیز دستگیر می کنند 
اما با بگیر و ببندها فرایند اصلاح نمی شود؛ باید به صورت بنیادی تر 
اقدام کنیم و با کنترل نرخ تورم، نسبت به اصلاح بازار ارز اقدام کنیم.

عامل گرانی دلار چیست؟

خیز قیمت 
سکه برای 
فتح کانال
 2۹ میلیون

خطر خرید سکه بالاست؟ 

گروه اقتصاد : بازار طلا، سکه و ارز این روزها بسیار پرتلاطم 
است به طوری که در اولین روز پس از تعطیلات جهش 
قیمت ها در این بازار رخ داده اســت؛ این جهش قیمت ها 
و بالا گرفتن نوســانات در حالی رخ داده است که به گفته 
رئیس اتحادیه طلا و جواهر تهران افزایش تقاضا در آن 
نقشــی نداشته است و با وجود آنکه در آستانه سال نو قرار 
داریم اما وضعیت عرضه و تقاضا در بازار طلا و ســکه به 

روال سابق است.
بیشترین افزایش قیمت ها در بازار طلا، سکه و ارز به سکه 
باز می گردد که علی رغم عرضه آن در بازار سرمایه، شیب 
تند افزایش قیمت آن کند نشد و حتی حباب آن از ۵ میلیون 
و ۵۰۰ هزار تومان نیز گذر کرد؛ گفتنی است که با نافرجام 
ماندن عرضه ۵۰۰ هزار ربع ســکه در هفته آخر دی ماه، 
خبر عرضه ۴۵۰ هزار ربع ســکه در هفته اول بهمن ماه 
به مدت ده روز منتشر شد. عرضه قبلی به صورت حراج 
تک قیمتی بود که تحلیلگران معتقد به ناتوانی این روش 
برای کاهش حباب ربع سکه بودند. حال در عرضه مجدد 
قرار شــده تا حراج به صورت چند قیمتی انجام شــود.نادر 
بذرافشان، رئیس اتحادیه طلا و جواهر تهران، در گفت و 
گو با خبرآنلاین و در خصوص وضعیت بازار در ۲۴ ساعت 
گذشــته؛ گفت:» امروز در بازار طلا، ســکه و ارز نوسانات 
بالایی را تجربه کردیم و در بازار جهانی نیز هر اونس طلا 
افزایــش ۱۶ دلاری را تجربه کرد.«وی در ادامه گفت:» 
بخش مهمی از نوسانات قیمتی که امروز تجربه کردیم 
بــه بــازار ارز باز می گردد که منجر به افزایش قیمت ۳۷۰ 
هــزار تومانــی هر مثقال طلای ۱۷ عیار و افزایش قیمت 
۷۴ هزار تومانی هر گرم طلای ۱۸ عیار شد.«بذرافشان 
در ادامه افزود:» در بازار ســکه نیز حدود یک میلیون و 
۴۰۰ هزار تومان افزایش قیمت رخ داده است، التهاب بازار 
در رابطه با تقاضا نبوده اســت که بگوییم تقاضا افزایش 
یافته است و نوسانات بازار ارز و افزایش قیمت ۱۶ دلاری 
اونس جهانی منجر به افزایش قیمت ها در بازار طلا و سکه 
شده اســت.«وی در ادامه با اشاره به اینکه بانک مرکزی 
بایــد تدبیری کند؛ گفــت:» بانک مرکزی باید بتواند در 
رابطه با قیمت ارز، طلا و سکه مدیریتی را صورت دهد و 
اگر بتواند سکه نیم و یک را در بازار داخلی ) بازار سرمایه 
( تزریق کند، منجر به ثبات قیمت خواهد شد و به دنبال 
آن کاهش قیمت سکه و حباب آن را خواهیم داشت.«این 
فعال بازار طلاو سکه در ادمه افزود:» در حال حاضر حباب 
سکه به ۵ میلیون و ۶۰۰ هزار تومان رسیده است که حباب 
سنگینی است و باید مدیریت شود و با ورود بانک مرکزی 
باید انشالله شاهد حرکت بازار به سمت آرامش باشیم. در 
حال حاضر تقاضا در بازار تشــدید نشده است و بازار روال 

عــادی دارد.«وی در ادامــه در خصوص آخرین قیمت ها 
در بازار طلا و ســکه گفت:» در حال حاضر ســکه امامی 
۲۸ میلیون و ۶۰۰ هزارتومان قیمت خورده اســت، سکه 
تمــام بهار آزادی ۲۶ میلیــون و ۵۰۰ هزار تومان قیمت 
خورده است، نیم سکه ۱۵ میلیون و ۳۰۰ هزار تومان، ربع 
سکه ۱۰ میلیون و ۲۰۰ هزار تومان و سکه گرمی ۵ میلیون 
و ۱۰۰ هزار تومان قیمت خورده است.«بذرافشان در آخر 
گفت:» حباب سکه ۵ میلیون و ۶۰۰ هزار تومان است و 
مردم باید ســعی کنند با توجه به این حباب اگر می توانند 
در بخــش خریــد مصنوعات طلا ورود کنند که در نتیجه 
آن بخش تولیدی که دچار رکود اســت تقویت می شــود. 
خرید ۲ گرم ســکه که ۴ میلیون حباب دارد در مقابل آن 
خرید دو گرم طلا با اجرت و با مالیات یک میلیون تومان 
حباب دارد و در حال حاضر صلاح مردم در این است که 

به سمت خرید مصنوعات طلا بروند.«
حباب سکه به مرز ۸ میلیون تومان رسید ��

در همین حال مهر نوشــت: حباب ســکه دیروز به مرز ۸ 
میلیون تومان رسیده است؛ یعنی برای خرید این دارایی 
باید ۸ میلیون تومان بیشــتر از قیمت واقعی آن پرداخت 
شــود.با توجه به افزایش سرسام آور قیمت سکه در بازار، 
این روزها اصطلاح »حباب ســکه« را زیاد می شــنویم؛ 
فعالان بازار ســکه و طلا معتقد هســتند که قیمت های 
فعلــی قیمت واقعی و ارزش ذاتی ســکه )ارزش طلای 
موجود در ســکه( نبوده بلکه به دلیل نوســانات نرخ ارز و 
عدم همخوانی عرضه و تقاضا، این حباب سکه است که 
روز به روز بزرگ تر می شــود.به صورت دقیق تر نیز باید 
اشاره کنیم که در بازارهای مالی اختلاف بین ارزش ذاتی 
یک دارایی و قیمت آن را حباب می گویند.بر اساس اعلام 
اتحادیه طلا و جواهر نیز وزن ســکه بهار آزادی و ســکه 
امامی برابر با ۸.۱۳۳ گرم، وزن نیم ســکه برابر با ۴.۰۶۶ 
گرم و وزن ربع سکه برابر با ۲.۰۳۳ گرم است. همچنین 
هر اونس طلا نیز برابر با ۳۱.۱۰۳۴۷۶۸ گرم است.تمامی 
انواع ســکه بهار آزادی نیز دارای عیار یکســان یعنی ۲۲ 
عیار )9۰۰ از هزار( هستند؛ یعنی عنی از هر یک کیلوگرم 
طلایی که برای ســاخت این ســکه ها استفاده شده 9۰۰ 
گرم آن طلای خالص بوده است و تنها وزن آن ها با هم 
متفاوت اســت.حال  برای به  دســت  آوردن  قیمت واقعی  
ســکه   از طریق اونس جهانی باید قیمت یک انس طلا 
را در قیمت روز یک دلار ضرب و نتیجه به دســت آمده 
را بر عدد ۴٫۲۴9۲۷ تقســیم کنیم.همچنین با استفاده از 
فرمول زیر نیز می توان قیمت واقعی ســکه را به دســت 
آورد. لازم به ذکر اســت که حق ضرب ســکه باید ۵۰۰۰ 
در نظر گرفته شود.بر همین اساس، برای محاسبه میزان 

حباب ســکه نیز باید قیمت واقعی سکه را منهای قیمت 
روز ســکه کنیم تا حباب ســکه به دست بیاید.بنابراین در 
بازار آزاد قیمت سکه تمام بهار آزادی طرح جدید برابر با 
۲۱ میلیون و ۱۰۴ هزار و ۸۶9 تومان اســت که اگر این 
عــدد را منهای قیمــت روز بازار یعنی ۲۸ میلیون و 9۰۱ 
هزار تومان کنیم، حباب ســکه تقریباً برابر با ۷ میلیون و 

۸۰۰ هزار تومان است.
خواستار کاهش عرضه و فروش سکه هستیم ��

 سید حجت شفائی هم با حضور در یک برنامه تلویزیونی 
ضمن گلایه از ضرب بســیار ســکه طی سال های اخیر و 
عرضه ی بالای سکه به مردم که سبب سوق تمایل مردم 
از خرید مصنوعات طلا به ســمت خرید ســرمایه گذاری 
ســکه شــده اســت؛ اظهار کرد: ایران جزو هفت کشور 
تولیدکننــده طلا و تقریباً جزو ۱۰ کشــور مصرف کننده 
طلا در دنیاست؛ این درحالیست که افزایش ضرب سکه 
توســط بانک مرکزی و قرار دادن انواع قطعات ســکه در 
اختیار عموم مردم، ســبب شده که ذائقه مردم و فرهنگ 
کشور که مصرف کننده طلا بوده و به طلا اهمیت می دادند 
و در کنار کشــورهای هند و خلیج فارس مصرف کننده 
طــلا بودند، تغییر کند.رئیــس اتحادیه تولیدکنندگان و 
صادرکندگان طلا و جواهر، ضمن اشاره به اینکه از سال 
۱۳9۶ به بعد، به  دنبال برخی سیاســت ها این فرهنگ 
ایران و ذائقه مصرف کنندگی طلا تضعیف شــد؛ تصریح 
کرد: در گذشته سکه ها به هیچ وجه دارای حباب نبودند 
اما اکنون متاسفانه حباب سکه که اشتغالزایی ندارد و در 
چرخه تولیدی هم قرار ندارد، از دستمزد مصنوعات طلا 
که در چرخه صنعت اســت و به حد قابل توجهی اشــتغال 

زایی دارد، بیشتر است.  
مردم به سمت خرید سکه نروند ��

وی ضمــن تاکیــد و توصیه بر اینکه مردم به هیچ وجه به 
ســمت خرید سکه نروند، گفت: متاسفانه در هیچ کجای 
دنیا، تا این حد که بانک مرکزی ایران ضرب سکه انجام 
می دهد، ضرب ســکه ندارد و سکه در اختیار عموم مردم 
قرار نمی دهد.  طبق آخرین آمار از ابتدای انقلاب تاکنون 
۸۰ میلیون واگذاری سکه انجام شده که به عبارتی به ازای 
هر نفر یک سکه بهار آزادی است؛ این درحالیست که از 
منظر ما که صنعتگر هستیم، نباید تا این حد ضرب سکه 
صورت می گرفته است. سکه یادبود بایستی در تعداد کم 
باشد و ارزش آن حفظ شود اما این روزها خرید و فروش 
سکه تبدیل به یک معامله رایج شده و فرهنگ مردم به 
سمت واسطه گری رفته است.این مقام صنعتی یادآور شد: 
از سال ۱۳9۶ که بانک مرکزی به بهانه تنظیم بازار سکه، 
بالغ بر ۶۲ تن ســکه را واگذار کرد، تفکر و ســلیقه مردم 

که در دهه های گذشته مصنوع طلا را ترجیح می دادند و 
اکثرا جنبه زینتی و مصرف کنندگی داشت به سمت سکه 
و ســرمایه گذاری و واســطه گری سوق پیدا کرد. همین 
موضوع ســبب شــد که انواع قطعات سکه  )سکه تمام، 
نیم و ربع سکه( بیشتر از پنج میلیون تومان دارای حباب 
باشند. این حباب را مردم می پردازند؛ این درحالیست که 
مصنوعــات طلا، که تولیدی و صنعتی اســت و نیروی 
اشــتغال بســیار هم به کار می گیرد، تنها اجرت ساخت 

پرداخت می شود که نهایتاً یک میلیون تومان است.
زیان تولیدکننده و مصرف کننده واقعی از حباب سکه ��

شــفائی با بیان اینکه آخرین ضرب ســکه مختص سال 
۱۳۸۶ است، تصریح کرد: اگر بانک مرکزی فردا تصمیم 
بگیــرد که ضرب ســکه ۱۴۰۲ انجام دهــد، حباب ۸۰ 
میلیون سکه به یکباره ریزش خواهد کرد و مردم متضرر 
خواهند شــد. قربانی اصلی حباب ســکه و نوسان قیمت 
طلا، تولیدکنندگان صنعت طلا و جواهر و مردم هستند. 
زمانی که تخصصی موضوع مورد بررسی قرار گیرد، این 
سوال مطرح است که چرا سکه ای که هیچ ارزش افزوده 
تولیدی و اشتغالزایی ندارد، باید پنج میلیون تومان حباب 
داشته باشد.  وی افزود: در مقابل ۱۰ هزار واحد تولیدی در 
پنج استان کشور فعالیت می کنند که بسیار هم اشتغالزایی 
دارد اما ضرب ســکه و واگذاری آن به مردم، ســبب شده 
که صنعت طلای کشــور تضعیف شــود.  رئیس اتحادیه 
تولیدکنندگان و صادرکندگان طلا و جواهر خاطرنشــان 
کرد: کشــوری همچون ترکیه که در گذشــته، متقاضی 
طلای دست دوم ایران بوده است، اما اکنون جزو بزرگترین 
تولیدکنندگان و صادرکنندگان طلا است.وی اعلام کرد: 
تنها در شهر تهران ۷۰۰ جواز کسب سکه فروشی اتحادیه 
طلا و جواهر تهران ارائه شده است. همچنین ۵9۸ صرافی 
را هم بانک مرکزی مجوز داده است؛ بنابراین بالغ بر یک 
میلیون و ۳۰۰ واحد تنها سکه فروشی در تهران است که در 
ایران بسیار عدد قابل توجهی می شود.شفائی از مسئولان 
خواستار شد: درخواست ما توجه به تولید صنعت طلاست. 
ضمن اینکه از مسئولان و به ویژه بانک مرکزی درخواست 
داریم که ضرب سکه و عرضه تا این میزان کاسته شود؛ 
در این رابطه جلساتی هم با وزیر امور اقتصادی و دارایی 
)حدود دو هفته پیش( داشــته ایم و درخواست کردیم که 
ضرب سکه و عرضه  به این میزان جلوگیری شود و ایشان 
نیز موافقت کرده اند.گفتنی اســت که علیرغم اینکه این 
مقام صنعتی اعلام کرده اســت که وزیر اقتصاد کاهش 
عرضه سکه با پذیرفته است، اطلاعیه های بانک مرکزی 
حاکی از آن اســت که همچنان ربع ســکه مهمان بورس 

کالا خواهدبود.

گزارش
 گزارش ها و صحبت های مردمی حاکی از آن اســت که برخی از افراد در 
مراجعــه به چندین عابربانک، نتوانســته اند پــول نقد بردارند. البته گروهی 
معتقد بودند که با توجه به افزایش پرداخت های اینترنتی و وجود دســتگاه 
 ATM کارتخوان در فروشــگاه ها نیازی به وجود پول نقد در دســتگاه های
نیست.با این حال، برخی از افراد مجبور به برداشت پول نقد هستند، چراکه 
برخی از فروشندگان از مردم پول نقد می خواهند و ناچار به پرداخت نقدی 
هستند. در این میان، برای نثال، مردم برای پرداخت پول به تاکسی ها نیاز 
به پول نقد دارند.بر همین اســاس، برخی از شــهروندان از کمبود پول نقد 
عابربانک ها به شــدت گلایه دارند و عنوان می کنند در مراجعه به چندین 
بانک، با مشکل دریافت پول نقد مواجه شده اند. این اتفاقی است که برخی 
گزارش های میدانی نشان می دهد که در شهرهای دیگر نیز مشاهده شده 
است.البته وزیر اقتصاد نیز گزارش ها درباره کمبود پول نقد عابربانک ها را 
در نشست خبری اخیر خود تأیید کرده و گفته، گزارش درباره عدم پرداخت 
پول نقد توســط عابربانک ها به دولت هم رســیده است.این در حالی است 

کــه مهــران محرمیان، معاون فناوری هــای نوین بانک مرکزی در مقابل 
انتقادها نســبت به کمبود پول نقد عابربانک ها، گفته بود: موضوع کمبود 
اســکناس در خودپردازها هم یک موضوع موقت اســت و قطعاً به ســرعت 
رفع می شود.در این فضا، سخنگوی اقتصادی در پاسخ به این سوالی درباره 
این که چرا برخی عابربانک ها پول پرداخت نمی کنند و آیا برای عید نوروز 
کمبود اسکناســی وجود دارد یا خیر؟ عنوان کرده اســت: در حوزه نیازهای 
مربوط به شــب عید و اســکناس نو حتماً در روزهای آینده بانک مرکزی 
اطلاع رسانی دقیقی انجام خواهد داد.سید احسان خاندوزی افزوده؛ در حوزه 

گزارش هایی از کمبود عرضه اســکناس توسط خودپردازها باید اشاره کنم 
که ســهم اســکناس در تراکنش های اقتصادی کمتر از ۲ یا ۳ درصد اســت 
و اکثر تراکنش های کشور بدون نیاز به اسکناس در حال انجام است، زیرا 
فرهنگ اقتصادی مردم با فناوری نو خود را تطبیق داده است و نیاز اندکی 
به اســکناس وجود دارد و بیشــتر نیاز مردم از طریق نظام پرداخت غیر وجه 
نقد صورت می گیرد.وی متذکر شده؛ گزارش درباره عدم پرداخت پول نقد 
توســط عابربانک ها به دولت هم رســیده است. برنامه بانک مرکزی کمک 
به حل این موضوع اســت.وزیر اقتصاد تصریح کرده؛ انتشار انواع اسکناس 
با حفظ پشتوانه ای آن امسال حدود پنج برابر نسبت به سال گذشته افزایش 
یافته اســت.خاندوزی خاطرنشــان کرده است: از نیمه بهمن ماه امسال در 
بانک مرکزی در حال طرح ریزی برای رونمایی از اســکناس ایران چک 
جدید هســتند که اطلاعات تکمیلی از ســوی بانک مرکزی داده خواهد 
شــد.وی تاکید کرده؛ توزیع اســکناس و ایران چک در ۱۰ ماه اول امســال 

نسبت به سال قبل ۸. ۲ برابر افزایش یافته است.

پشت پرده کمبود پول نقد عابربانک ها
 چرا عابربانک ها پول نقد ندارند؟

مهراد عباد
عضو هیات 

نمایندگان اتاق تهران

نگارعلی
روزنامه نگار

یکی از اصلی ترین موضوعاتی که ما نسبت به آن هشدار داده ایم 
خطر اضافه برآوردهایی است که در منابع عمومی بودجه در نظر 
گرفته شده و از سوی دیگر در برخی هزینه ها نیز برآوردها امکان 
دارد که کمتر از واقعیت باشد. در صورتی که این موضوع اصلاح 

نشود ما می توانیم با خطر کسری پنهان بودجه مواجه شویم.
 مالیات موضوع دوم مدنظر اتاق بازرگانی  است. در این تردیدی 
وجود ندارد که تغییر ترکیب درآمدهای دولتی به منابع پایدار مانند 
مالیات حرکت مثبتی خواهد بود اما از سویی باید برای کنترل 
هزینه های دولت اراده کافی وجود داشته باشد و از سوی دیگر 
فشارهای مدیریتی منجر به دشوار شدن شرایط برای فعالان 
واقعی اقتصاد نشود.دولت از یکسو مالیات اشخاص حقوقی را 
هفت درصد کاهش داده اما از طرف دیگر احکام قوانین دائمی 

مالیاتی کشور را حذف کرده است در مجموع نگرانی ما این است 
که این سیاست ها به افزایش فشارهای مالیاتی در بنگاه های 
تولیدی منجر شــود تا از ایــن رو امیدواریم اصلاحات لازم در 
دستور کار قرار گیرد.کاهش سه درصدی حقوق گمرکی تنها 
برای کالاهای اساســی و دارو در نظر گرفته شــده در حالی که 
می تواند شامل مواد اولیه، ماشین آلات و تجهیزات وارداتی نیز 
بشود. با توجه به افزایش قیمت ارز، هزینه ها در این حوزه افزایش 
یافته که باید با سیاست های حمایتی همراه شود. خوشبختانه 
در مجلس شورای اسلامی این کاهش به حقوق ورودی برای 
ماشین آلات و تجهیزات نیز تسری یافت و امیدواریم به مواد اولیه 
و کالاهای واسطه ای تولید نیز برسد. یکی از موضوعات نگران 
کننده برای بخش خصوصی موضوع افزایش قیمت انرژی در 

بخش تولید است. در صورتی که تامین نیازهایی مانند برق و 
گاز دشوار شود قطعا در نهایت به ضرر اقتصاد ایران خواهد بود 
ما انتظار داریم که ردیف بودجه ای برای جبران خسارت قطعی 
برق و گاز صنایع در نظر گرفته شود.دیروز آخرین جلسه هیات 
نمایندگان دوره نهم اتاق بازرگانی است ما در دهه 9۰ سال های 
سختی را پشت سر گذاشتیم و از شوک تحریم ها گرفته تا شوک 
ارزی در سال ۱۳9۲ شوک کاهش قیمت نفت در سال ۱۳9۳، 
توافق برجام و خروج آمریکا از آن و ثبت شــوک ارزی جدید و 
همچنین شــیوع کرونا جزو مشــکلاتی بود که ما آنها را در این 
سال ها پشت سر گذاشتیم. امیدوارم اتاق بازرگانی در آینده نیز 
بتواند به مسئولیت های خود عمل کرده و به عنوان صدای واقعی 

بخش خصوصی فعالیت کند.

هشدارهای پنجگانه 
درباره بودجه بخش 

خصوصی

غلامحسین شافعی 
رئیس اتاق بازرگانی 

ایران 

یادداشت

مریم فکری
روزنامه نگار
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پاندمــی مرگ و بیمــاری که با »کرونا« نامی در جهان 
شروع شد، امروز در شرایطی در ایران سه ساله شده که 
با فراز و فرودهایی بسیار، هشت موج را در کشورمان رقم 

زده، ، اما همچنان از پایان آن خبری نیست...
ماجرا از گزارش یک چشم پزشک چینی در دسامبر سال 
۲۰۱9 شروع شد؛ یک جور سینه پهلوی عجیب بروز کرد 
و منشاء آن هم بازاری در ووهان چین معرفی شد؛ گونه 
ای جدید از ویروس کرونا؛ چیزی از آن نمی دانســتند؛ 
سازمان جهانی بهداشت به موضوع ورود کرد؛ موارد ابتلا 
بــالا و بالاتر می رفت، زمزمه یک همه گیری جهانی به 
گوش می رســید؛ شــهر ووهان بسته شد و با کسانی که 
مقررات را رعایت نمی کردند، برخورد می شــد.در نهایت 
چند هفته بعد از شیوع و همهمه جهانی درباره کووید ۱9 
بود که سازمان جهانی بهداشت بروز یک پاندمی را اعلام 
کرد و کرونا عالم گیر شــد. به دنبال آن یکسری مقررات 
و قوانین بین المللی ایجاد شد؛ از اعمال محدودیت هایی 
در ورود به کشورها تا تاثیر جدی بر تعاملات بین المللی 

و کرونا همه جهان را مطیع خود کرد.
بنابراین دنیا گوش به زنگ شــد و ایران هم؛ به تدریج 
بحث آمدن و نیامدن ویروسِ تازه وارد، سرخط مهمترین 
خبرها شــد و اقداماتی مانند رصد کلیه مرزهای ورودی 
به کشــور از ســوی ماموران بهداشتی و همچنین انجام 

تب سنجی و غربالگری آغاز شد.
شناسایی رسمی پاندمی در ایران ��

در کشور ما برای اولین بار در تاریخ ۳۰ بهمن ماه ۱۳9۸، 
کرونــا ویروس تاج دار با شناســایی دو مورد ابتلا در قم 
تایید و رســما از ســوی وزارت بهداشــت اعلام شد. از 
آن زمان تاکنون بر اســاس اعلام وزارت بهداشــتی ها ۷ 
میلیون و ۵۶۶ هزار و ۴۳۶ نفر را در کشور مبتلا کرده و 
۱۴۴ هزار و ۷9۷ نفر را نیز به ورطه مرگ کشانده است. 
کرونای هزار چهره در کشــورمان تاکنون هشت موج را 
رقم زده است و هر بار با چهره  و جهشی جدید؛ ووهان،  
آلفــا، بتــا، دلتا، گامــا و امُیکرون که هر کدام یک یا چند 

پیک را رقم زدند.
آرامش... ��

حالا دوباره به روزهای آرام کرونایی بازگشته ایم. برخی 
گمانه زنی ها این امیدواری را می دهند که شاید از تابستان 
آینده دیگر مسئله ای با کرونا نداشته باشیم، اما باید بدانیم 
که نمی توان درباره ویروس هزار رنگ و هزار چهره کرونا 
پیش بینی دقیقی انجام داد و نمی دانیم که آیا با جهشی 
خطرنــاک یا موج دیگری از این بیماری مواجه خواهیم 
شــد یا حکایت کرونا به نقطه پایان خود رســیده است، 
بنابراین باید به هوش باشیم و حداقل در مکان های شلوغ 
و خطرناک ماسک بزنیم. در عین حال حواس مان باشد 
که تعطیلات نوروزی را هم با احتیاط بگذرانیم تا بعد از 

آن قرار نباشد با کرونا دست و پنجه نرم کنیم.

تاکید پلیس بر پرهیز از سفرهای غیرضروری

ایســنا: رئیس پلیس راهور فراجا بااشــاره به لغزندگی جاده ها از 
هموطنان خواســت که حتی المقدور از ســفرهای غیر ضروری 
پرهیز کنند.سردار سید کمال هادیانفر در این باره اظهار داشت: 
هر موقع احساس کنیم که تردد در مسیری خطرناک و تهدیدی 
برای جان رانندگان و سرنشینان است، قطعاً همکاران ما در پلیس 
راه برای حفظ جان هموطنان از تردد وسایل نقلیه در مسیرهای 

مذکور جلوگیری خواهند کرد.

در روزهایی که 
گذشت انتشار 
یک ویدیو از 
کلاس درس 
ابتدایی معلم 
قائمشهری 
خبرساز شد و 
واکنش های 
مثبت و منفی 
بسیاری به 
همراه داشت 
و موجب طرح 
انتقادات 
و سوالات 
جدی از وزارت 
آموزش و 
پرورش در 
حوزه تربیتی و 
عملکردی شد

عی
ما

جت
ا

افزایش ۴۰ درصدی ابتلا  به هپاتیت در کشور  E و A در نیمه اول سال ۱۴۰۱ در مجموع ۷۲۷ مورد بیمار محتمل هپاتیت
گزارش شــده اســت که این رقم نسبت به شش ماهه ابتدای سال قبل، ۴۰ 
درصد افزایش داشــته اســت. در نظام کشوری مراقبت بیماری های واگیر، 
هپاتیت های حاد A و E در گروه بیماری های مشــمول گزارش دهی قرار 
دارد و بر این اســاس اطلاعات کلیه بیمارانی که علائم بالینی و یافته های 
آزمایشگاهی آنها با تعاریف موارد محتمل و یا قطعی هپاتیت های حاد A و 
E منطبق باشــند باید به گروه مدیریت بیماری های واگیر در حوزه معاونت 
بهداشــتی گزارش شــوند.بر این اساس در نیمه اول سال ۱۴۰۱ در مجموع 
۷۲۷ مورد بیمار محتمل هپاتیت A و E گزارش شده است. این رقم نسبت 
به شــش ماهه ابتدای ســال قبل، ۴۰ درصد افزایش داشته است. از بین این 
 HAV موارد در ۲۱۶ مورد این تشخیص از نظر آزمایشگاهی قطعی بوده و
IgM Ab مثبت گزارش شده است.اکثریت موارد گزارش شده )یعنی ۶۲.۵ 

درصد( ساکن مناطق روستایی هستند و ۵۳ درصد از موارد بیماری در مردان 
رخ داده است. از لحاظ تفکیک گروه سنی، اغلب موارد در بین کودکان رخ 
داده اســت؛ به طوری که ۳۴ درصد موارد مربوط به گروه ۵ تا 9 ســال، ۲۰ 
درصد در گروه ســنی ۱۰ تا ۱۴ ســال و ۱۷ درصد مربوط به گروه ســنی صفر 
تا چهار ســال بوده اســت.در ۲۲ درصد موارد سابقه تماس با مورد مظنون یا 
قطعی هپاتیت و در ۴۷ درصد موارد، مصرف آب آشــامیدنی غیر ایمن ذکر 
شده است. شایع ترین علامت بیماری زردی )با ۶۸.9۱ درصد( و درد شکم 
)با ۶۷.۲۶ درصد( گزارش شده است.بنابر اعلام دفتر مدیریت بیماری های 

واگیر وزارت بهداشت، رعایت بهداشت دست و شستشوی صحیح دست ها 
بویژه بعد از اجابت مزاج، قبل از تهیه و صرف غذا، استفاده از توالت بهداشتی و 
دفع بهداشتی فاضلاب، استفاده از آب آشامیدنی ایمن و بهداشتی، شستشو و 
ضد عفونی صحیح میوه و سبزیجات از جمله اقدامات اصلی جهت پیشگیری 
 E و A از ابتلا به انواع بیماری های منتقله از آب و غذا، شــامل هپاتیت های
است.بیشترین موارد بروز هپاتیت A در کشور طی پنج سال گذشته مربوط 
به سال ۱۳9۷ با سهم ابتلای بیش از ۱۶۰۰ مورد است.هپاتیت یک بیماری 
التهابی کبدی است. این بیماری معمولًا در اثر عفونت ویروسی ایجاد می شود، 
اما علل احتمالی دیگری نیز در ایجاد هپاتیت نقش دارند. این موارد شامل 
هپاتیت خود ایمنی و انواع دیگر هپاتیت هستند که در نتیجه عوارض ثانویه 
داروها، سموم و الکل روی می دهند. هپاتیت خود ایمنی نوعی بیماری است 

که در نتیجه تولید پادتن توسط بدن علیه بافت کبد ایجاد می شود.

 اخراج 
به جـای 
آموزش!

آموزش و پرورش محل رفتارهای هیجانی 
و برخورد سلبی نیست

گروه اجتماعی: در روزهایی که گذشــت انتشار یک ویدیو 
از کلاس درس ابتدایی معلم قائمشــهری خبرساز شد و 
واکنش های مثبت و منفی بســیاری به همراه داشــت و 
موجب طرح انتقادات و سوالات جدی از وزارت آموزش 
و پرورش در حوزه تربیتی و عملکردی شــد؛ ســوالاتی 
که به نظر می رســد زمان پاســخ به آنها مدت هاست که 

فرا رسیده است.
 انتشــار ویدئوهایی از همخوانی چند ترانه مبتذل توسط 
دانش آموزان در فضای مدرسه، مسبوق به سابقه است و 
اتفاقا در سال 9۸ که دابسمش هایی از ترانه مبتذل ساسی 
مانکن در فضای مجازی به صورت گســترده دســت به 
دست می شد، حواشی بسیاری را برای آموزش و پرورش 
رقم زد و حتی منجر به لغو ابلاغ چند مدیر مدرســه شــد. 
انتشار این کلیپ ها، این نکته را یادآوری می کرد که جای 
شادی و فعالیت های نشاط آمیز در مدارس خالی است؛ 
هرچند فارغ از مباحث حقوقی انتشار تصاویر کودکان در 
فضای مجازی که باید در جای دیگری به آن پرداخت، 
پیش از این و در دوران کرونا شاهد وجه مثبت همخوانی 
و ایجاد نشاط در کلاس های درس و انتشار ویدئوهایی 
از روش های خلاقانه تدریس معلمان به ویژه در مقطع 
ابتدایی با کمک موسیقی و ترانه هایی بودیم که خودشان 
ساخته بودند.فعالیت های معلمان در آن روزها بارها مورد 
قدردانی از ســوی نهادهای مختلف و به ویژه آموزش و 
پرورش قرار گرفت و دور از انصاف اســت که دســتگاه 
تعلیم و تربیت را به کلی مخالف شادی، ایجاد نشاط و به 
کارگیــری روش های خلاقانه تدریس در کلاس های 
درس بدانیم، اما موج واکنش های منفی نسبت به وزارت 
آموزش و پرورش درباره پخش کلیپ معلم قائمشهری و 
دانش آموزانش که مشــغول همخوانی یک ترانه محلی 
بودند، از جایی به راه افتاد که دســتور اخراج این معلم از 
سوی مدیرکل آموزش و پرورش استان صادر و برخورد 
با وی از سوی رئیس مرکز روابط عمومی وزارت آموزش 

و پرورش اطلاع رسانی شد.
اگرچه محتوای ترانه مذکور برای گروه سنی دانش آموزان 
به ویژه در دوره دبستان، نامناسب و مبتذل است و برخورد با 
مدرسه و این معلم که برخی اقدام او را در راستای بلاگری 
و افزایش مخاطبانش در فضای مجازی دانســته اند، از 

ســوی آموزش و پرورش ضروری بود، اما اقدام ســلبی و  
یکباره در صدور دستور اخراج، ورق ها را برگرداند و بار دیگر 
آموزش و پرورش را که هنوز نتوانسته خود را با نیازهای 
روز کودکان و نوجوانان نســل جدید همســو کند، روش 
های تربیتی کارآمد را به کار بگیرد و  با زبان نسل جدید 
با آنها سخن بگوید در سیبل انتقادات قرار داد.   کورش 
محمدی، رئیس انجمن آسیب شناسی اجتماعی ایران در 
گفت وگو با ایسنا، در این باره اظهار کرد: تردیدی نیست 
که در همه نظام های اموزشی دنیا، اصول مراقبتی ویژه 
ای برای سنین اموزشی مختلف به ویژه دوره ابتدایی دارند 
و این ویژگی های تربیتی برایشــان مهم است. این یک 
اصل مهم و پذیرفته شده در نظام تعلیم و تربیت کشورهای 
مختلف اســت که باید اصولی را در حیطه رفتارهایی که 
از طرف معلمین و نظام آموزشی به دانش آموزان منتقل 
می شود وضع کرده و رعایت کنند.وی افزود: اما در باب 
اینکــه آمــوزش و پرورش ما در این قضیه چگونه عمل 
کرد، دو نکته وجود دارد. نکته نخســت اینکه این قضیه 
برای بار اول نبود که اتفاق می افتاد و در گذشته هم شاهد 
پخش موزیک هایی چون »آقامون جنتلمنه« بودیم که 
در ســطح گسترده و در حیاط مدارس همخوانی می شد 
که برای منِ کارشــناس بسیار نگران کننده بود و همان 
موقع هم هشدارهایی به آموزش و پرورش داده شد که 
این موضوع را به صورت جدی آســیب شناســی کند، اما 
حرکت جدی در این زمینه صورت نگرفت.رئیس انجمن 
آسیب شناسی اجتماعی ایران با بیان اینکه گویی آموزش 
و پرورش نمی خواهد حرکتی در خور و درســت در این 
زمینه داشته باشد و تغییری در روش های آموزشی اش 
ایجاد کند گفت: اگر امروز کودکان ما در ســن دبســتان، 
ترانه ای که ویژه بزرگسالان است را حفظ کرده و لزوما 
هم در مدرســه یاد نگرفته بلکه الگوهای خودش را در 
خانواده و جامعه هم داشته باید از آموزش و پرورش  انتظار 
پاسخ به سوالات جدی در حوزه تربیتی داشت. »وزارت 
آمــوزش و پرورش ایران، آقای وزیر آموزش و پرورش، 
شــما چه خوراکی آموزشی و تربیتی برای دانش آموزان 
ســنین پایه در کشــور تدارک دیده اید؟ «محمدی ادامه 
داد: وقتی خوراک تربیتی ندارید، نظام تعلیم و تربیت را 
هــر روز ناکارآمدتــر می کنید، نظام تعلیم و تربیتی که از 

آن چیزی جز رقابت و هیچان خارج نمی شود. در چنین 
شــرایطی طبیعی اســت کودکی که در خانه و بیرون از 
مدرســه، الگوهای قوی تری دارد، یک موزیک را که با 
هیجــان و جذابیــت های مورد نیازش انطباق دارد حفظ 

کند و سرکلاس بخواند.
آموزش و پرورش محل رفتارهای هیجانی نیست ��

وی به برخورد نامناســب با معلم این مدرسه که اقدام به 
تهیه ویدئو از دانش آموزانش کرده و در فضای مجازی 
منتشر کرده بود نیز اشاره کرد و گفت: نکته دوم در این 
ماجرا این اســت که آموزش و پرورش محل رفتارهای 
هیجانی نیســت. ســوالم این است که آیا برای این معلم 
که اتفاقا جوان هم هســت و تجربه ای ندارد، دوره های 
بازآموزی و آموزشــی که اصول تربیتی ارتباط با دانش 

آموزان را فرابگیرد برگزار شده است؟
رئیس انجمن آسیب شناسی اجتماعی ایران اضافه کرد: 
این خطا اتفاق افتاده، اما آموزش و پرورش صورت مسئله 
را پاک می کند و با برخورد هیجانی، دستور اخراج صادر 
می کند، عنوان کرد: آنچه که برای ما مهمتر از داستان 
این کلاس و این معلم است، تداوم این رفتارها در آموزش 
و پرورش و بی توجهی و غفلت از اصول حوزه یادگیری 
اســت. با این کاری که آموزش و پرورش انجام داد که 
معتقدم یک رفتار هیجانی، بدون بررسی و بدون آسیب 
شناسی بوده، یک نیروی جوان از دست رفته و از سیستم 
آموزشــی خارج شده اســت. محمدی با بیان اینکه این 
در حالی اســت که می شــد مشکل را با یک تذکر و یک 
بازآمــوزی برطــرف کرد ، گفت: بــا این رفتار آموزش و 
پرورش، فضای مجازی از این معلم، قهرمان ســاخته و 
ملکه ذهن کودکان و نوجوانان می شــود و اثرات منفی 
این رفتار آموزش و پرورش به مراتب بسیار بیشتر از آن 

چیزی است که مدنظرش بوده است.
نظــام تعلیم و تربیت فاقد برنامه، اســتراتژی و  ��

ایدئولوژی تربیتی برای نسل پایه است
وی ادامه اد: این معلم توانسته با شاگردانش ارتباط موثر 
برقرار کند که نکته مهمی است. در حوزه مسائل تربیتی 
و اصول مترتب بر حوزه یادگیری، جذابیت و منطبق بودن 
آموزش با هیجانات کودک بسیار مهم است. آیا در جریان 
یادگیری امروز جذابیتی تعریف کرده ایم که در کنار اصول 

اصیل و منطبق با مســائل دیتی و تربیتی خودمان قرار 
بگیرد؟ در آموزش و پرورش چنین چیزی نداریم و برای 
نظام تعلیم و تربیتی که فاقد برنامه، استراتژی و ایدئولوژی 
تربیتی برای نسل پایه است،  طبیعی است که این اتفاقات 

می افتد و این بار اول نبود، آخرین بار هم نخواهد بود.
رئیس انجمن آســیب شناســی اجتماعی ایران با تاکید 
براینکه با این برخورد ســلبی مشــکلی حل نمی شود، 
گفــت: بهتر بود که آمــوزش و پرورش به جای برخورد 
سلبی و چکشی، شرایطی را ایجاد می کرد که با گروهی 
از کارشناســان، وضعیت را آسیب شناسی کند. پس این 
حوزه کی قرار اســت به تحول برسد؟ این اتفاقات نشانه 
هایی از نارکارآمدی اهداف تعلیم تربیتی است که مدنظر 
خود آموزش و پرورش اســت.محمدی با بیان اینکه اگر 
یک معلم نتواند ارتباط موثری با شاگردانش برقرار کند 
در انتقال مفاهیم تربیتی و آموزشــی موفق نخواهد بود، 
گفت: وی نمونه ای از جامعه معلمین ماست، جامعه ای 
پرانرژی و ارزشــمند که ظرفیت های بسیار خوبی دارند 
و اگر برنامه ریزی و از این ظرفیت ها به خوبی اســتفاده 
شود شاید خیلی از مشکلات ما درد جامعه توسط معلمان 
خوب و متعهد حل شود. همانطور که گفته شد امروز روش 
اخــراج جــواب نمی دهد و بهتر بود که آموزش و پرورش 
روش اصلاحی را در پیش بگیرد. طی دو روز گذشته اخبار 
مختلفی پیرامون وضعیت فعلی این معلم منتشر شد؛ از 
استخدام او توسط یک باشگاه ورزشی گرفته تا نامه یک 
عضو مجلس خبرگان رهبری خطاب به استاندار مازندران 
برای بازگشت او به کلاس درس به مناسبت عید سعید 
مبعث. همچنین اموزش و پرورش مازند ان در اطلاعیه 
ای اعلام کرده اســت که  »مدیر مدرســه طی نامه ای 
درخواست تجدیدنظر کرده و  معلم مربوطه نیز با اعلام 
ندامت و اذعان به عدم توجه به آثار سوء شانیت بخشی 
به برخی رفتارهای غیراخلاقی و هنجار شکن موجود در 
متن این ترانه، درخواست مساعدت جهت جبران اتفاقات 
اخیر را داشته است.« در خاتمه اطلاعیه مزبور، آموزش و 
پرورش این استان از بررسی موضوع تجدیدنظر خواهی در 
شورای نظارت برمدارس غیردولتی خبر داده است. علاوه 
براین مدیرکل اموزش و پرورش استان از حل مشکل و 
بازگشت معلم قائمشهری به کلاس درس خبر داده است.

رویای پایان پاندمی قرن

یادداشت

 فاطمه اسماعیلی
روزنامه نگار

مژگان زینلی پور
روزنامه نگار

گزارش

گروه اجتماعی: ماجرا به 9 آذر ۱۴۰۱ باز  می گردد وقتی که برای اولین بار 
در هنرستان دخترانه نور قم ۱۸ دانش آموز دچار مسمومیت و با اورژانس 
به مراکز درمانی منتقل شدند. این اتفاق به صورت متوالی در مدارس 
مختلف ادامه پیدا کرد. سه شــنبه ۲۲ آذر ماه در هنرســتان نور ۵۱ نفر 
مســموم و راهی بیمارســتان شدند، این حادثه برای دومین بار در این 

مدرسه اتفاق افتاد.
از صحبت های فرماندار قم با یکی از مسمومین که حالش بدتر بود، 
مشخص شد که ابتدا درد شدیدی را درپای خود حس کرده اما بعد از 
یک روز با کمک گرفتن از دیگران، می توانست راه برود. طبق گفته 
دانش آموزان بوی گاز و علائم آن مانند قبل بود و با تنفس، پس از ایجاد 
سوزش در حلق و بینی و تنگی نفس، پاها و در برخی موارد دست ها 
بی حس شده اند.هنوز علت این حوادث مشخص نشده است. نکته جالب 
توجه اینکه تمام این مسمومیت ها در مدارس دخترانه قم اتفاق افتاده 

تا اعلام مورد جدید در سه شنبه ۲۵ بهمن که برای اولین بار در یکی از 
مدارس راهنمایی دو شیفته پسرانه قم، دانش آموزان دچار مسمومیت 
شــدند. این حادثه آنقدر ادامه پیدا کرد که وزارت اطلاعات و وزارت 
بهداشت به موضوع ورود کردند تا علت را پیدا کنند.حرف وحدیث ها 
زیاد است و نهادها هر یک به گونه ای حادثه را تشریح می کنند. تجمع 
خانواده ها در مقابل فرمانداری قم نشان دهنده نگرانی والدین نسبت 
به سلامت فرزندانشان و درخواست آموزش مجازی است تا شرایط به 
حالت نرمال باز گردد. آن ها خواستار رسیدگی هرچه سریع تر مسئولان 
نسبت به این موضوع خطیر شدند.مادر یکی از دانش آموزان مبتلا در 
مدرسه پسرانه به »خبرآنلاین« می گوید: »پسرم سه شنبه ۲۵ بهمن 
ماه در مدرسه دچار مسمومیت شده بود. چهارشنبه که به مدرسه رفتم 
منکر وجود گاز شدند و این موضوع را به شیطنت بچه ها ربط دادند. پسر 
من بی حال شده بود. اورژانس آمد، معاینه و اعلام کرد بیشتر از ترس 
و استرس دچار این حس شده اند. مدیر مدرسه گفت بچه ها حالشان 

خوب است، فقط ترسیده اند.«
استشمام بوی گاز، حسی مشترک در میان دانش آموزان مختلف ��

در هنرســتان نور که اولین مدرســه بود. این داستان سه بار تکرار شد. 
دانش آموزان می گفتند که اول بوی گاز را در نقاط مختلف احســاس 
کرده اند. اول فکر کرده اند که مربوط به آزمایشگاه مدرسه است اما در 
آنجا هیچ اتفاقی نیفتاده بود. بعدتر که این مشکل در مدارس مختلف اما 
فقط در شهر قم اتفاق افتاد.اورژانس و آتش نشانی هر دو به محل اعزام 

می شدند. ذاکریان، فرماندار قم در گفتگو با رکنا گفته بود: »سازمان 
آتش نشــانی با توجه به دســتگاه های گازسنجی که در اختیار دارد به 
مدارس اعزام شد تا بررسی های دقیق تری انجام شود. علاوه بر پای 
کار آمدن دستگاه های مختلف اداری و امنیتی استان؛ رصد و پایش با 
دقت بیشتری در دستور کار قرار گرفت و تمام دوربین ها بازنگری شد تا 
مشخص شود آیا فرد مشکوکی وارد مدارس شده است یا خیر.«نتیجه 
این بررسی ها هنوز به رسانه ها اعلام نشده است. اولیای یکی از افراد 
دچار مسمومیت که تمایل ندارد اسمش بیان شود به »خبرآنلاین« 
می گوید: »پســر من تعریف کرد که یک لحظه بوی ماهی گندیده 
سرکلاس آمد و بعد مدرسه به بچه ها ماسک داد که بزنند و از کلاس 
خارج شــوند. یک ســری از بچه ها حالشــان بدتر بوده، به اورژانس و 
نیروهــای امنیتــی زنگ زدنــد و چند نفر از بچه ها را به مراکز درمانی 
منتقل کردند که پســر من هم جز آن ها بوده اســت.«این مادر درباره 
علائم پسرش ادامه داد: »از علائم باقی بچه ها در جریان نیستم اما 

پسرم دل درد داشت و دور ناف اش درد می کرد.«
ترس و شایعه، علت های بیان شده ماجرا ��

در هفته گذشته مدارس قم دو روز تعطیل شد تا علت حادثه مشخص 
شــود اما نه تنها علتی پیدا نشــده اســت. بلکه با از سرگیری مدارس، 
مســمومیت ها مجدد روی کار آمد. تنها یک روز بعد از واقعه مدرســه 
پسرانه، نوری، وزیر آموزش و پرورش چهارشنبه ۲۶ بهمن با بیان اینکه 
شایعات علت سریالی مسمومیت بچه ها است، گفت: »این موضوع 

بیشتر تحت تأثیر شایعات است و خواهش من این است رسانه ها کمک 
کنند اثر این شایعات منفی از بین برود و دانش آموزان به مدرسه روند 
و تحصیل کنند. دانش آموزان سه سال از تحصیل جا ماندند و حیف 
است.«او همچنین شایعه فلج شدن در اثر مسمومیت دانش آموزان را 
تکذیب کرد. بهرام عین اللهی، وزیر بهداشت نیز درباره علت مسمومیت 
دانش آموزان قمی گفت: »جمع بندی این است که مسمومیت بسیار 
خفیف اســت و عارضه ای از شــروع مسمومیت تا امروز ایجاد نشده و 
نگرانــی در این جهت وجود نــدارد.« اما در واقعیت موضوع دیگری 
مشهود است. بچه ها به بیمارستان شهید بهشتی منتقل می شوند و در 
مواردی منجر به بستری می شود. مادر پسری که مسموم شده، درباره 
اینکه مدرسه به اولیا چه چیزی را اعلام کرده، می گوید: »آن ها گفتند 
اورژانس اعلام کرده که مورد خاصی نیست. بیشتر در اثر استرس و 
ترس بچه ها دچار مشکل شده اند. من حدود ساعت ۱۱ به دنبال پسرم 
به مدرسه رفتم و با معاون مدرسه صحبت کردم. گفتند که بعداز ظهر 
ستاد مدیریت بحران برای آن ها جلسه گذاشته است که ببیند آیا داستان 
واقعیت دارد یا خیر؟ که آخرشب مدیریت بحران اعلام کرد مدارس 

همچنان حضوری است و مشکلی وجود ندارد.«
بخش کرونایی بیمارســتان شهید بهشتی قم، تغییر کاربری  ��

می دهد
یکی از بخش های بیمارستان شهید بهشتی، در دوران کرونا به بیماران 
کرونایی اختصاص یافت. در ماه های اخیر این بخش خالی شده بود اما 

اکنون به بخش دانش آموزان مسموم تبدیل شده است. بهرام عین اللهی 
چهارشنبه در بیمارستان شهید بهشتی قم درباره مسمومیت سریالی 
دانش آموزان قمی اظهار کرد: »امروز در قم در بیمارستان شهید بهشتی 
حضور داریم و با تعدادی از افرادی که به دلیل مسمومیت از مدارس به 
این بیمارستان منتقل شده بودند دیدار و با پزشکان صحبت و مذاکراتی 
داشتیم.«مادر یکی از مسمومین از مشاهدات خود در بیمارستان شهید 
بهشتی این طور روایت می کند: »من همان روز از جلوی بیمارستان 
شهید بهشتی عبور کردم. این بیمارستان یک بخشی داشت که برای 
بیماران کرونایی بود. این چند وقت که مریض ها کمتر شــده اند، آن 
بخش بســته شــد. من بعدازظهر ۲۵ بهمن، ســاعت پنج و نیم که به 
بیمارستان شهید بهشتی رفتم ۷ الی ۸ آمبولانس جلوی در بیمارستان 
دیدم. پرستارها می گفتند بچه هایی که بعدازظهر این اتفاق برایشان 
افتاده بود، آمده اند که عکس و آزمایش بگیرند تا ببیند علت چه بوده 
است. همه در اثر گاز به بیمارستان آمده اند. اما من متوجه نشدم دختر 
بودند یا پسر. پرستارها که صحبت می کردند، می گفتند تعداد مریض ها 
امروز از باقی روزها بیشتر بوده است. یکی از مسئولان آنجا بود و گفت ما 
تا الان در آزمایش بچه ها چیزی ندیده ایم و نمی دانیم این گاز چیست.«

هنوز هیچ مسئول یا نهادی درباره دلایل این اتفاق اظهار نظر شفافی 
نداده است، آخرین خبرها هم نشان می دهد که بیش از ۴۰۰ دانش آموز 
طی این مدت با علائمی شــبیه به مســمومیت به مراکز درمانی قم 

مراجعه کرده اند.

روایت مادر یکی از دانش آموزان پسر قمی؛ 
اول بوی ماهی گندیده آمده بود

چرا دانش آموزان قمی مسموم 
شدند؟

آیدا صالحی
روزنامه نگار

پریسا سیدیان
روزنامه نگار

رویداد
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سال هفتم
شماره 302

آیا تا به حال به مدل و طرز خوابیدن خود در طول شب دقت کرده اید؟ 
شاید عجیب به نظر برسد، اما اینکه شب ها به شکلی و در چه حالتی 

می خوابید می تواند روی سلامتی شما تأثیر داشته باشد.
هر کدام از پوزیشــن ها و حالت های خوابیدن مزایا و معایب خاص 
خود را دارند. به عنوان مثال، خوابیدن به پشت و به صورت طاق باز و 
قرار دادن یک بالش در زیر کمر می تواند به کاهش کمردرد کمک 
کند، اما باعث تشــدید علائم آپنهٔ خواب می شــود. خوابیدن به پهلو 
برای افراد مبتلا به آپنهٔ خواب بهتر است، اما احتمال دارد به ستون 

فقرات آسیب برساند.
اگر به بیماری قلبی مبتلا هســتید، بهتر اســت از خوابیدن به پهلوی 
چپ خودداری کنید. به نظر می رسد که خوابیدن به این سمت کمی 
قلــب را جابه جــا کند و فعالیت الکتریکی آن را تغییر دهد. البته هنوز 
به طور دقیق مشخص نیست که این تأثیر تا چه حد می تواند چشمگیر 

و نگران کننده باشد.
در این مقاله به این سؤال پاسخ می دهیم که چرا خوابیدن به پهلوی 
چپ می تواند برای قلب مضر باشــد. همچنین شــما را با بهترین و 
بدترین حالت های خوابیدن برای افراد مبتلا به بیماری قلبی آشــنا 

می کنیم. با ما همراه باشید.
در تعــداد کمــی از تحقیقات تأثیر حالت و پوزیشــن خوابیدن روی 
ســلامت قلب بررسی شــده است. با این حال، شواهدی وجود دارد 
که نشان می دهد خوابیدن به پهلوی چپ ممکن است فشار بر قلب 

را افزایش دهد.
در ســال ۱99۷ میلادی )۱۳۷۵ شمســی(، محققان برای اولین بار 
و با اســتفاده از نوار قلب یا الکتروکاردیوگرام )ECG( متوجه شــدند 
کــه خوابیدن بــه پهلو باعث ایجاد تغییرات قابل توجهی در فعالیت 
الکتریکی قلب می شود. در این مطالعه، دراز کشیدن به پهلوی چپ 

بیشترین تأثیر را روی فعالیت قلب داشت.
بعدها در ســال ۲۰۱۸ میلادی )۱۳9۶ شمســی(، محققان دریافتند 
کــه خوابیــدن به پهلوی چپ با تغییر در ECG افراد ســالم مرتبط 
اســت. آن ها با اســتفاده از نوعی تکنیک تصویربرداری به نام وکتور 
کاردیوگرافی )Vectorcardiography( نشان دادند که خوابیدن به 
سمت چپ باعث جابه جایی و چرخش قلب می شود. محققان تغییر 

فعالیت الکتریکی را به این حرکت قلب نسبت دادند.
هنگامی که شرکت کنندگان به پهلوی راست خود می خوابیدند، تقریباً 
هیچ تغییری در ECG مشاهده نمی شد. محققان دریافتند که در این 
پوزیشن، قلب توسط لایهٔ نازکی از بافت بین ریه ها که »مدیاستن« 

)Mediastinum( نام دارد، در جای خود نگه داشته می شود.
درســت اســت که دراز کشیدن به پهلوی چپ ممکن است فعالیت 
الکتریکی قلب شــما را تغییر دهد، اما هیچ مدرکی وجود ندارد که 
نشــان دهــد این تغییر بتواند خطر ابتــلا به بیماری قلبی را در افراد 

سالم افزایش دهد.
غالباً افراد مبتلا به نارسایی احتقانی قلب اعلام می کنند که در هنگام 
خوابیدن به پهلوی چپ دچار مشکلات تنفسی می شوند. برای اینکه 
متوجــه شــویم که آیا خوابیدن به پهلــوی چپ برای افراد مبتلا به 
بیماری قلبی خطرناک اســت یا خیر یا میزان خطر آن چقدر اســت، 

باید تحقیقات بیشتری انجام شود.
در مورد اینکه خوابیدن به پهلوی چپ برای قلب بهتر اســت یا به 
پهلوی راست، اختلاف نظر وجود دارد. بعضی از کارشناسان خواب 
بر این باورند که خوابیدن به پهلوی راســت می تواند ورید اجوف را 
فشــرده کند. ورید اجوف، ســیاهرگی است که به سمت راست قلب 
شــما وارد می شــود. با این حال، در حال حاضر هیچ مدرکی مبنی بر 
اینکه خوابیدن به پهلوی راست بتواند خطر ابتلا به نارسایی قلبی را 
افزایش دهد، وجود ندارد. بنابراین، به نظر می رســد که خوابیدن در 

این پوزیشن بی خطر باشد.
در یک مطالعه مشاهده شد که بیشتر شرکت کنندگان مبتلا به بیماری 
عضلهٔ قلب به نام »کاردیومیوپاتی اتساعی« ترجیح می دهند به جای 
پهلوی چپ، به پهلوی راست بخوابند. معمولًا در این بیماری که با 
ضعیف شــدن عضلهٔ قلب همراه اســت، بطن یا حفرهٔ قلب کشیده و 
نازک می شود. درنتیجه، قلب نمی تواند خون را به خوبی پمپاژ کند.

نتایج یک مطالعهٔ دیگر نشان داد که زنان در دوران بارداری می توانند 
هم به پهلوی راست و هم به پهلوی چپ بخوابند و بین این دو پوزیشن 
از نظر تأثیری که می توانند روی سلامت مادر و جنین داشته باشند، 
تفاوتی وجود ندارد. وقتی به ماه های پایانی بارداری نزدیک می شوید، 
احتمالًا دراز کشیدن به پهلو و خم کردن زانوها بهترین حالت خوابیدن 
است. خوابیدن به پشت روی عروق خونی رحم فشار وارد می کند و 

اکسیژن رسانی به جنین را کاهش می دهد.
بعضــی از پزشــکان توصیه می کنند کــه افراد باردار به پهلوی چپ 
بخوابند. با توجه به اینکه کبد در سمت راست شکم قرار دارد، خوابیدن 
به سمت چپ باعث دور نگه داشتن رحم از آن اندام بزرگ می شود. 
همچنین از تحت فشار قرار گرفتن ورید اجوف تحتانی توسط وزن 
جنین جلوگیری کرده و کار قلب را آسان تر می کند. درنتیجه، جنین 

خون بیشتری دریافت می کند.
اگر سالم هستید و بیماری قلبی ندارید، در حال حاضر هنوز مشخص 
نیست که بهترین وضعیت و پوزیشن خوابیدن برای حفظ سلامت 
قلب شما چیست. به احتمال زیاد، داشتن خواب باکیفیت از پوزیشن 
خوابیدن مهم تر اســت. شــواهد حاکی از آن است که کمبود خواب 
و پاییــن بــودن کیفیت خواب خطر ابتلا بــه بیماری عروق کرونر 
قلب را افزایش می دهد. عروق کرونر، رگ هایی هســتند که وظیفهٔ 

خون رسانی به عضلهٔ قلب را بر عهده دارند.

برای داشتن قلب سالم  چگونه بخوابیم؟

شاید ویدئوی 
تبلیغاتی جولی 

درباره لزوم 
جایگزین کردن 
گاو و گوسفند 

با حشرات را 
دیده باشید. 

این عادت 
غذایی ظاهراً 

فقط به آن 
ویدئو مربوط 

نبوده و این 
ستاره سینما 
در وعده های 

معمول 
غذایی اش 
به کرات از 

حشراتی مانند 
سوسک، ملخ 

و تارانچولا یا 
همان رتیل 

استفاده 
می کند.

دریچه
 به درستی نمی دانیم برای معروف شدن نیاز است که 
آدم عجیب و غریبی باشی یا اینکه شهرت از تو یک 
آدم عجیب و غریب می سازد. به هر حال کافی است 
اندکی به زندگی شخصی سلبریتی های بسیار مشهور 
دنیا علاقه داشته باشید تا قبول کنید عادات غیرعادی 
در زندگی این افراد به وفور دیده می شود. در این مقاله 
البته قرار نیست تمام رفتارهای عجیب سلبریتی ها را 
بررســی کنیم و در عوض قرار است نگاهی بیندازیم 
به عادات غیر معمولِ غذایی این افراد مشهور و ببینیم 
وقتی پای شــکم که به وسط می آید این سلبریتی ها 

چگونه رفتار می کنند.

کاترین زتِا جونز
بعید اســت علاقمند به ســینما باشــید و ستاره فیلم 
شیکاگو را به خوبی نشناسید. بر اساس صحبت های 
اطرافیان ظاهراً کاترین زتا جونز عادتی دارد که بعید 
است جامعه دندانپزشکی چندان از آن استقبال کند. زتا 
جونز ظاهراً بعد از هر وعده غذایی دهان و دندان هایش 

را با پوره توت فرنگی شست و شو می دهد.

اندی وارهول
هنرمنــد بصــری آمریکایی و یکــی از بزرگ ترین 
هنرمندان معاصر دنیا ظاهراً بر خلاف ظاهرش حسابی 
شــکمو بوده است. بر اساس صحبت های اطرافیان، 
وارهــول ظاهراً هرازچندگاهی یک کیک تولد کامل 
را به تنهایی می خورده و وقتی برای صرف اســتیک 
دعوت می شده، قبل از وعده اصلی غذا شکمش را با 

نان و مربا پر می کرده است.

ماریا کری
ایــن خواننده خوش صــدای آمریکایی از یک برنامه 
غذایی عجیب پیروی می کند. ماریا کری سه روز در هر 
هفته را تنها به خوردن خوراکی های بنفش اختصاص 

می دهد مانند بادمجان، کلم و آلو.

مارک زاکربرگ
حتماً در جریان علاقه سلبریتی ها به گیاه خواری قرار 
دارید، مدیرعامل فیسبوک در اقدامی بر خلاف جریان 
در ســال ۲۰۱۱ تصمیم می گیرد فقط و فقط گوشــت 
مصــرف کند. زاکربرگ ظاهــراً آن قدر بر روی رژیم 
عجیبش پافشاری می کند که نزدیک بوده به همین 

دلیل جانش را از دست بدهد.

الویس پریسلی
همان طور که احتمالًا می توانید حدس بزنید پادشــاه 
حســابی روی غذا حساس بوده و در خانه اش آشپزها 
و عوامل آشــپزخانه باید در ۲۴ ســاعت شــبانه روز و 
هفت روز هفته آماده ســرویس دهی می بودند. جالب 
است بدانید پریسلی در همین آشپزخانه دوربین های 

مداربســته هم کار گذاشــته بود تا بتواند کار آشپزها را 
تماشا کند.

جسیکا آلبا
این بازیگر و کارآفرین آمریکایی ظاهراً پس از امتحان 
کردن نمکِ دریاییِ صورتیِ هیمالیایی، آن قدر به این 
ماده علاقمند می شود که بعد از آن این نمک را حتی به 

آبِ آشامیدنی مصرفی اش هم اضافه می کند.

رنِه زلِوگِرِ
ایــن بازیگر آمریکایی ترفند جالبی برای فریب معده و 
مغزش و در نتیجه متناسب ماندن دارد. رنه در طول روز 
بارها و بارها مشغولِ جویدنِ یخ می شود و درباره دلیل 
این کار عجیب می گوید که به این ترتیب معده و مغزش 
فکر می کنند او غذا خورده و دیگر گرسنه اش نمی شود.

ریس ویترسپون
اگر خبرهای مربوط به زندگی شــخصی این بازیگر 
برنده جایزه اسکار را دنبال کرده باشید حتماً می دانید 
در زندگــی او چیزهــای عجیب و غریب کم نیســت 
اما عادت عجیب ویترســپون درباره عذا چیست؟ باید 
بگویم این بازیگر با وجود ورود به ۴۶ سالگی هنوز برای 
وعده های صبحانه و ناهار، از خوراکی ها و فرمول های 

غذایی نوزادان استفاده می کند.

کریسی تایگِن
احتمالًا از عادت غذایی این مدل آمریکایی خوشتان 
نخواهد آمد. کریسی تایگن عادت دارد هروقت هوس 
چیپس خوردن سراغش می آید، به لیس زدن چیپس ها 
و چشــیدن ادویه آن اکتفا کند و بدتر اینکه بعد از آن 
دوباره چیپس را در پاکتش می گذارد. تایگن اعتقاد دارد 
به این شکل هم چیپس می خورد و هم کربوهیدراتی 

وارد بدنش نمی شود.

جنیفر لوپز
جنیفر لوپز ظاهراً از آن دست افرادی است که روزش 
بدون نوشیدن یک فنجان قهوه آغاز نمی شود و جالب 
اینکه قهوه جنیفر حتماً باید بر خلاف عقربه های ساعت 

هم زده شود.

رینگو
جالب اســت بدانید یکی از آخرین بازمانده های گروه 
تکــرار نشــدنی بیتلِز به دلیل بــروز نوعی خاص از 
حساسیت غذایی در کودکی، هیچ وقت در زندگی اش 

پیتزا نخورده است.

هیلاری کلینتون
بد نیست بدانید همسر رییس جمهور سابق آمریکا و 
البته نامزد ریاســت جمهوری این کشــور از آن دست 
آدم هایی اســت که همیشه به فلفل بیشتری احتیاج 
دارنــد. یکــی از خبرنگاران هیــلاری کلینتون را در 
خانه اش در حالی دیده که یک بشقاب پر از فلفل های 
بســیار تند هالاپینو در دســت داشته و آن ها را طوری 

می خورده که انگار چیپس یا پفک است.

نوواک جوکوویچ
ظاهراً این تنیســور حرفه ای چند ســالی است که به 
خصــوص پس از پیروزی در مســابقات مهم، رفتار 
عجیبــی می کند. این عــادت عجیب پس از یکی از 
پیروزی های مهم جوکوویچ در مقابل نادال آغاز شد و 
نوواک شروع به خوردن چمن زمین مسابقه کرد و حالا 
چند ســالی است که این عادت دست کم در مسابقات 

روی زمین چمن ادامه پیدا می کند.

استیو جابز
مغــز متفکر شــرکت اپل ظاهــراً یک بار برای مدتی 
طولانی فقط و فقط هویج می خورده اســت. اســتیو 
جابز این رژیم عجیب را تا هفته ها ادامه می دهد و کار 

به جایی می رسد که پوست بدن او نارنجی می شود.

فرِگی
رپر و خواننده ۴۷ ســاله آمریکایی هم عادت غذایی 
عجیبی برای شــروع روزش دارد. فرگی ظاهراً هیچ 
روزی را بدون نوشــیدن یک فنجان کوچک ســرکه 
ســیب آغــاز نمی کنــد و این عادت ظاهــراً در بین 

سلبریتی های دیگر هم طرفدارانی دارد.

جسیکا بیل
عادت عجیب غذایی این بازیگر ۴۰ ســاله آمریکایی 
با دوش گرفتن مرتبط اســت. جســیکا بیل چند وقت 
قبــل در مصاحبــه ای فاش کرد عادت دارد در هنگام 
دوش گرفتن غذا بخورد و این غذاها ممکن اســت از 
یک فنجان قهوه گرفته تا همبرگر و اســتیک و پاستا 

را شامل شود.

کینگ لیوتو ماچیدا
قهرمان مبارزه آزاد و سازمان ورزشی UFC چند وقت 
قبل در مصاحبه ای انگار که اتفاق خاصی نیفتاده اقرار 
کــرد هــر روز صبح در آغاز روزش مقدار کمی از ادرار 
خودش را می نوشد. ماچیدا در مقابل حیرت حضار ادامه 
داد که این کار مانند مصرف یک داروی طبیعی است.

ویکتوریا بکهام
ویکتوریــا بکهام ظاهراً یکی از پیروان برنامه غذایی 
معروف به Five Hand Diet یا برنامه غذایی پنج کف 
دست است. پیروان این برنامه غذایی در طول روز ۵ 
وعده غذاییِ غنی در پروتئین به اندازه کف یک دست 
را مصــرف می کننــد مانند تخم مرغ نیمروی همزده 

شده، آجیل یا ماهی سالمون دودی.

مرلین مونرو
بر اســاس صحبت های افراد نزدیک به این ســتاره 
ســینما، صبحانه معمول مرلیــن مونرو از یک لیوان 
حاوی دو تخم مرغ خام به همراه شــیر گرم تشــکیل 

می شده است.

یوسین بولت
سریع ترین انسانِ تاریخ ظاهراً حسابی عاشق ناگت های 
مرغ رســتوران های زنجیره ای مک دونالد است. خود 
بولت اعتراف کرده در طی مسابقات المپیک ۲۰۰۸ هر 

روز دست کم ۱۰۰ ناگت مرغ می خورده است.

آنجلینا جولی
شــاید ویدئوی تبلیغاتی جولی درباره لزوم جایگزین 
کردن گاو و گوســفند با حشــرات را دیده باشید. این 
عــادت غذایی ظاهراً فقط به آن ویدئو مربوط نبوده و 
این ســتاره سینما در وعده های معمول غذایی اش به 
کرات از حشــراتی مانند سوســک، ملخ و تارانچولا یا 

همان رتیل استفاده می کند.

 عادات غیر معمولِ غذایی  افراد مشهور
 مهسا شفیعی
روزنامه نگار

از حشره خواری آنجلینا جولی تا فلفل خوری هیلاری کلینتون

نگاهروز
ســالانه هزاران مورد ابتلا به ســرطان در ایران و میلیون ها مورد در 
جهان رخ می دهد. طبق اســناد ســازمان جهانی بهداشت، از ۴۰ درصد 
ســرطان ها می توان پیشــگیری کرد و مواردی هم که قابل پیشگیری 
نیست را نیز می توان به کمک خودمراقبتی، امید به اثربخشی روش های 
تشخیصی و درمانی، مراجعه به موقع و زودهنگام به آسانی تشخیص 

داد؛ به طوری که نیمی از سرطان ها قابل درمان است.
سالانه هزاران مورد ابتلا به سرطان در ایران و میلیون ها مورد در جهان 
رخ می دهد. طبق اسناد سازمان جهانی بهداشت، از ۴۰ درصد سرطان ها 
می توان پیشگیری کرد و مواردی هم که قابل پیشگیری نیست را نیز 
می توان به کمک خودمراقبتی، امید به اثربخشی روش های تشخیصی 
و درمانی، مراجعه به موقع و زودهنگام به آسانی تشخیص داد؛ به طوری 
که نیمی از سرطان ها قابل درمان است. بسیاری از عوامل محیطی و از 
همه مهم تر اســتعداد ژنتیکی در ایجاد ســرطان نقش دارد، اما می توان 
با خودمراقبتی و رعایت اصول ده گانه زیر برای پیشگیری و تشخیص 
زودهنگام ســرطان اقدام کرد و احتمال بروز ســرطان را کاهش داد یا 

بروز آن را به تعویق انداخت.

۱- پرهیز از مصرف دخانیات
اســتفاده از هر یک از فرآورده های توتون مانند ســیگار، پیپ و قلیان 
خطرناک است و موجب انواع سرطان از جمله ریه، مثانه، کلیه و دهانه 
رحم می شــود. حتی جویدن توتون نیز خطرناک اســت و احتمال بروز 

سرطان دهان و لوزالمعده را افزایش می دهد.

۲- فعالیت بدنی منظم
روزانه دست کم ۳۰ دقیقه ورزش، احتمال بروز سرطان پستان و روده 

بزرگ را کاهش می دهد.

۳- مدیریت وزن در حالت مطلوب
اضافه وزن و چاقی، احتمال بروز انواع ســرطان به خصوص پســتان، 

پروستات و روده بزرگ را افزایش می دهد.

۴- تغذیه سالم
اســتفاده از غذاهای کم چرب و تا حد امکان فاقد چربی های حیوانی، 
مصرف روزانه پنج وعده از میوه ها و ســبزی ها، پرهیز از مصرف انواع 
گوشت های دودی شده، نمک سودشده یا فرآوری شده با مواد شیمیایی 
و نگه دارنده مانند کنســرو، سوســیس، کالباس و کاهش مصرف قند 
و شــکر تصفیه شــده، محدود کردن مصرف نمک و اســتفاده از ادویه 
و چاشــنی های گیاهــی برای طعم دار کردن غــذا و پرهیز از مصرف 

مشروبات الکلی احتمال بروز سرطان ها را کاهش می دهد.

۵- پیشگیری از ابتلا به عفونت ها
توصیه می شــود افراد در معرض خطر مانند کســانی که با فرآورده های 
 B خونی ســر و کار دارند، برای پیشــگیری از ابتلا به ویروس هپاتیت
واکســن بزنند؛ همچنین برای پیشگیری از ابتلا به ویروس پاپیلومای 
انسانی و سرطان های ناشی از آن مانند از وسایل محافظت کننده برای 

آمیزش جنسی استفاده شود.

۶- محافظت از پوست
اشعه فرابنفش خورشید حتی در روزهای ابری نیز به سطح زمین می رسد. 

بنابراین توصیه می شــود هر روز از کرم ضدآفتاب اســتفاده شــود و در 
صورت تماس طولانی مدت با نور خورشــید علاوه بر کرم ضدآفتاب، 
از کلاه آفتاب گیر، عینک آفتابی و پوشــش مناســب مانند لباس سفید، 

آستین دار و یقه بلند استفاده شود.

۷- رعایت اصول ایمنی در محیط کار
برخی از مشاغل شامل کشاورزی، سم پاشی، نقاشی، مبل سازی، کار 
در صنایع آهن، فولاد، زغال ســنگ، لاســتیک و تولید یا تعمیر پوتین 
و کفش، خطر برخی ســرطان ها را افزایش می دهد. جذب آفت کش 
ها بیش تر از راه پوســت صورت می گیرد. بنابراین توصیه می شــود از 
تماس با آفت کش ها خودداری شــود و در صورت تماس باید بدن را 
به سرعت شست و شو داد. از برخورد غیرضروری با اشعه ایکس تا حد 
امکان پرهیز شــده و به هنگام کار با حلال ها تهویه به صورت کامل 
انجام شود. در صورت کار کردن در محیطی که تراکم بالایی از ذرات 
ریز، الیاف و گرد و غبار وجود دارد، از ماســک محافظ مناســب برای 
حفاظت از دهان و بینی استفاده شده و برای جلوگیری از ایجاد گرد و 

غبار، روش های تمیز کردن مرطوب به کار گرفته شود.

۸- زندگی روانی و معنوی سالم
وجود اهداف واقع بینانه در زندگی، پرهیز از تنش و اضطراب، مراجعه 
به پزشــک در صورت دارا بودن علایم بیماری روانی مانند افســردگی، 
داشــتن خواب کافی )هفت ســاعت در شب(، احترام گذاشتن به جسم 
و روان خــود، خلــوت کــردن با خود و پرداختن به نماز و نیایش موجب 

ایجاد زندگی روانی و معنوی سالم در فرد می شود.

۹- زندگی اجتماعی سالم

رفتار مناسب و احترام به عقاید در برخورد با دیگران، پرهیز از رقابت های 
ناسالم و تنش زا، پرهیز از قضاوت زودهنگام، کنترل خشم خود و تلاش 
برای بخشیدن دیگران، نداشتن توقع غیرواقع بینانه از خود و دیگران، 
مشــورت با دیگران در زندگی، هدایت احساسات و هیجانات می تواند 

به ایجاد زندگی اجتماعی سالم در فرد کمک کند.
ابتلا به سرطان در اقوام درجه یک، تغییر در خال های پوستی، زخم های 
بدون بهبود، توده در هر جای بدن، ســرفه یا گرفتگی طولانی مدت 
صدا، اختلال بلع یا ســوء هاضمه طولانی، اســتفراغ یا خلط خونی، 
اســهال یا یبوســت طولانی، بی اشــتهایی یا کاهش وزن بدون علت 
مشــخص، خونریزی غیرطبیعی از واژن و نوک پستان، وجود خون در 
ادرار و مدفوع از جمله علائم هشدار دهنده بروز سرطان است که فرد 

در صورت مشاهده آنها باید به پزشک مراجعه کند.

۱۰ گام خودمراقبتی برای 
پیشگیری از سرطان
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مطالبات بانک ها از بانک مرکزی با ۷9.۶ همت )هزار میلیارد تومان( 
افزایش در هشــت ماهه امســال، سهم ۶۴.۴ درصدی را در افزایش 
۱۲۳.۶ هزار میلیارد تومانی پایه پولی داشته است. همچنین بر خلاف 
ســال های گذشــته که مطالبات دولت از بانک مرکزی در این دوره 
کاهشی بوده، امسال این متغیر افزایش یافته است.پایه پولی را می توان 
براساس منابع یا مصارف بانک مرکزی تعریف کرد. از جهت منابع، 
خالص دارایی های بانک مرکزی نشان می دهد بانک مرکزی چه میزان 
پول به اقتصاد تزریق نموده است. خالص دارایی های بانک مرکزی 
شامل خالص دارایی های خارجی بانک مرکزی، خالص بدهی دولت 
به بانک مرکزی، بدهی بانک های تجاری به بانک مرکزی و خالص 
سایر دارایی ها است. بر اساس آمارهای بانک مرکزی در مورد جزئیات 
پایه پولی در آبان ماه، از بین ۴ جزء اصلی تشــکیل دهنده پایه پولی، 
مطالبات بانک ها از بانک مرکزی نقش موثری در رشد این متغیر از 
ابتدای ســال داشــته است. به این صورت که از ۱۲۳.۶ همت افزایش 
پایه پولی در هشت ماهه ابتدایی امسال، حدود ۸۰ همت از آن ناشی 
از مطالبات بانک ها به بانک مرکزی بوده که سهمی بالغ بر ۶۴ درصد 
در افزایش پایه پولی داشته است. پس از این متغیر، خالص مطالبات 
بانــک مرکزی از بخش دولتی بــا ۲۶.۱ همت و خالص دارایی های 
خارجی بانک مرکزی با ۲۱.۵ همت افزایش به ترتیب ســهم ۲۱ و 
۱۷.۴ درصــدی در افزایــش پایه پولی داشــته اند. با این حال خالص 
ســایر اقلام با ۳.۶ همت کاهش، ســهم حدود ۳ درصدی در کاهش 
پایه پولی داشته است که احتمالًا ناشی از کاهش تزریق نقدینگی در 
قالب عملیات بازار باز باشد.این تغییرات در حالی رخ داده است که در 
هشت ماهه ابتدایی سال در ۳ سال گذشته، معمولًا خالص دارایی های 
خارجی بانک مرکزی، نقش اساســی در افزایش پایه پولی ایفا کرده 
بــود. نکتــه دیگر اینکه طی این دوره، خالص مطالبات بانک مرکزی 
از بخش دولتی افزایش یافته اســت در حالی که در دوره مشــابه در ۳ 
سال اخیر، این متغیر همیشه منفی بوده است. علاوه بر این، افزایش 
۷۷ هزار میلیارد تومانی سرفصل بدهی دولت به بانک ها در ترازنامه 
بانک ها و مؤسسات اعتباری در این دوره، یکی از عوامل اصلی افزایش 
حــدود ۸۰ هــزار میلیارد تومانی بدهی بانک ها به بانک مرکزی بوده 
و احتمالًا دولت به طور غیرمستقیم از این طریق سبب افزایش پایه 
پولی شــده اســت. این موارد در کنار هم نشــان دهندهٔ تنگنای مالی 
دولت در این برهه زمانی نسبت به سال های قبل بوده است به طوری 
که در این دوره پایه پولی ۲۰.۵ درصد رشــد داشــته است در حالی که 
سال گذشته در همین مقطع رشد آن ۱۷.۸ درصد بوده است. در واقع 
بررســی جزئیات این آمارها نشــان می دهد، تا زمانی که دولت نتواند 
معضل کســری بودجه را به صورت ســاختاری حل کند، بازی کردن 
با اجزای پایه پولی مشکلی را حل نخواهد کرد و تنها مشکلات را از 
یک بخش به بخش دیگری منتقل می کند به طوری که در این دوره 
شاهد افزایش مشکلات سیستم بانکی در تأمین نقدینگی مورد نیاز 
هستیم که ناشی از کاهش تزریق منابع در قالب ریپو و افزایش بدهی 
دولت به بانک ها است.نکته نگران کننده این است که آمارهای مربوط 
به جزئیات پایه پولی تا آبان ماه چنین روندی را نشــان داده اســت در 
حالــی کــه آمارهای مربوط به عملیات بــازار باز و بازار بین بانکی در 
انتهای بهمن ماه، نشــان از وضعیت بســیار دشوارتری برای سیستم 
بانکی دارد که البته ممکن است بخشی از آن به دلیل افزایش انتظارات 
تورمی باشــد ولی این احتمال وجود دارد که بخش دیگر آن ناشــی از 
ادامه رشــد بدهی های دولت به سیســتم بانکی بوده باشد. با این حال 
بایستی منتظر ماند و پس از انتشار جزئیات پایه پولی در ماه های بعد، 

در مورد این قضیه قضاوت کرد.

بورس از دلار و خودرو عقب ماند!

یک کارشناس بازار سرمایه به بررسی وضعیت بازار سرمایه پرداخت 
و از جاماندگی این بازار نســبت به بازارهای موازی که از اخذ برخی 
تصمیمات کلان ناشــی شــده است، اشــاره کرد. حمید کوشکی در 
گفت وگو با ایســنا، با بیان اینکه برای بررســی کارآمد بودن اقدامات 
انجام شــده باید وضعیت بازارهای مولد را در کنار بازارهای غیرمولد 
قرار داد، اظهار کرد: واقعیت این است که وضعیت بازار مولد که همان 
بازار سرمایه است مطلوب نیست درحالی که بازارهای غیرمولد از جمله 
خودرو، مســکن، طلا و ارز وضعیت خوبی دارند. این موضوع نشــان 
می دهد که تصمیماتی که گرفته می شود به نفع بنگاه های اقتصادی 
نیست؛ آن هم در شرایطی که بنگاه ها نیازمند تاریخی ترین حمایت ها 
هستند.وی ادامه داد: البته موضوع فقط اخذ یک تصمیم نیست، بلکه 
بحث تایید و تکذیب تصمیمات اســت. یک روز تصمیمی اخذ و روز 
بعد رد می شود. این شرایط باعث شده است در موضوع سرمایه گذاری 
نمی توان روز بعد را پیش بینی کرد. در چنین شرایطی بیشترین آسیب 
به بخش مولد وارد می شــود، درحالی که این بخش نیازمند آرامش 
اســت.این کارشــناس بازار سرمایه به تفاوت نرخ دلار در سامانه نیما 
و بازار آزاد اشــاره کرد و افزود: شــرکت ها موظف هستند دلار خود را 
بــا نــرخ  ۲۸ و ۵۰۰ عرضه کنند، درحالی که هزینه های آن ها بر پایه 
رشــد دلار آزاد اســت و روی این درآمدها نیز ریسک های دیگر مانند 
قیمت ســوخت، مالیات، عوارض صادرات و... وجود دارد.کوشــکی با 
اشاره به مکانیسم خرید و فروش در بازار سرمایه عنوان کرد: پول فرار 
است و به دلیل ماهیت بازار سرمایه مکانیسم خرید و فروش در این 
بازار راحت اســت. همواره این تفکر وجود داشــته است که متغیرهای 
اسمی مانند دلار، تورم، بازارهای جهانی و... محرک بورس بوده اند؛ 
عواملی که این روزها روند افزایشــی دارند اما بازار ســرمایه همچنان 

شرایط خوبی ندارد. 

شوک بانک ها به پایه پولی

بورس در هفته 
گذشته، شرایط 
خوبی نداشت. 
زیرا فروشنده ها 
کاملاً روی 
تابلو مشخص 
بودند و بازار 
در بلاتکلیفی 
مطلق به سر 
می برد و اصلاح 
سنگینی هم 
صورت گرفت؛ 
هفته ای که 
نه تنها دلار با 
قیمت بیش از 
40 هزار تومان 
رکورد زد، 
بلکه برای بازار 
سرمایه نیز، 
پرُ فشار و پرُ 
فروش به اتمام 
رسید.

صاد
اقت

 یکــی از موضوعاتی که در ســال های گذشــته 
موافقان و مخالفانی داشته، عرضه خودرو در بورس 
بــوده اســت و پس از ایــن که با کِش و قوس های 
فراوان، عرضه خودرو در بازار محقق شــد، نامه ای 
از ســوی رئیس شــورای رقابت به رئیس سازمان 
بــورس مبنی بر غیرقانونی بودن عرضه خودرو در 
بورس منتشــر شد که همین موضوع به اختلافات 
و مشــکلات، دامن زد چراکه در این نامه نوشــته 
شــده بــود به جز خودورهــای هایما و تارا، عرضه 
دیگر خودروها در بازار سرمایه به خاطر انحصاری 
بودن، غیرقانونی اســت و ایــن روند باید متوقف 
شــده و فروش خودرو باید به شــکل قبلی صورت 
بگیــرد و همین موضوع، واکنش هایی را به همراه 

 داشت تا جایی که اعلام شد شورای عالی بورس، 
عهده دار عرضه خودرو در بورس کالاســت و در 
این میان، نکته قابل توجه این اســت که اعضای 
شورای رقابت هم در خصوص این نامه، اتفاق نظر 
نداشتند و همه این ها دست به دست هم دادند تا به 
موضوع عرضه خودرو در بازار بورس که همیشــه 

محل بحث بوده است، دامن بزنند.
حســین مرید ســادات، کارشناس بازار سرمایه، در 
خصوص روند بورس در هفته گذشــته بیان کرد: 
بورس در هفته گذشته، شرایط خوبی نداشت. زیرا 
فروشنده ها کاملًا روی تابلو مشخص بودند و بازار 
در بلاتکلیفی مطلق به سر می برد و اصلاح سنگینی 
هم صورت گرفت؛ هفته ای که نه تنها دلار با قیمت 
بیــش از ۴۰ هــزار تومان رکورد زد، بلکه برای بازار 
ســرمایه نیز، پُر فشــار و پُر فروش به اتمام رسید و 
به همین دلیل، بورس همچنان مظلوم واقع شــده 

است و در شرایط خوبی به سر نمی برد.
این کارشناس بازار سرمایه گفت: هفته گذشته برای 
بازار ســرمایه و فعالان این حوزه، بســیار پُرفشار و 

پُــر عرضــه بود و در این میان، خودرو هم در بورس 
کالا عرضه شــد ولی باید گفت که شورای رقابت، 
بازیگــر نقش اول مافیا بود و متأســفانه، برخی از 
افــراد، قاعــده بازی بورس را بر هم زدند. بنابراین، 
هفته های بســیار بدی را در بازار سرمایه پشت سر 
گذاشتیم. مرید سادات با اشاره به تأثیر اخبار در بازار 
ســرمایه، تصریح کرد: واقعیت این اســت که بازار 
ســرمایه نیاز به خبر دارد و از طرفی هم، باید دید 
تــا چــه اندازه دلار به کمک بازار می آید و آیا بازار، 
کفه جدیدی را شناســایی می کند یا خیر؟ چون نه 
تنها نرخ دلار می تواند محرک باشد بلکه با توجه به 
این که فصل تسویه اعتبار کارگزاری هاست، فشار 
فروش مضاعفی را هم آن ها به بازار وارد می کنند 
و بــه طور کلی، نمی توانم بــازار صعودی را برای 
بازار سرمایه پیش بینی کنم و در خوشبینانه ترین 
حالــت، پیش بینی بنده، هفته ای متعادل و خنثی و 

شاید رو به پایینی باشد.
او تأکید کرد: بدون شک، اخبار تأثیر بسزایی روی 
بازار بورس دارند چراکه اگرچه بازار سرمایه، عقب 

مانده ترین بازار اســت، ولی در هفته های گذشــته 
دیدیم که با یک خبر عرضه شدن یا نشدن خودرو 
در بورس کالا، مشــکلات عدیــده ای برای بازار 
ســرمایه به وجود آمد؛ بــه طوری که در این بازار، 
صدها هزار میلیارد تومان پول مردم آب شد و هیچ 
کســی هم پاســخگو نبود و به همین خاطر، برخی 
از فعالان بازار، از شــورای رقابت شــکایت کردند. 
چون نمی توان با ســخنان نســنجیده و احساسی، 
زیان چندصد هزار میلیارد تومانی به سهامداران و 

سرمایه گذاران وارد کرد.
مرید سادات در پایان خاطرنشان کرد: کلیّت بازار 
ســرمایه روی گــروه خودرو مثبــت بود و اگرچه 
عرضه های خودرو در بورس کالا باعث شــد که 
خودروســازان، صورت هــای مالی جذابی را ارائه 
کنند، ولی همین خبر باعث شد که بازار دچار بهم 
ریختگی شــود. از اینرو، به طور کامل مشــخص 
اســت که این بازار، بر اساس مباحث فاندامنتال و 
تکنیکال پیش نمی رود و در مقابل، شــکل خبری 
به خود گرفته است و بدین صورت پیش می رود.

چشم انداز 
متعادل و 
خنثی پیش 
روی بازار 
سرمایه

در گفت وگوی » تدبیر تازه«  با 
یک کارشناس بازار سرمایه مطرح شد

یادداشت

احسان طاهری
کارشناس اقتصادی

فاطمه دیانی
روزنامه نگار

شیما احمدی
 روزنامه نگار

بعضی از ارگان ها به دنبال گرفتن خودرو از خودروسازان هستند
رانت خودرویی نهادهای خاص

پای صدا و سیما نیز به بحث رانت خودرویی باز شد. مدیرعامل ایران خودرو در 
نشست خبری اخیر خود اعلام کرد: این سازمان در حالی که از اعطای رانت 

خودرویی انتقاد می کند که از خودروسازان خودرو خواسته است.
ســال ۱۴۰۱ در وزارت صمت صرف از بین بردن فضای رانتی بازار و توزیع 
خودرو در فضایی شــفاف و عادلانه شــد. اما اکنون که چیزی به پایان ســال 
نمانده، مشــاهدات نشــان می دهد فضای رانتی تنها برای مردم از بین رفته و 
نهادهای خاص همچنان از رانت خودرویی اســتفاده می کنند.۱۶ بهمن بود 
که خبرگزاری فارس خبری منتشر کرد که نشان می داد شرکت خودروسازی 

کرمان موتور تعدادی خودرو به کارکنان سازمان حج و زیارت خارج از نوبت 
قرعه کشی و ارزان تر از بازار آزاد اعطا کرد. البته شرکت خودروسازی کرمان 
موتور در واکنش به این خبر اعلام کرد که چنین اقداماتی بین خودروسازان 
و نهادها عادی اســت و همه نهادها چنین اقدامی را انجام می دهند.پس از 
انتشــار این خبر، صدا و ســیما نیز در گزارشی آورد که این اقدام خودروسازان 
و نهادها غیرقانونی اســت و حتی پای ســازمان بازرسی را نیز به این ماجرا باز 
کرد.سازمان بازرسی در پاسخ به پرسش خبرنگار صداوسیما مبنی بر دریافت 
خودرو از خودروســازان ســکوت کرد. تجارت نیوز نیز برای دریافت جزئیات 
بیشــتر مجدداً از ســازمان بازرسی پیگیری کرد و رئیس این سازمان در پاسخ 
به خبرنگار تجارت نیوز گفت که تا به حال چنین چیزی نشــنیده اســت.حال 
با آغاز چنین جریانی پای بســیاری از خودروســازان و نهادهای خاص به این 
موضوع کشــیده شــده است، یک خودروساز از موضع خود دفاع کرد. مهدی 
خطیبی، مدیرعامل ایران خودرو در نشست خبری که این شرکت خودروساز 

برگزار کرده بود گفت: اگر اختصاص خودرو به ســازمان ها تخلف اســت، چرا 
سازمان صدا وسیما نامه زده و درخواست خودرو کرده است؟ البته صدا و سیما 
نیز در واکنش به اظهار نظر مدیرعامل ایران خودرو در اطلاعیه ای نوشــت: 
رئیس سازمان صداوسیما چند ماه پیش، پس از اطلاع از نامه نگاری یکی از 
بخش های ســازمان با یک مجموعه خودروساز برای دریافت خودرو، ضمن 
صدور دستور توقف این روند، جلوی پیگیری نامه را گرفته و تذکر لازم را داد 
و در نتیجه کلیه فرآیندهای اداری در این خصوص همان زمان کاملًا متوقف 
شد. البته خود خطیبی نیز فردای آن روز حرف خود را پس گرفت و در توضیحی 
گفت که صدا و سیما از سایپا درخواست خودرو کرده بود و نه از ما!گرچه این 
صحبت ها یکی پس از دیگری تکذیب شدند، اما به نظر می رسد به رغم اعلام 
غیرقانونی بودن این اقدامات، دریافت خودرو خارج از قرعه کشــی و در واقع، 
با استفاده از رانت خودرویی بین نهادهای خاص تبدیل به رسمی شده است 

که ترک آن نیز دشوار پیش بینی می شود.

یادداشت

گزارش

در عصر اطلاعات، اقتصاد جهانی به سمت اقتصاد دانش 
بنیان حرکت کرده اســت و بهترین شــیوه ها را از اقتصاد 
هر کشــور به همراه دارد. همچنین عوامل دانش بنیان 
یــک اقتصاد به هم پیوســته و جهانی را ایجاد می کنند، 
که در آن منابع دانش مانند تخصص انسانی و داده های 
تجاری از عوامل حیاتی در رشــد اقتصادی بوده و منابع 

مهم اقتصادی محسوب می شوند.
اقتصاد مبتنی بر دانش به سمت وابستگی بیشتر به دانش، 
اطلاعات و ســطوح بالای مهارت توســط بخش های 
تجاری و عمومی ابداع شــده اســت. این مؤلفه از اقتصاد 

بــه جای منابــع طبیعی یا کمک هــای فیزیکی، تا حد 
زیــادی بــر قابلیت های فکری متکی اســت. در اقتصاد 
دانــش، محصــولات و خدماتی کــه مبتنی بر تخصص 
فکری هســتند، زمینه های فنی و علمی را پیش می برند 
و نوآوری را در کل اقتصاد تشــویق می کنند. از آنجایی 
که دانش و فناوری به طور فزاینده ای پیچیده شــده اند 
و اهمیت پیوند بین شــرکت ها و ســایر ســازمان ها را به 
عنوان راهی برای کسب دانش تخصصی افزایش داده اند. 
یک توســعه اقتصادی می تواند، شــامل رشد نوآوری در 
خدمــات در اقتصادهــای دانــش بنیان باشــد. اقتصاد 
دانــش بنیــان، نظام مصرف و تولید اســت که مبتنی بر 
ســرمایه فکری است. به ویژه، به توانایی سرمایه گذاری 
بر اکتشــافات علمی و تحقیقات پایه و کاربردی اشــاره 
دارد. این نشان دهنده بخش بزرگی از تمام فعالیت های 

اقتصادی در اکثر کشورهای توسعه یافته است. بنابراین، 
در یــک اقتصــاد دانش بنیان، یک جــزء مهم از ارزش 
ممکن اســت از دارایی های نامشهود مانند ارزش دانش 
کارگران یا مالکیت معنوی آن تشکیل شود. نمونه هایی از 
فعالیت های اقتصاد دانش بنیان شامل تحقیق، پشتیبانی 
فنی و مشاوره است.از طرفی اقتصاد دانش بنیان به این 
موضــوع می پردازد که چگونه آمــوزش و دانش، یعنی 
»سرمایه انسانی« می تواند به عنوان یک دارایی مولد یا 
محصول تجاری برای فروش و صادرات برای کسب سود 
برای افراد، مشاغل و اقتصاد عمل کند.اقتصادهای دانش 
بنیان بر گرفته از، نهادها، ســازمان ها دولتی و خصوصی 
اســت که مشــوق هایی را برای کارآفرینی و استفاده از 
دانــش فراهم می کند، که منجــر به تولید نیروی کاری 
ماهر در صنعت می گردند. ذکر این نکته ضروری اســت 

که سیستم آموزشی خوب و دسترسی به زیرساخت های 
فناوری اطلاعات و ارتباطات )ICT( از مؤلفه های رشــد 

اقتصاد دانش بنیان خواهد بود.
نمونــه دنیای واقعی اقتصاد مبتنی بر دانش مؤسســات 
دانشــگاهی، شــرکت هایی که درگیر تحقیق و توســعه 
)R&D( هستند، برنامه نویسانی که نرم افزارها و موتورهای 
جستجوی جدید را برای داده ها توسعه می دهند، و کارکنان 
ســازمان هایی که از داده های دیجیتال برای بهبود کاری 
خود استفاده می کنند، همه اجزای یک اقتصاد دانش بنیان 
هستند. این کارگزاران اقتصادی مبتنی بر دانش و خدمات 
خود را به کارگران در زمینه های سنتی تر منتقل می کنند، 
مانندکشاورزانی که از برنامه های نرم افزاری و راه حل های 
دیجیتالی برای مدیریت بهتر محصولات کشاورزی خود 
اســتفاده می کنند، و یا روش های مراقبت پزشکی مبتنی 
بر فناوری پیشــرفته مانند جراحی های دستیار ربات، که 

از آنها استفاده می کنند.

یکی از شــعارهای اصلی ابراهیم رییســی در زمان 
انتخابــات ریاســت جمهوری ســاخت یک میلیون 
مســکن در طی یک ســال بود. رییسی در شعارهای 
انتخاباتی خود وعده داد که تا پایان دولت ســیزدهم 
۴ میلیون مســکن ساخته خواهد شد. اما در طی یک 
ســال و نیم اخیر این وعده محقق نشــد و در لایحه 
بودجه ســال ۱۴۰۲ هم تســهیلاتی که برای طرح 
نهضت ملی مســکن درنظر گرفته شده، بسیار کمتر 
از آن چیزی است که در قانون این طرح وجود دارد و 
به همین دلیل احتمال ساخت یک میلیون مسکن در 
سال آینده نیز بسیار کم است. اما در حدود یک سال 
قبل دولت و مجلس به بررســی پی ریزی چارچوبی 
برای اجرای تهاتر نفت با پیمانکاران عمرانی وزارت 
راه و شهرسازی پرداختند که یکی از برنامه های آنها 

طرح نهضت ملی مسکن است.
طــی چنــد روز اخیر اولین قدم ها برای تهاتر نفت در 
قبال اجرای پروژه های عمرانی برداشــته شده و قرار 

اســت کــه در مرحله اول ۲۰ هــزار میلیارد تومان از 
این طریق به طرح نهضت ملی مســکن اختصاص 
پیدا کند.حجت الاسلام احمد حسین فلاحی، نماینده 
مردم همدان و فامنین از قرار داد ساخت یک میلیون 
و ۲۰۰ هزار مسکن ملی توسط شرکت های خارجی 
چینی خبر داد و گفت که این شرکت چینی با مبلغی 
در حدود ۴ میلیون و ۷۰۰ هزارتومان به ازای هر متر 
مربع و بهره گیری از مصالح و نیروی انسانی داخلی، 
ساخت این واحدها را بر عهده گرفته است. فلاحی در 
صحبت های خود به این نکته نیز اشاره کرد که این 
شرکت خارجی الزاماً مبلغی در ازای انجام تعهداتش 
دریافــت نخواهد کرد و به تهاتر نفت بســنده کرده 
است.مسعود رهنما رییس هیات عامل صندوق ملی 
مســکن نیز طی جلسه ای با جمعی از مدیران وزارت 
راه و شهرســازی و وزارت نفــت، روش های تأمین 
مالی از مجل اعتبار تهاتر نفت را مورد بررســی قرار 
دادند. رهنما در این خصوص عنوان کرد که مقدمات 

تخصیص مســتقیم بخشــی از درآمد فروش نفت به 
صندوق ملی مســکن فراهم شــده است و مقرر شده 
اســت که ۲۰ هزار میلیارد تومان از این محل توسط 
صندوق ملی مسکن به پروژه های کلان نهضت ملی 
مسکن تزریق شود.وی همچنین در خصوص شروع 
به کار صندوق ملی مسکن اعلام کرد که تاکنون بیش 
از ۳۱ هزار میلیارد تومان از قالب جذب ۴ هزار میلیارد 
تومــان از منابــع قانون بودجه عمومی ۱۴۰۱، بالغ بر 
۲ هزارمیلیارد تومان از محل خط اعتباری مســکن 
مهــر، بالغ بر ۵۷۰۰ میلیارد تومان از محل مالیات بر 
خانه های لوکس و خالی و ۲۰ هزار میلیارد تومان از 
محل ابلاغ اعتبار تهاتر نفت، برای این صندوق تأمین 
مالی شده است.در شرایطی که رقم تسهیلات منظور 
شــده در لایجه بودجه سال ۱۴۰۲ بسیار کمتر از آن 
چیزی است که در قانون مقرر شده است و از طرفی 
دیگر در طی یک سال و نیم اخیر بانک ها به جز بانک 
مسکن تمایلی نداشتند که منابع خود را به این طرح 

اختصــاص دهنــد و طرف تقاضا هم از توانایی کافی 
برخوردار نبود و با توجه به محدودیت های تحریمی 
صــادرات نفت ایران، توافق با شــرکت های چینی 
می تواند به ســاخت این واحدها کمک کرده و روند 
آن را تسریع کند. اما یکی از سؤالات مهم این است که 
آیا شرکت های چینی خود در ساخت این واحدها دخیل 
هســتند و یا از نیروی بومی و افراد متخصص داخلی 
در این زمینه کمک می گیرند؟ همچنین این ســؤال 
نیز مطرح اســت که با توجه به این ســرمایه گذاری از 
طریق شرکت خارجی، امکان انتقال تکنولوژی های 
نوین و روش های جدید ساخت و ساز فراهم می شود 
یا خیر، چرا که این ســرمایه گذاری می تواند ظرفیت 
خوبی را برای به روز شــدن پیمانکاران و ســاخت 
ساختمان های با کیفیت ایجاد کند.از طرف دیگر نیز 
باید در نظر داشت که با توجه به افزایش نرخ تورم در 
بخش مصالح ســاختمانی و تسهیلات کم اختصاص 
داده شده به طرح نهضت ملی مسکن در لایحه بودجه 
۱۴۰۲، رقــم ۲۰ هزار میلیارد تومان هم ناچیز بوده و 
احتمالًا باز هم نتواند چندان در ســاخت یک میلیون 

واحد مسکونی راهگشا باشد.

اقتصاد دانش بنیان، اقتصادی با اولویت حل مشکلات داخلی کشور

پای چینی ها به ساخت مسکن باز شد

تهاتر نفت در قبال ساخت مسکن

سعید عباسی
مدرس دانشگاه

نگاه روز

زهرا رسولی
 روزنامه نگار
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سال هفتم
شماره 302

گزارش رسمی 
دولت در این 
میان حاکی از 
آن است نرخ 
تورم سالانه از 
ابتدای امسال 
۸.۵ درصد 
افزایش یافته؛ 
به طوری که 
نرخ تورم از 
3۹.2 درصد 
در فروردین ماه 
1401 به 4۷.۷ 
درصد در 
بهمن ماه 1401 
تغییر کرده 
است.

دولت سه شــنبه رســماً واردات گوشــی های تلفن همراه با برند اپل و 
مدل آیفون ۱۴ را ممنوع اعلام کرد. بعد از اعلام رســمی ممنوعیت 
واردات گوشی های آیفون ۱۴ از سوی وزارت صنعت، معدن و تجارت، 
سه شــنبه گمرک جمهوری اســلامی ایران هم، واردات مسافری و 
پســتی آیفون ۱۴ به کشــور را از اول اســفند ۱۴۰۱ ممنوع اعلام کرد 
کــه البتــه مرجع ابلاغ کننده از نظر گمــرک، باز هم وزارت صنعت، 

معدن و تجارت بوده است.
در این بخشــنامه اینگونه ذکر شــده بود که با توجه به نامه ۱9 بهمن 
ماه سازمان توسعه تجارت و نامه ۱۲ بهمن سازمان مذکور، از تاریخ 
۱۴۰۱.۱۲.۱ گوشی تلفن همراه با نشان تجاری اپل مدل ۱۴ و کلیه 
مدل های بعد از آن جزو لیست کالاهای مجاز همراه مسافر و پستی 

ورودی به کشور نیست.
حــالا برخــی فعالان بــازار موبایل می گویند که واردات مســافری 
گوشی های آیفون ۱۴ همراه مسافر در پروازهای ورودی طی روزهای 
گذشــته به شــدت افزایش یافته است و با توجه به مهلت چند روزه ای 
کــه تــا اولین روز از آخرین ماه ســال وجــود دارد، همه به دنبال این 
هســتند که گوشــی های آیفون ۱۴ را وارد کشور کرده و با قیمت های 

گزاف به فروش برسانند.
در عیــن حــال، فعــالان بازار مــی گویند از روزی کــه زمزمه ها و 
بخشــنامه های مرتبط با ممنوعیت واردات گوشــی های آیفون ۱۴ 
اعلام شده، قیمت گوشی های موجود در بازار به شدت افزایش یافته 
و حتی برخی از گوشــی ها نیز به پســتوها رفته اند تا در زمان مناســب 
با قیمت بالاتر به فروش برســند؛ البته اکنون هم تقاضا در بازار برای 
خرید این گوشی ها به شدت بالا است و همین افزایش یکباره تقاضا 
نیز، منجر به برهم زدن تعادل بازار شــده و راه را برای سوءاســتفاده 

برخی دلالان مهیا کرده است.
در واقع، اکنون افرادی که قصد داشتند در ماههای آینده گوشی آیفون 
۱۴ خریــداری کننــد، خریدهای خود را به خاطر خبر اعلام ممنوعیت 
واردات بــه جلــو انداخته اند و همین امر هم، تقاضای وافری را به بازار 

موبایل وارد کرده و تعادل عرضه و تقاضا را بر هم می زند.
اما مقامات ارشــد دولتی از جمله رئیس کل ســازمان توسعه تجارت 
ایران می گوید که دلیل این تصمیم دولت، آن است که ارز مورد نیاز 
برای واردات آیفون ۱۴ از کف بازار ارز جمع شــده اســت. حالا یک 
متهم جدید به فهرســت برهم زنندگان بازار ارز اضافه شــده و پس 
از رســانه ها، دلالان و گروههای ســاماندهی شده داخلی و خارجی، 
موبایــل و آیفــون ۱۴ هم به یکی از مظنونــان افزایش قیمت ارز در 
روزهای گذشته تبدیل شده است، حال آنکه مجموعه سیاست هایی 
که دولت برای مدیریت بازار ارز در نظر گرفته، یکی از عوامل اصلی 

برهم خوردن بازار ارز است.
علیرضا پیمان پاک، رئیس کل ســازمان توســعه تجارت ایران با بیان 
اینکه سالانه ۶۰۰ میلیون دلار صرف واردات موبایل آیفون می شود، 
می گوید: ۷۰ درصد واردات مسافری گوشی های تلفن همراه مربوط 
به برند اپل اســت که همه آنها، نیازمند اختصاص حداقل ۶۰۰ دلار 
ارز دارند؛ به نحوی که واردات گوشــی های تلفن همراه مســافری با 
ارز حتی آزاد، تبدیل به کسب و کاری سودمند شده و موجب تحریک 
بازار قاچاق هم می شــود.به گفته او، واردات مســافری گوشــی های 
تلفن همراه، یک شــبکه غیررســمی تجاری را تشکیل داده و خود به 
یک کســب و کار تبدیل شده اســت.پیمان پاک می گوید که تمامی 
گوشــی های بالای ۶۰۰ دلار با ارز حاصل از صادرات و در مکانیزم 
واردات در مقابل صادرات تأمین مالی شده و ارز نیمایی به آنها تعلق 
نمی گیرد.انتقــادی کــه برخی دیگر از فعالان بازار به صحبت های او 
مطرح می کنند، این است که اگر صرفاً واردات گوشی های آیفون ۱۴ 
به دلیل ارزبری ممنوع اعلام شده است، برخی از مدل های سامسونگ 
نیــز همین ارزبــری را دارند و عموماً با قیمت بالای ۶۰۰ دلار تأمین 
می شــوند؛ در حالیکه تنها برند اپل زیر ذره بین دولت قرار دارد. این 
انتقادی است که البته همواره به نوع نگاه دولت به گوشی های آیفون 
وارد بــوده، بــه خصوص اینکه هم اکنــون قیمت آیفون ۱۳ حتی به 
۱۰۰ میلیون تومان هم بنا به برخی روایات رسیده است.به هر حال به 
نظر می رســد هر محدودیت یا ممنوعیتی که دولت بر ســر راه واردات 
آنهم بر روی کالاهایی که نیاز داخلی در مورد آنها وجود دارد صورت 
گیــرد، بــه طور قطع نه تنهــا قیمت را برای مصرف کننده بالا برده و 
بــازار را دچــار هرج و مرج و رانت می کند، بلکه به دلیل عطش نیازی 
که در بازار وجود دارد، قاچاق را هم رونق می بخشــد و این ماجرایی 
اســت که بارها و بارها در اقتصاد ایران تکرار شــده و دولت ســیزدهم 
هم همچون دولتهای گذشته، در مسیر خطای آن گام برداشته است.

تأثیر تحریم های اروپا بر تجارت
 ایران و سوئیس

شــریف نظام مافــی در گفت وگو با ایلنــا رئیس اتاق بازرگانی ایران و 
ســوئیس درباره مراودات تجاری ایران و ســوئیس، درباره تأثیر لغو 
اینستکس از سوی اروپا بر مراودات دو کشور گفت: اصولًا اینستکس 
به خاطر محدودیت های تحریمی سرپوشــی بر عدم امکان تجارت 
آزاد بوده است و در این مقطع تفاوتی ندارد. اینستکس ایده ای بود که 
هیچ وقت به طور واقعی عملی نشــد، اصولًا زاده یک محدودیت بود 
و از این جهت نمی شــد انتظار داشــت که تسهیل گر اقتصاد و تجارت 
آزاد باشد. بنابراین بسته شدن آن اهمیت چندانی ندارد زیرا در فضای 
فعلی ساختار اینستکس هم نمی توانست برای بالا بردن حجم تجارت 

کار خاصی انجام دهد.

ممنوعیت واردات آیفون ۱۴ به بهانه 
آرام کردن بازار ارز

نگاهروز

افزایش ۴۰ درصدی ابتلا  به هپاتیت در کشور  E و A در نیمه اول سال ۱۴۰۱ در مجموع ۷۲۷ مورد بیمار محتمل هپاتیت
گزارش شــده اســت که این رقم نسبت به شش ماهه ابتدای سال قبل، ۴۰ 
درصد افزایش داشــته اســت. در نظام کشوری مراقبت بیماری های واگیر، 
هپاتیت های حاد A و E در گروه بیماری های مشــمول گزارش دهی قرار 
دارد و بر این اســاس اطلاعات کلیه بیمارانی که علائم بالینی و یافته های 
آزمایشگاهی آنها با تعاریف موارد محتمل و یا قطعی هپاتیت های حاد A و 
E منطبق باشــند باید به گروه مدیریت بیماری های واگیر در حوزه معاونت 
بهداشــتی گزارش شــوند.بر این اساس در نیمه اول سال ۱۴۰۱ در مجموع 
۷۲۷ مورد بیمار محتمل هپاتیت A و E گزارش شده است. این رقم نسبت 
به شــش ماهه ابتدای ســال قبل، ۴۰ درصد افزایش داشته است. از بین این 
 HAV موارد در ۲۱۶ مورد این تشخیص از نظر آزمایشگاهی قطعی بوده و
IgM Ab مثبت گزارش شده است.اکثریت موارد گزارش شده )یعنی ۶۲.۵ 

درصد( ساکن مناطق روستایی هستند و ۵۳ درصد از موارد بیماری در مردان 
رخ داده است. از لحاظ تفکیک گروه سنی، اغلب موارد در بین کودکان رخ 
داده اســت؛ به طوری که ۳۴ درصد موارد مربوط به گروه ۵ تا 9 ســال، ۲۰ 
درصد در گروه ســنی ۱۰ تا ۱۴ ســال و ۱۷ درصد مربوط به گروه ســنی صفر 
تا چهار ســال بوده اســت.در ۲۲ درصد موارد سابقه تماس با مورد مظنون یا 
قطعی هپاتیت و در ۴۷ درصد موارد، مصرف آب آشــامیدنی غیر ایمن ذکر 
شده است. شایع ترین علامت بیماری زردی )با ۶۸.9۱ درصد( و درد شکم 
)با ۶۷.۲۶ درصد( گزارش شده است.بنابر اعلام دفتر مدیریت بیماری های 

واگیر وزارت بهداشت، رعایت بهداشت دست و شستشوی صحیح دست ها 
بویژه بعد از اجابت مزاج، قبل از تهیه و صرف غذا، استفاده از توالت بهداشتی و 
دفع بهداشتی فاضلاب، استفاده از آب آشامیدنی ایمن و بهداشتی، شستشو و 
ضد عفونی صحیح میوه و سبزیجات از جمله اقدامات اصلی جهت پیشگیری 
 E و A از ابتلا به انواع بیماری های منتقله از آب و غذا، شــامل هپاتیت های
است.بیشترین موارد بروز هپاتیت A در کشور طی پنج سال گذشته مربوط 
به سال ۱۳9۷ با سهم ابتلای بیش از ۱۶۰۰ مورد است.هپاتیت یک بیماری 
التهابی کبدی است. این بیماری معمولًا در اثر عفونت ویروسی ایجاد می شود، 
اما علل احتمالی دیگری نیز در ایجاد هپاتیت نقش دارند. این موارد شامل 
هپاتیت خود ایمنی و انواع دیگر هپاتیت هستند که در نتیجه عوارض ثانویه 
داروها، سموم و الکل روی می دهند. هپاتیت خود ایمنی نوعی بیماری است 

که در نتیجه تولید پادتن توسط بدن علیه بافت کبد ایجاد می شود.

پریسا سیدیان
روزنامه نگار

آمارهای 
مشکوک 
تورمی

گزارش مرکز آمار از آخرین تغییرات 
قیمتی

گروه اقتصادی:  آخرین گزارش رسمی دولت از تغییر 
قیمت هــا، از افزایــش تورم نقطه به نقطه به حدود 
۵۳.۴ درصد حکایت دارد. این برای پنجمین ماه در 
طول امسال است که شاخص تورم نقطه ای )تورم 
بهمن ماه امســال نســبت به بهمن سال گذشته( از 
۵۰ درصد عبور کرده و به حدود ۵۳.۴ درصد رسیده 
است. این در شرایطی است که تورم نقطه ای بهمن 
ماه به تورم تیرماه و پس از اجرای جراحی اقتصادی 
دولــت بازگشــت؛ به طوری کــه بلافاصله پس از 
شــوک قیمتی ای که با حذف ارز ۴۲۰۰ تومانی در 
اردیبهشــت ماه امسال اتفاق افتاد، نرخ تورم نقطه 
بــه نقطه در خردادماه به یک باره از ۳9.۳ درصد در 
اردیبهشــت ماه بــه ۵۲.۵ درصد در خردادماه تغییر 
پیدا کرد. این شاخص در تیرماه به ۵۴ درصد رسید 
و در مردادمــاه با ۱.۸ درصد کاهش به ۵۲.۲ درصد 

تغییر کرد.
گزارش های مرکز آمار نشان می دهد که نرخ تورم 
نقطــه به نقطه از مردادمــاه روندی نزولی به خود 
گرفــت؛ تــا جایی که پایین ترین عــدد در آبان ماه 
امســال ثبت شد که ۴۸.۱ درصد بود؛ این نقطه ای 
بود که مســوولان دولتی، از تخلیه کامل شــوک 
تورمی حذف ارز ۴۲۰۰ تومانی ســخن می گفتند و 
حتــی پیش بینی ادامه این روند و کاهش نرخ تورم 

تا پایان سال را داشتند.
بانــک مرکزی نیز طی گزارش های متعدد بر روی 
این موضوع تاکید داشــت و در یک گزارش اعلام 
کرد: »طبق پیش بینی ها، اجرای طرح مردمی سازی 
یارانه ها و سیاســت حذف ارز ترجیحی در ماه های 
نخست اجرای طرح موجب اصلاح و افزایش قیمت 

کالاهای اساســی مرتبط با تخصیص ارز ترجیحی 
شــد، اما با توجه به تقلیل و حتی حذف مولفه های 
افزایش دهنده نرخ تورم از این محل، روند افزایشی 
تورم ماهانه شاخص بهای کالاها و خدمات مصرفی 
در تیرماه متوقف و معکوس شــد و بنابراین انتظار 
می رود این روند کاهشی تورم ماهانه استمرار داشته 
باشــد. عــلاوه بر این با توجه بــه اینکه نرخ تورم 
سالانه معادل میانگین تورم ۱۲ ماهه است، با کند 
شدن روند افزایشی تورم ماهانه ناشی از تخلیه اثر 
حذف ارز ترجیحی، کاهش تورم سالانه نیز محتمل 

خواهد بود.«
هزینه افراد چقدر افزایش یافت؟ ��

اما در واقعیت چه اتفاقی افتاد؟ در گزارش مرکز آمار 
ایران، اعداد و ارقام قابل توجهی دیده می شــود که 
تغییر فاحش قیمت ها را در طول یک ســال گذشته 
تأییــد می کنــد؛ به طوری که در برخی کالاها حتی 
شاهد افزایش بیش از ۲۰۰ درصد تورم هم بوده ایم.

براســاس گزارش مرکز آمار ایران، شــاخص تورم 
خوراکی ها و آشامیدنی ها در بهمن ماه امسال نسبت 
به بهمن ماه سال گذشته ۷۱.۵ درصد افزایش یافته 
اســت. به این ترتیب که در طول یک ســال گذشته 
قیمــت نان و غلات ۶۲.۲ درصد، گوشــت قرمز، 
ســفید و فرآورده های آن ها ۷9.9 درصد، گوشــت 
قرمــز و گوشــت ماکیــان ۸۷.۴ درصد، ماهی ها و 
صدف داران ۴۰ درصد، شیر، پنیر و تخم مرغ ۸۲.۷ 
درصــد، روغن هــا و چربی ها ۲۴۶.9 درصد، میوه و 
خشکبار ۴۴.۶ درصد و سبزیجات ۶۵.۶ درصد گران 
شــده است.همچنین در بهمن ماه امسال نسبت به 
بهمن ماه سال گذشته هزینه دخانیات ۳۳.۷ درصد، 

پوشاک و کفش ۴۶.۵ درصد، مسکن، آب، برق، گاز 
و ســایر ســوخت ها ۳9.9 درصد، بهداشت و درمان 
۵۴.۳ درصــد، حمل ونقــل ۵۰.۲ درصد، ارتباطات 
۱۵.۳ درصــد، تفریح و فرهنگ ۳۲.۶ درصد و هتل 

و رستوران ۷۸.9 درصد افزایش داشته است.
نرخ تورم ماهانه چگونه کاهش یافت؟ ��

اما نکته قابل توجه در میان اعداد و ارقام منتشر شده 
توسط مرکز آمار در خصوص تورم بهمن ماه ۱۴۰۱ 
وجــود دارد، کاهش ۳.۵ درصدی نرخ تورم ماهانه 
اســت. بنا به این گزارش، نرخ تورم ماهانه بهمن 
۱۴۰۱ نزولی شد و به ۳.۵ درصد رسید که در مقایسه 

با دی ماه، ۰.۸ واحد درصد کاهش داشته است.
مشــاهده این عدد در حالی اســت که در گزارش 
رســمی دولت، از افزایش ۴.۷ درصدی تورم بخش 
خوراکی ها و آشــامیدنی ها خبر داده شــده است. به 
این شــکل که در بهمن ماه امســال نان و غلات 
۲.۳ درصد، گوشــت قرمز، سفید و فرآورده های آن 
۱۰.۵ درصد، گوشــت قرمز و گوشت ماکیان ۱۰.۸ 
درصــد، ماهی ها و صدف داران ۷.۸ درصد، میوه و 
خشکبار ۱.۲ درصد، روغن ها و چربی ها ۰.۵ درصد 

و سبزیحات ۱۲.۴ درصد گران شده است.
البته در گزارش مرکز آمار، نرخ ماهانه دخانیات در 
بهمن ماه ۱.۸ درصد، پوشــاک و کفش ۳.۲ درصد، 
مسکن، آب، برق، گاز و سایر سوخت ها ۲.۶ درصد، 
حمل ونقل ۳.۵ درصد، بهداشت و درمان ۱.۶ درصد، 
تقریح و فرهنگ ۲.۸ درصد و ارتباطات ۲.۱ اعلام 
شده است.مشاهده تغییر قیمت ها در طول یک ماه 
گذشــته در حال حاضر این ســؤال را برای عموم 
مطــرح می کند که در حالــی که موجی از افزایش 

قیمت ها به خصوص در اقلام اساســی مردم ایجاد 
شــده، چگونه نرخ تورم ماهانه کاهشی بوده است؟ 
این در شرایطی است که تورم سالانه در بهمن ماه 
۱.۴ درصد رشــد پیدا کرده است. براساس گزارش 
مرکز آمار ایران، نرخ بهمن ســالانه بهمن ۱۴۰۱ 
به ۴۷.۷ درصد افزایش یافته و این در حالی اســت 
که این شــاخص در ماه قبل از آن )دی ماه( ۴۶.۳ 

درصد اعلام شده بود.
گــزارش رســمی دولت در این میــان حاکی از آن 
اســت نرخ تورم سالانه از ابتدای امسال ۸.۵ درصد 
افزایــش یافتــه؛ به طوری که نــرخ تورم از ۳9.۲ 
درصــد در فروردین مــاه ۱۴۰۱ به ۴۷.۷ درصد در 
بهمن ماه ۱۴۰۱ تغییر کرده اســت.با وجود مشاهده 
چنیــن اعــداد و ارقامی از وضعیت تورم و وضعیتی 
که در قیمت ها مشــاهده می شود، دولت سیزدهم 
تاکید دارد که کشور را با تورم ۶۰ درصدی تحویل 
گرفته و توانســته این تورم را به ۴۰ درصد کاهش 
دهــد؛ عــدد ۶۰ درصدی که در هیچ یک از اعداد و 
ارقام مرکز آمار )تورم سالانه و نقطه به نقطه( دیده 
نمی شــود. به این شــکل که در مردادماه ۱۴۰۰ که 
دولت سیزدهم به روی کار آمار، نرخ تورم نقطه به 
نقطه براساس گزارش مرکز آمار ایران، ۴۳.۲ درصد 
و نرخ تورم ســالانه ۴۵.۲ درصد اعلام شــده است.

با این حال، ســید ابراهیم رییسی، رییس جمهور در 
آخریــن گفت وگوی تلویزیونی خود هم تاکید کرد 
که دولت کشــور را با تورم شصت درصدی تحویل 
گرفــت و علــی رغم تحولات جهانی و منطقه ای و 
مســاله اصلاح یارانه هــا و حذف ارز ۴۲۰۰، دولت 

توانست این تورم را به چهل درصد کاهش دهد.

مریم فکری
روزنامه نگار

بازار
گروه اقتصادی: قیمت گوشــت قرمز در هفته های گذشته 
روند صعودی داشــته و حالا اثر این اتفاق را می توانیم در 

فروشگاه های محصولات پروتئینی ببینیم.
این در حالی اســت که معاون امور ارتباطات مرکز روابط 
عمومی و اطلاع رسانی وزارت جهاد کشاورزی به تصاویر 
منتشــر شده از گوشت بســته بندی و لوکس ۵۰9 هزار 
تومانی واکنش نشان داد و نوشت که قیمت گوشت منجمد 

ایرانی ۱۵۰ هزار تومان است.
قیمت گوشــت خورشتی بدون استخوان گوسفند داخلی 
مهیا پروتئین یک کیلوگرمی به ۵۰9 هزارتومان رســیده 
اســت. همچنین برای خرید نیم کیلوگرم گوشــت قرمز 

قیمه ای گوسفند باید ۲۸۸ هزارتومان هزینه کنید.
دو کیلو ســر دســت گوســفندی پویا پروتئین هم ۸۷۰ 
هزارتومان قیمت گذاری شــده اســت. مثلًا بسته ۳۰۰ 
گرمی کالباس برند کاپو که الان حدود ۱۶۷ هزار تومان 
قیمت دارد، یک ماه قبل ۱۱۶ هزار تومان فروخته می شد. 
یعنی در همین مدت کوتاه ۴۰ درصد گران شــده اســت. 
همین وضعیت را با شدت و حدتی کمتر بین سایر برندهای 
مشهور شاهد هستیم. ۱۰ درصد به قیمت کالباس پرسی 
نیم کیلویی سولیکو اضافه شده و بسته نیم کیلویی کالباس 
خشــک آندره به جای ۲۰۰ هزار تومان، حالا ۲۲۰ هزار 
تومان فروخته می شــود. در این مطلب سراغ گران ترین 
بسته های کالباس در فروشگاه های پروتئینی رفتیم.۱- 
قیمت کالباس پرســی آندره با وزن نیم کیلو ۲۲۱ هزار و 
99۰ تومان اســت. این یکی را یک ماه قبل می توانستید 
حــدود ۲۰۰ هزار تومان بخرید و الان قیمت یک کیلو از 
آن را می توانیــم حــدود ۴۴۵ هزار تومان درنظر بگیریم. 
یعنی معادل قیمت دو کیلو گوشــت قلوه گاه گوسفندی. 

کالباس خشک پرسی آندره از گوشت گوساله درست شده 
و میزان گوشــت آن را روی بســته، ۷۰ درصد نوشتند. از 
همین برند آندره کالباس پرسی مرغ را تقریباً ۱۲۱ هزار 
تومــان یعنی حــدود ۱۰۰ هزار تومان ارزان تر از کالباس 
گوشــت می فروشــند.۲- ژامبون با کالباس تفاوت دارد. 
به جز شــیوه درســت کردن، معمولًا ژامبون را با گوشت 
ران گوســاله یا گوسفندی درست می کنند، اما این شرط 
برای کالباس وجود ندارد. یکی از گران ترین بســته های 
ژامبون در بازار، بســته ۳۰۰ گرمی برند ۲۰۲ اســت که 
آن را به اســم ژامبون 9۰ درصد، ۱۳۷ هزار و ۴۰۰ تومان 
می فروشــند. یعنی حدود ۱۳ هزار تومان گران تر از هفته 
پایانی دی ماه.۳- قیمت ژامبون گوسفندی برند دهکده 
پروتئین در بســته ۳۰۰ گرمی، ۱۴۶ هزار و ۷۰۰ تومان 
اســت. برندی که از آن، فقط سوســیس و کالباس تولید 
می کند و محصولاتش را به اســم دست ساز و می فروشد. 
مثلًا سوسی گوسفندی دست ساز دهکده پروتئین با وزن 
نیم کیلو ۲۴۴ هزار و ۵۰۰ تومان اســت و چیزهایی مثل 
سوسیس نورنبرگ و سوسیس مرغ و سوسیس و بوقلمون 
این برند در سوپرمارکت ها و فروشگاه های پروتئینی وجود 
دارد. بسته ۳۰۰ گرمی کالباس گوسفندی دهکده پروتئین 
شامل گوشت گوسفندی و گوشت مرغ می شود.۴- قیمت 
کالباس خشک هلندی سولیکو با وزن ۵۰۰ گرم، الان ۱۲۰ 
هزار تومان اســت. نســبت به یک ماه قبل حدود ۱۲ هزار 
تومان یعنی نزدیک ۱۰ درصد گران تر فروخته می شــود 

و ارزش یــک کیلــو از آن را می توانیــم ۲۲۰ هزار تومان 
بدانیم که با این پول می توانیم بسته یک کیلویی گوشت 
چرخ کرده مخلوط گوساله و گوسفندی را بخریم. میزان 
گوشت قرمز در کالباس خشک هلندی سولیکو ۶۰ درصد 
است.۵- قیمت کالباس 9۰ درصد برند فارسی ۱۰۴ هزار 
تومان است. آن را در بسته ۲۵۰ گرمی می فروشند که با 
گوشت فیله درست شده و عبارت های 9۰ درصد و دودی 
روی این بسته های دیده می شود. حالا که ۲۵۰ گرم از این 
کالباس را ۱۰۴ هزار تومان می فروشند، می توانیم قیمت 
تقریبی یک کیلو از آن را معادل ۴۱۶ هزار تومان بدانیم. 
به همین خاطر یکی از گران ترین بســته های کالباس در 
بازار اســت و قیمتش با یک کیلو استیک گوساله برابری 
می کند.۶- قیمت کالباس کاپو در بســته ۳۰۰ گرمی به 
۱۶۶ هزار و 9۰۰ تومان است. می توانیم ارزش یک کیلو از 
آن را حدود ۵۵۰ هزار تومان لحاظ کنیم که معادل قیمت 
۱۰ کیلو مرغ است. البته بدنیست بدانید همین بسته ۳۰۰ 
گرمــی کالبــاس نوروزی کاپو را یک ماه پیش ۱۱۶ هزار 
تومان می فروختند و همزمان با افزایش قیمت گوشــت 
قرمز در هفته های اخیر، قیمت این بســته ظرف یک ماه 
حدود ۴۰ درصد افزایش پیدا کرده است. در بسته کالباس 
۳۰۰ گرمی کاپو که از گوشت گوساله درست شده، حدود 

هشت تا ۱۰ تا کالباس وجود دارد.
مرغ هم دوباره گران شد ��

امــا پــس از مدت ها کاهش قیمت مرغ، در اول بهمن ماه 

جاری قیمت این کالا در میادین نســبت به آخرین روز 
دی مــاه، ۲ هــزار و ۶۰۰ تومان افزایش یافت و قیمت هر 

کیلوگرم آن به ۵۱ هزار و ۵۰۰ تومان رسید.
اما در آغاز هفته دوم بهمن ماه، با توقف خرید مرغ مازاد از 
مرغداران، قیمت مرغ بار دیگر نزولی شد و طبق نرخنامه 
سازمان میادین میوه و تره بار تهران قیمت هر کیلوگرم 
آن بــه ۴9 هــزار و 9۰۰ تومــان افت کرد.در نیمه بهمن 
ماه حبیب اســدالله نژاد، مدیرعامل اتحادیه سراســری 
مرغدار کشــور، به اقتصاد آنلاین خبر داد که از روز ۱۷ 
بهمــن ماه خریــد حمایتی مرغ مازاد مرغداران بار دیگر 
آغاز شده است.طبق اعلام مدیرعامل اتحادیه سراسری 
مرغداران کشــور، در جلســه ای با حضور معاونان وزیر 
جهاد کشاورزی و دبیر شورای قیمت گذاری محصولات 
کشاورزی، ماده ۲ دستورالعمل اجرایی مربوط به قیمت 
مرغ منجمد شیرین پک مورد بررسی قرار گرفته و مقرر 
شد که قیمت قبلی اصلاح شود. بر این اساس به صورت 
علی الحساب قیمت خرید هر کیلوگرم مرغ زنده ۴۰ هزار 
تومــان و مــرغ منجمد ۱۰ درصد بالاتر از این رقم تعیین 
شــده اســت.پس از آن، قیمت خرید مرغ زنده در سطح 
کشــور از مرغداران کمی بیش از ۳۷ هزار و ۴۲ تومان 
شــد، این قیمت در روز قبل از آن ۳۶ هزار و ۱۱۴ تومان 
بود، به عبارت دیگر، قیمت خرید هر کیلوگرم مرغ زنده 
از مرغداران نســبت به روز گذشته افزایش 9۲۸ تومانی 
داشت.قیمت هر کیلوگرم مرغ کشتار نیز ۵۳ هزار و ۱۱۶ 
تومان شد، در حالی که قیمت در روز گذشته آن ۵۲ هزار 
و ۱9۲ تومان بود. به عبارت دیگر، به طور متوسط قیمت 
هر کیلوگرم مرغ کشــتار نســبت به روز گذشته افزایش 

9۶۳ تومانی داشت.

 افزایش ۵ تا ۶ هزار و ۵۰۰ تومانی قیمت مرغ در بازار
بازار پروتئین زیر تیغ گرانی



8 هـفـتـهنــامـه

چهارشنبه
3 اسفند1401 
سال هفتم
شماره 302

w
w

w
w

.
t
a

d
b

ir
e

t
a

z
e

n
e

w
s

.
c

o
m

گروه راه و مسکن: راه دور نرویم. همین اسفند ماه گذشته رئیس جمهور 
با حضور در شرکت ایران خودرو دستوراتی صادر کرد که به فرمان 

هشت ماده ای مشهور شد. از جمله:
الف( تولید خودرو در سال ۱۴۰۱ نسبت به سال ۱۴۰۰ حداقل %۵۰ 

افزایش یابد؛ فرمانی که محقق نشد.
ب( حداقل یک »خودروی اقتصادی« تولید شود؛ هنوز حتی تعریف 
مشخصی برای خودرو اقتصادی ارائه نشده است چه برسد به تولید آن. 
پ( در ســال ۱۴۰۱ حداقل تولید ســه خودروی قدیمی متوقف و سه 
خــودرو جدید با کیفیت مطلوب، تولید و عرضه شــوند؛ فرمانی که 

محقق نشد.
ت( تولید خودروهای جدید و پیشــرفته، خودروهای برقی، متصل و 
خودران گسترش یابند؛ اولًا( معلوم نیست صنعت خودرو سازی دولتی 
که هنوز اندر خم مونتاژ خودروهای درجه چندم و بعضاً خارج از ردهٔ 
اروپایی و آسیایی ست چطور می تواند سراغ خودرو پیشرفته و برقی 
و خودران برود؟ ثانیاً( خودران ها هنوز در دنیا بصورت کامل تجاری 
نشده اند. ثالثاً( با این سوخت ارزان که به خودرو فسیلی سوز می دهید 

چطور انتظار دارید که خودرو برقی توجیه اقتصادی داشته باشد؟
ث( خودروهای دپو شده ترخیص شوند؛ با هشدار و دخالت دادستانی، 
جلو احتکار خودرو و شیطنت خودرو سازان گرفته شد و این مطالبه 

تا حد زیادی محقق شد.
ج( موانع قانونی و اجرایی واردات خودرو در سال ۱۴۰۱، حداکثر ظرف 
۳ ماه آینده رفع گردد؛ سال به آخر رسیده و وعده حضرات برای واردات 
صد هزار خودرو محقق نشــده. این آئین شــامل شرط هایی ست )از 
جمله الزام به واردات تکنولوژی و شناوری سود بازرگانی( که علاوه 
بر حفظ انحصار تولید در دست خودرو سازان، انحصار واردات را هم 
در اختیار آنها قرار می دهد. امروز بر همه آشــکار شــده که از نمد این 
آئین نامه، کلاهی برای حضور رقیب خارجی به هدف بهبود کیفیت 

و کاهش قیمت خودروی داخلی بدست نمی آید .
چ( صادرات خودرو افزایش پیدا کند؛ معلوم نیست در شرایط تحریم 
و عــدم امــکان مبادله پول با خــارج و کیفیت پایین محصولات و 
عقب بودن عرضه از تقاضای بازار داخل، چطور می شود از صادرات 

صحبت کرد؟
ح( قرعه کشی حذف شود؛ که نشد. 

خ( تکرار چند بارهٔ ادعای واگذاری مدیریت شرکت های خودروساز 
دولتی؛ رئیس ســازمان خصوصی ســازی در شهریور ۱۴۰۱ پرسید: 

کدام عاقلی سهام خودروساز زیان ده را می خرد؟  
بعد از این کارنامهٔ مردود در اجرای فرامین خودرویی رئیس دستگاه 
اجرائی کشور و در حالی که هیچکس بابت عدم تحقق این فرامین 
مؤاخذه نمی شــود، این روزها سردرگمی سیاست گذاران رنگارنگ 
دولتی در مقوله خودرو به مراحل جالب و تماشائی اش رسیده است. 
بعد از چند ماه دور افتادن شورای رقابت از داستان خودرو، این شورا 
دوباره به میدان برگشته و چند روز پیش حکم داد که همه خودروها 
انحصاری تشخیص داده می شوند و فرمولی برای قیمت گذاری معین 
کرد و فرمان داد که هیچ خودرویی اجازه عرضه در بورس را ندارد.

وزارت صمت در این خصوص موضع روشنی نگرفته و تصمیم گیری 
را به دیگر نهادها واگذار کرده و خود را در مقام مجری قرار داده است. 
اما خودرو سازهای دولتی بر خلاف پدر، عَلمَ اعتراض برداشته اند و 
بشدت با مصوبه شورای رقابت مخالفت کرده اند که به هیچ وجه زیر 
بار آن نمی رویم. شاید تقسیم کار اعلام نشده ای بین پدر و فرزندان 

آبی و نارنجی در مواجهه با این حکم انجام شده باشد.
اهالی بورس هم اصل ماجرا را زیر سؤال برده اند که اصلًا کی گفته که 
خودرو یک کالای انحصاری ست؟ شورای عالی بورس برای دستور 
شورای رقابت تره هم خورد نکرد و یکبار دیگر بر ادامه عرضه خودرو در 
بورس تاکید کرد. هیچ کدام کوتاه نمی آیند و شاید کار به جلسهٔ سران 
سه قوه بکشد.در پیچ دیگری در این مسیر، کمیسیون تلفیق مجلس 
مصوب کرده که همه خودروها باید در بورس عرضه شوند و قیمتی 
که شورای رقابت تعیین می کند، حکم قیمت پایه در بورس را دارد. 
ضمناً ۸۵ درصد تفاوت قیمت کشف شده در بورس منهای قیمت پایه 
شورای رقابت باید به حساب وزارت کشور و سازمان شهرداری ها... 
برود. مجلس در صدد است که به خرج خودروسازان دستی به سر و 
روی حمل و نقل عمومی بکشند. مخالفت بورس در کنار این مصوبه 
کمیسیون تلفیق )حتی قبل از تصویب نهائی آن( باعث بالا رفتن ارزش 
سهام خودروئی و صعود شاخص کل بورس به بالای یک میلیون و 
پانصد و پنجاه هزار واحد در پایان هفته سوم بهمن ماه شد.این کلاف 
سردرگم خودرو سازی دولتی همه از خوی انحصار گری دولت ناشی 
می شود. دستگاه دولت در ایران به انحصار معتاد است. اعتیادی چنان 
حاد که فرمان و دستور رئیس جمهور هم علاجش نمی کند. این اعتیاد 
نه جدید است نه محدود به دولت مستقر. خودرو ساز دولتی حاضر نیست 
تنَ به رقابت با محصول خارجی بدهد چرا که شکستش حتمی ست. 
نه کیفیتش برتر است نه قیمتش مقبول. این قیمت های غیر رقابتی 
در شرایطی ست که دولتی ها آب و انرژی و کارگر ارزان هم دارند که 
خارجی ها ندارد. نزدیک ۱۵۰ هزار میلیارد تومان ضرر انباشــته روی 
دست ملت گذاشته اند اما با اعتماد بنفس کامل سینه را جلو می دهند و 
از ظرفیت های صنعت خودرو سازی!!! سخن دراز می کنند و آن را موتور 
محرک اقتصاد معرفی می کنند!!! این موتور نه تنها محرک نیســت 
بلکه شاتون زده و چند نفر باید این ماشین را هل بدهند به کنار جاده 
 که راه را بند نیاورد. سر نخ این کلاف تو در تو فقط با خروج کامل و 

بی قید و شرط دولت از خودرو سازی پیدا می شود.

» تدبیر تازه« از خوی انحصار گری دولت
  گزارش می دهد

کلاف سردرگم خودرو سازی دولتی

گزارش

طی روزهای 
گذشته نرخ 
بهره اسمی وام 
خرید مسکن 
با اوراق از 1۷.۵ 
درصد به 23 
درصد افزایش 
یافت. البته این 
عدد را نمی توان 
به عنوان نرخ 
بهره واقعی 
این وام در نظر 
گرفت. زیرا 
برای دریافت 
وام مسکن 
باید اوراق تسه 
هم از بورس 
خریداری شود.
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گروه راه و مســکن:  نرخ بهره اســمی وام مسکن به ۲۳ 
درصد رسیده است و با قیمت کنونی اوراق حق تقدم 
وام مســکن )تســه( نرخ بهره حقیقی به بیش از ۳۰ 
درصد رســیده است. این یعنی برای دریافت خالص 
۳۰۰ میلیــون تومــان وام، باید ماهانه حدود بیش از 
۸ میلیــون تومان و در مجمــوع ۱.۲ میلیارد تومان 
بازپرداخت داشــت. این یعنــی فردی که وام خرید 
مسکن دریافت می کند انتظارات تورمی بالایی دارد 
که بهره ۳۰ درصدی نیز برایش به صرفه است و این 
تصور خود بر تلاطم ملک و دیگر بازارها می افزاید.
با رقم کنونی وام مسکن و بازپرداخت ماهانه بیش از 
۸ میلیون تومانی تنها می توان ۶ متر خانه در تهران 
خریــداری کرد. البتــه یکی از اعضای هئیت مدیره 
بانک مســکن خبر از افزایش ۵۰ درصدی مبلغ وام 
داده که در این شــرایط هم باید به مدت ۱۲ ســال 
ماهانــه ۱۲.۵ میلیون تومان قســط پرداخت کرد تا 

با پول آن بتوان یک اتاق 9 متری خریداری کرد.
امــا راه حل خــروج از این دو راهی مبلغ وام پایین و 

اقساط سنگین چیست؟
طی روزهای گذشته نرخ بهره اسمی وام خرید مسکن 
بــا اوراق از ۱۷.۵ درصد به ۲۳ درصد افزایش یافت. 
البته این عدد را نمی توان به عنوان نرخ بهره واقعی 
این وام در نظر گرفت. زیرا برای دریافت وام مسکن 
باید اوراق تسه هم از بورس خریداری شود که خود 
هزینه ســنگینی دارد. به عبارتی وام مســکن ۴۰۰ 
میلیون تومانی با نرخ بهره ۲۳ درصد برای ۱۲ سال 

قســط بندی می شود اما مساله این است که با توجه 
به قیمت اوراق تســه، بعضاً تا بیش از ۱۰۰ میلیون 
تومــان باید هزینه بــرای خرید اوراق پرداخت کرد. 
چنین چیزی به این معنی است که مشتری در عمل 
تنهــا ۳۰۰ میلیــون تومان وام می گیرد اما باید برای 
وام ۴۰۰ میلیون تومانی با بهره ۲۳ درصدی اقساط 
پرداخت کند. در چنین شــرایطی نرخ بهره حقیقی 
و واقعی وام مســکن می تواند تا بیش از ۳۰ درصد 

هم برسد.
ایــن در حالی اســت که قبــل از افزایش نرخ بهره 
دسوری از ۱۷ به ۲۳ درصد، با توجه به قیمت حدوداً 
۱۳۰ هزار تومانی اوراق، نرخ بهره حقیقی حدود ۲۶ 
درصد بود. هر چند انتظار می رود با افزایش نرخ بهره 
دســتوری، تقاضا برای خرید تســه کاهش یابد و در 
پی آن قیمت اوراق تســهیلات مســکن هم در روند 
نزولــی قــرار بگیرد. اما حتی اگــر به حدود ۶۵ هزار 
تومان هم برســد همچنان نرخ بهره حقیقی رقمی 
در حدود ۲۸ درصد است. البته همزمان با اعلام خبر 
افزایش نرخ ســود وام مسکن، یکی دیگر از اعضای 
هیئــت مدیــره این بانک خبر از احتمال افزایش ۵۰ 
درصدی سقف وام مسکن داد. چنین اتفاقی می تواند 
تقاضا برای دریافت وام را دوباره تقویت کند و جلوی 
ریزش سنگین قیمت اوراق را بگیرد. به همین دلیل 
برآورد می شــود که قیمت تســه ها به محدوده ۱۰۰ 
هزار تومانی برسد و نرخ بهره حقیقی وام هم حدود 

۳۰ درصد.

قسط ۱۲ میلیون تومانی برای خرید اتاق؟ ��
اما در صورتی هم که افزایش ۵۰ درصدی مبلغ وام 
مسکن اجرایی شود، وام ۴۰۰ میلیون تومانی زوجین 
تهرانــی به ۶۰۰ میلیــون تومان افزایش می یابد. با 
فــرض قیمت ۱۰۰ هزار تومانی بــرای اوراق، این 
یعنی در نهایت تنها ۴۸۰ میلیون تومان دست خریدار 
مســکن را می گیرد. با توجــه به قیمت بالاتر از ۵۰ 
میلیون تومانی هر متر مسکن در تهران، با این پول 
شاید تنها بتوان یک اتاق 9 متری با این پول خریداری 
کرد. اما وام گیرنده در ازای این اتاق کوچکی که با وام 
به ملکش اضافه می شود باید به مدت ۱۲ سال هر ماه 
۱۲.۴ میلیون تومان قسط پرداخت کند. به زبان ساده 
مبلغی ناچیز که تنها شاید ۱۰ تا ۱۵ درصد هزینه خرید 
مســکن را تأمین کند اما هزینه ای نسبتاً سنگین به 
ویژه در سال های نخست به خریدار تحمیل می کند.

راه خروج از دو راهی وام بانکی چیست؟ ��
مبلغ وام بســیار کم اســت و با استاندارهای دنیا که 
تــا ۱۰۰ درصد قیمت ملــک را وام می دهند فاصله 
معناداری دارد. از سوی دیگر اما اگر فرض کنیم مبلغ 
وام به ۴ میلیارد تومان هم برسد، طبق شرایط کنونی 
باید ماهانه 9۰ میلیون تومان قسط پرداخت کرد که 
تقریباً برای همه مردم ناممکن اســت. پس راهکار 
خروج از دو راهی مبلغ پایین وام و اقســاط ســنگین 
چیست؟اصلی ترین دلیل اجتناب بانک ها از پرداخت 
وام بــه ویژه وام مســکن که بــه طور معمول مدت 
بازپرداخــت آن طولانی اســت، بی ثباتی اقتصادی 

شــدید و نرخ بهره دستوری است. فرض کنید بانک 
با بهره ۲۰ درصد وام بدهد و تورم ۵۰ درصد باشــد؛ 
در این شــرایط بعد از مدتی بانک عملًا ورشکســت 
می شود چرا که بابت هر وامی که می دهد حدود ۳۰ 
درصد از دارایی هایش آب می رود. از طرفی دیگر هم 
اگر امیدوار باشیم روزی دوباره تورم های ۵۰ درصدی 
به پایان برســد و نرخ آن معقول شود، وام گیرنده ای 
که با نرخ ۵۰ درصد تأمین مالی کرده است، با تورم 
۱۰ درصدی سالانه ۴۰ درصد زیان می کند و عملًا 

او هم ورشکست می شود.
در چنین شرایطی راهکار وام های بلندمدت ۲۰ تا ۵۰ 
ساله با نرخ بهره شناور )مصون از تورم( است. یعنی 
اگر سالی تورم بالا رفت نرخ بهره هم متناسب با آن 
بیشتر شود که بانک دچار زیان نشود و اگر هم تورم 
نزولی شــد نرخ بهره کاهش یابد تا وام گیرندگان با 
خسران عجیب مواجه نشوند. چنین شرایطی منجر 
بــه افزایش انگیزه بانک ها برای وام دهی و کاهش 
انگیزه برای ملک بازی می شود. )بخوانید: راز علاقه 
بانک ها به ملک بازی؟( یعنی بانک ها به فعالیت اصلی 
و موظفی خود برمی گردند و با منابع مالی عظیم خود 
در بازار ملک و بازار پول اختلال ایجاد نمی کنند. در 
این شــرایط رویاهای دولت برای این که ۲۰ درصد 
منابع بانکی به ســمت وام های مربوط به مســکن 
برود هم تعبیر می شود و مردم هم می توانند با نرخی 
منطقــی )نــه گران و نه رانتی( تأمین مالی کنند و با 

درصد وام بیشتری اقدام به خرید خانه کنند.

گفتوگو

گروه راه و مســکن: چند روز پیش بود که خبر مذاکرات 
ایران و چین بر ســر ساخت ۴ میلیون واحد مسکونی 
توسط سرمایه گذاران چینی مطرح شد. این خبر البته 
از سوی وزارت راه و شهرسازی تکذیب شد. اما هنوز 
زمزمه حضور چینی ها در پروژه های مســکن ایران 

مطرح است.
موضوع مذاکره با چینی ها برای ورود به ساخت مسکن 
در قالب قانون جهش تولید و تأمین مسکن، اولین بار 
۱9 مهرماه از سوی یک نماینده مجلس مطرح شد. 
هر چند او گفته های خود را تکذیب کرد، اما مسئولان 
وقت وزارت راه و شهرسازی ضمن اشاره به استفاده از 
توان شرکت های خارجی به منظور ارتقای تکنولوژی 
ساخت در ایران، گفته بودند که قرار نیست خارجی ها 
مسکن بسازند بلکه فناوری وارد می کنند.حالا مجدداً 
با سفر رئیس جمهوری به چین خبر دیگری منتشر شد 
مبنی بر اینکه مذاکراتی از سوی وزیر راه و شهرسازی 
با طرف های چینی برای ســاخت چهار میلیون واحد 
مسکونی صورت گرفته و طرف چینی این درخواست 
را رد کرده است.با وجود اینکه این خبر از سوی وزارت 
راه و شهرسازی تکذیب شد، اما هنوز زمزمه هایی در 
خصوص حضور چینی ها برای اجرای این طرح وجود 
دارد.اکنون این ســؤال مطرح اســت که چرا با وجود 
ظرفیت انبوه سازان داخلی باید از سرمایه گذار خارجی 

برای اجرای این طرح استفاده کرد؟
مذاکراتی در راه است؟ ��

محمد مرتضوی، رئیس کانون انبوه ســازان کشور 
در این خصوص به تجارت نیوز گفت: خوشــبختانه 
اخباری منتشــر شــد از وزارت راه که این موضوع را 

تکذیب کرد. اما نکته نگران کننده این است که اشاره 
شــد به زودی خبرهای خوبــی در رابطه با موضوع 
مسکن و توافقات با چینی ها اطلاع رسانی می شود، 
ایــن موضوع ظنی را ایجاد می کند که مذاکراتی در 
میان است اما هنوز توافقی برقرار نشده است.او ادامه 
داد: من از چند بعد می خواهم این موضوع را تحلیل 
کنم؛ نخســت اینکه در کشــور ما توسعه دهنده ها و 
انبوه ســازان قدری وجود دارنــد که از ظرفیت ها و 
توانایی مالی خوبی بهره مند هستند و در پروژه بزرگ 
مسکن مهر ثابت کرده اند که امکانات اجرایی خوبی 
دارند و ظرفیت های درونی خود را به صورت سازمانی 
می تواننــد افزایش بدهند. آن ها حتی قادر به تأمین 

مالی پروژه ها هستند.
چرا پروژه مسکن ملی موفق نبوده است؟ ��

مرتضــوی همچنین در این رابطه گفت: آنچه باعث 
شــده طرح نهضت ملی مســکن موفق نباشــد به 
این برنمی گردد که در حوزه انبوه ســازی در کشــور 
مشکلاتی وجود دارد بلکه مشکل نهضت ملی مسکن 
الگوی مالی نهضت ملی مسکن در جایگاه مهم ترین 
بخش آن است؛ همچنین تأمین مالی بر عهده بانک ها 
در قالب تأمین تسهیلات مالی و سهم آورده متقاضی 
که بر عهده خانواده ها است.رئیس انجمن انبوه سازان 
کشور توضیح داد: از آنجا که مسکن ملی یک مسکن 
حمایتی محسوب می شود غالباً خانواده هایی در این 
طرح شرکت می کنند که بضاعت مالی خوبی ندارند.

وی افزود: در مجموع اکنون بانک ها قادر به تأمین مالی 
نیســتند و روی آورده متقاضیان نیز به دلیل بضاعت 
محدود مردم نمی توان حسابی باز کرد. در نتیجه این 

الگوی مالی یک الگوی ناکارآمد اســت که منجر به 
شکست نهضت ملی مسکن شده و باید چاره ای برای 
آن اندیشیده شود.مرتضوی درباره راه حلی برای این 
امر بیان کرد: یکی از راه حل های خوبی که انبوه سازان 
و توسعه گران به دولت پیشنهاد داده اند این است که 
از ســرمایه مالی انبوه سازان استفاده شود. همانگونه 
که چینی ها برای تأمین مالی هدف گذاری می شوند 
)کشــوری که با فرهنگ ســاخت و ساز و امکانات و 
ظرفیت های ایران آشــنا نیست( انبوه ساز داخلی نیز 
به این ســرمایه گذاری علاقمند است.رئیس کانون 
انبوه سازان کشور در خصوص ورود کشورهای خارجی 
برای انجام پروژه های داخلی گفت: به هر حال وقتی 
کشورهای خارجی به عنوان سرمایه گذار وارد کشور 
می شوند بخش زیادی از منابع و تجهیزاتی که می تواند 
موجب اشتغال در کشور شود و بخش های زیادی از 
نیروهای کارگری، خدمات مهندسی و دیگر مشاغل 
را در برگیرد حذف می شــود.او ادامه داد: به طور کلی 
این موضوع نمی تواند اتفاق خوبی در اقتصاد کشــور 
باشــد و حتی اگر قرار باشــد تکنولوژی هایی نیز در 
کشــور ما مورد اســتفاده قرار بگیرد همه امور باید به 
بخش خصوصی منتقل شــود زیرا بخش خصوصی 
می تواند در این میان بازیگردان خوبی باشد و اتفاقات 

خوبی را شکل دهد.
ساخت و ساز واحدهای اجاره ای ��

مرتضوی همچنین راه حل دیگری برای مشــکلات 
پــروژه نهضت ملی مســکن پیشــنهاد داد و گفت: 
بخش دیگری از ساخت و سازها نیز می تواند ساخت 
و ساز واحدهای اجاره ای باشد. بنگاه های خصوصی 

اجاره داری که بخشی از طرح ها را به عنوان خانه های 
اجاره ای می سازند و در مقابل این ساخت و سازها نیز 
یا زمین هایی با آنها تهاتر می شــود و یا پروژه هایی 
آزاد می شــود و در نهایت امکان قیمت گذاری روی 

آنها را فراهم می کند.
دولت ناتوان از ساخت 4 میلیون مسکن ��

رئیس کانون انبوه ســازان کشور در نهایت بیان کرد: 
این ایده آلی که ایجاد شده تا حتماً دولت چهار میلیون 
واحد بســازد باید شکســته شود. امکان ساخت چهار 
میلیــون واحــد در این دولت وجود ندارد. در حالی که 
با کمک بخش خصوصی یک میلیون مسکن نیز در 
این دولت ســاخته شــود نیز یک اتفاق بزرگ است.

البته این موضوعات در حالی است تمایل انبوه سازان 
داخلی برای ساخت و ساز در سال های گذشته تا حدود 
زیادی کاهش یافته است. تورم و گرانی هر روز قیمت 
مصالح و موارد مرتبط دیگر را افزایش می دهد و همین 
موضوع باعث می شــود سودی قابل پیش بینی برای 
انبوه ســازان وجود نداشته باشد.همچنین دولت هنوز 
برای پروژه های مســکن مهر به انبوه سازان بدهکار 
است و مشخص نیست با این اوصاف هنوز هم تمایل 
قابل قبولی برای شــرکت در پروژه های مسکن ملی 
از سوی غالب انبوه سازان وجود داشته باشد. بنابراین 
همان طور که گفته شد بهتر است دولت با واقع بینی 
بیشتر در خصوص تعداد واحدها مسکونی و با استفاده 
از طرفیت های داخلی سعی بر به ثمر رساندن پروژه ای 
داشته باشد که بیشتر از یک سال از مطرح کردن آن 
گذشــته، اما هنوز کلنگ یک آپارتمان هم تا به حال 

خورده نشده است.

راهکار حل مشکلات پروژه نهضت ملی مسکن مینا علیزاده
روزنامه نگار

در گفت و گو با کارشناسان بازار مسکن بررسی شد

اوج گیری 
انتظارات 
تورمی 
مسکن

نرخ بهره وام مسکن 
به ۳۰ درصد رسید

آرمان علایی روزبهانی
روزنامه نگار

قسط وام نهضت ملی مسکن 9 میلیون تومان شد
 مأموریت غیرممکن خانه دار شدن!

بر اساس اعلام رئیس اداره کل اعتبارات بانک مسکن نرخ وام طرح نهضت 
ملی مسکن از ۱۸ به ۲۳ درصد در قراردادهای جدید افزایش پیدا کرده است. 
این امر کل سود پرداختی متقاضی این تسهیلات را به حدود یک میلیارد و 

۶۴۲ میلیون تومان می رساند.
 »نرخ تسهیلات طرح نهضت ملی از ۱۸ به ۲۳ درصد در قراردادهای جدید 
رســیده اســت« این جمله ای بود که رئیس اداره کل اعتبارات بانک مسکن 
صبح امروز بیان کرد. بنابراین کل سود پرداختی متقاضی این تسهیلات به 

حدود یک میلیارد و ۶۴۲ میلیون تومان می رسد.
وی همچنین در بخشی دیگر در صحبت هایش تاکید کرد اقساط متقاضیانی 
که در حال پرداخت تسهیلات هستند تقریباً به حدود هشت و نیم تا 9 میلیون 
تومان افزایش پیدا خواهد کرد.این در حالی اســت که همین حالا نیز بازار 
مسکن در وضعیت نابسامانی به سر می برد و وام های این حوزه با سود ۱۸ 

درصد نیز چندان مرهم خوبی برای دوای دردهای مربوط ناتوانی مردم برای 
ساخت و خرید مسکن نبوده است.ایرانی ها این روزها بیشتر از هر زمانی از 
آرزوی خانه دار شــدن فاصله گرفته اند و به نظر می آید این شــرایط وضعیت 
ســخت تری را نیز شــاهد خواهد بود.از سوی دیگر حداقل دستمزد از سوی 
وزارت کار هفت میلیون و 9۲۰ هزار تومان اعلام شــده و این یعنی قشــر 
زیادی از مردم توانایی بازپرداخت تسهیلات را نخواهند داشت.این موضوع 
همچنین می تواند تمایل ســازندگان را برای طرح های انبوه کاهش دهد، 

هر چند که همین حالا نیز بسیاری از انبوه سازان از کار ساخت و ساز فاصله 
گرفته اند و رکود در این حوزه بخش مسکن را از سمت عرضه نیز با مشکل 
مواجه کرده است.حتی در کشوری مثل ترکیه نیز که تورم آن در سال های 
اخیر روندی صعودی را طی کرده و اکنون در وضعیت نامناسبی به سر می برد 
مردم با داشتن حدود ۳۰ درصد از کل پول مسکن باقی آن را می توانند وام 
بگیرند. سود این وام در سال ۲۰۲۲ کمتر از ۱۵ درصد برآورد شده است.بازار 
مسکن اکنون چه از سمت عرضه و چه از سمت تقاضا در وضعیتی نامتعادل 
اســت. این بازار مولد که از بخش های بنیادین در اقتصاد محســوب می شود 
هر ماه با افزایش قیمت مواجه است.بر اساس آمارهای بانک مرکزی اکنون 
متوسط قیمت مسکن در کلانشهر تهران به حدود ۵۵ میلیون تومان رسیده 
است. یعنی هر فرد برای خرید یک خانه کوچک متراژ ۶۰ متری در این شهر 

حدود سه میلیارد و ۳۰۰ میلیون تومان باید هزینه کند.

مینا علیزاده
روزنامه نگار

سعید قصابیان
روزنامه نگار



هـفـتـهنــامـه۹
گزارش

گزارش

 فاطیماه میرزایی دخُت 
روزنامه نگار

گروه بازار مالی: هفته گذشته، ارزش معاملات پایین 
بود و اگرچه یک ســری از ســهم ها مثبت بودند و 
بازار با مثبت بســته شــد ولی، همین پایین بودن 
ارزش معاملات باعث شــد روند بازار به گونه ای 
پیــش برود که به ســمت نــزول ارزش یا حجم 
معامــلات برویم و به همین دلیل، حتی اگر بازار 
هم مثبت باشــد دوباره دچار خســتگی می شود و 
شــاهد شکنندگی در بازار خواهیم بود که در این 
میان، افزایش شــدید نرخ دلار و ورود کالاهای 
مصرفی یا تجاری که چشم انداز بهتری در برابر 
دلار دارند باعث شــد تقریباً بازار عکس العملی 

خنثی از خود نشان دهد.
 علــی عصاری، کارشــناس بازار ســرمایه، در 
گفت وگو با »تدبیر تازه« درمورد چگونگی روند 
بازار سرمایه در این روزها بیان کرد: دوشنبه هفته 
گذشــته، برای اولین بار، خودرو تارا در بورس به 
فروش گذاشته شد و طبیعتاً مشتری های زیادی 
داشت و اگرچه شرایط فروش و...تغییر کرده ولی 
بازار را به شــدت دچار خســتگی و بی حوصلگی 
کرده اســت. یعنی ورود پول هوشــمند در سهام 
و ورود حجــم نقدینگــی به گروه های مختلف را 
نمی بینیــم و فقط مثبت هایی که از صبح بودند، 
توانســتند تا پایان روز باقی بمانند. در نتیجه، به 
نظر بنده، این روند برای بازار خوب نیست چراکه 
اگــر حجم معاملات پایین تر از این باشــد دچار 

شکنندگی خواهد شد.

ایــن کارشــناس بازار 
ســرمایه، با اشــاره به 
عملکــرد دولت فعلی 
روی روند بازار، تصریح 
کرد: واقعیت این است 
که بازار ســرمایه دیگر 
صفر شــده اســت و به 
نظــرم، این بــازار به 
گونــه ای پیش می رود 
کــه صدایی از آن خارج 

نشــود. چون دولت جدید، دولتی اســت که فقط 
بحران هــا را خامــوش می کند و صرفاً دنبال این 
اســت کــه بحرانی اتفاق نیفتــد، در حالی که در 
این مدت، نرخ رشــدی ندیدیم و شاهد پیشرفتی 
نبوده ایــم و درحقیقت، دولت فعلی، صرفاً بدنبال 
خاموش کردن بحران هاست و به نظرم، این طور 
به قضیه نگاه می کنند که مثل سال های گذشته، 
ســر و صدایی در بازار سرمایه وجود نداشته باشد 
و ایــن موضــوع برای آن ها موفقیت محســوب 
می شود.عصاری، در رابطه با تأثیر نرخ دلار روی 
بازار ســرمایه تأکید کرد: بازار ســرمایه همیشه 
دماســنج اقتصادی بســیار قوی است و به همین 
دلیل، همیشه نرخ دلار روی بازار سرمایه تأثیرگذار 
بوده است و این موضوع را قبول داریم. زیرا نشان 
دهنده اتفاقات آینده است، اما در حال حاضر، بازار 
سرمایه مثل یک بیمار بی حس است که با وجود 

زنده بودن، همچنان در کماست.
او گفت: در روز دوشــنبه گذشــته، غذایی ها فقط 

صــف اول تابلــو بودند 
و ایــن موضوع نشــان 
می دهد این گروه، تنها 
بخشــی هستند که کار 
می کننــد و به واســطه 
مصــرف کننده شــان 
سوددهی دارند و در حال 
حاضر، جزء صنعت های 
برتر کشور شــده اند تا 
جایی که دریافت پول و 
فروش آن ها به صورت روزانه اســت.عصاری در 
پاســخ به این پرســش که در حال حاضر، معامله 
گران بر چه اساسی تصمیم می گیرند و باید به چه 
چیزهایی توجه کنند؟، ادامه داد: بعد از شهریورماه، 
مسائل سیاسی و اجتماعی وارد بازار سرمایه شدند؛ 
به طوری که الان، برخی از سرمایه گذاران حاضر 
نیستند سرمایه های خود را وارد بازار سرمایه کنند. 
چون بر این باور هســتند که هر آن چه خریداری 
کننــد باز هــم، از تورم جا می مانند و طبیعتاً ورود 
سرمایه های سنگین به بازار تا حدی غیر منطقی 
شــده است و مواردی که الان سرمایه گذاران به 
آن فکر می کنند ســرمایه های اندکی است که به 
صورت سبدهای کوچک عرضه می شوند و به هیچ 
عنوان، سرمایه های کلان در بازار وجود ندارند و 
فقط افرادی از جنس خود این بازار در آن حضور 
دارند و درواقع، غریبه ها هنوز وارد نشده اند و این 
یک حقیقت است که بازار سرمایه همیشه با پول 

غیر رشد می کند.

این کارشــناس بازار ســرمایه افــزود: به نظرم، 
مواردی که وجود دارند، دیگر بار تحلیلی ندارند و 
بازار بیشتر به سمت افزایش نرخ ها و سیاست های 
خلق الساعه ای پیش رفته است که سیاست گذارها 
و بخش هــای جهانی می توانند به این بازار، خط 
بدهند و جهت آن را تغییر دهند. عصاری با اشاره 
به تأثیر بســیار مهم اخبار سیاســی و اجتماعی 
روی رونــد بازار تأکید کرد: به نظر بنده، خبرهای 
خوب سیاســی در مقایسه با نرخ سوددهی فلان 
شرکت می توانند بیشترین تأثیر را در بازار داشته 
باشــند. زیرا با وجود ارائه گزارش ها می بینیم که 
آن قــدر مؤثر نیســتند و در مقابل، اگر خبرهایی 
مثل برجام به بازار تزریق شــود ریالی ها شــروع 
به حرکت می کنند چراکه بازار ارزنده اســت و به 
کف های واقعی خود رســیده اســت و با توجه به 
این که بازار، دیگر، چیزی برای از دســت دادن 
ندارد و فقط سهامداران اصلی در بازار هستند برای 
شکســت و ریزش آن، چیزی متصور نیســتیم. از 
اینرو، بنده، مســائل و اخبار سیاســی و اجتماعی 
را دلایــل حرکت، رشــد و تغییــر جهت بازار می 
دانم.این کارشــناس بازار سرمایه در پاسخ به این 
پرسش که کدام سهم ها می توانند اقبال بیشتری 
در بازار ســرمایه داشته باشند؟، خاطرنشان کرد: 
بنده به واسطه موقعیتی که وجود دارد به سهم های 
غذایی، زراعتی و شــیمیایی خوشبین هستم و به 
طور کلی، سهم هایی که از فصل مجامع و تقسیم 
سود خوبی برخوردارند، می توانند اقبال خوبی در 

بازار داشته باشند.

بازار سرمایه؛  همچنان در کما! 
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سال هفتم
شماره 302

کلمه پیشــران و اصطلاح »پیشــران اقتصادی« این روزها بیش از پیش در 
اقتصاد و فضای عمومی رســانه های کشــور شــنیده و به چشم می خورد و 
در بین اقتصاددانان از آن به عنوان راه حلی فراموش شــده برای اقتصاد و 
توســعه کشــور یاد می شود.پیشران اقتصادی اما دقیقا چه هست و چگونه 
می تواند منجر به رشــد و توســعه اقتصادی شود؟ یادداشت پیش رو تلاشی 
برای پاسخ به این پرسش ها و موارد مشابه است اما در بخش نخست و در 
تعریفی ســاده، پیشــران را می توان به لوکوموتیو یک قطار تشبیه کرد که 
هنگام حرکت دیگر واگن ها را هم با خود می کشد و حرکتی گروهی می سازد. 
پیشــران های اقتصادی هم قرار اســت نقش همین لوکوموتیو را بازی کند 
و تجربه کشورهای موفق در تحول و توسعه اقتصادی هم نشان می دهد 
که در این کشــورها، سیاســت های دولتی و بالادستی به سمت حمایت از 
پیشــران های اقتصادی پیش رفته و در مرحله بعد رشــد اقتصادی رخ داده 
است. اما پیشران های اقتصادی چگونه در زمان و جغرافیای مشخص تعیین 
می شــود و توجه به این پیشــران ها به چه صورت رشد اقتصادی می سازد؟ 
برای پاسخ به این پرسش ها تکیه به پایان نامه های دانشگاهی و گزارش های 
پژوهشی مراکزی مانند مرکز پژوهش های مجلس شورای اسلامی می تواند 
راه گشــا باشــد اما در گام نخست به رشد اقتصادی و تعاریف مخلتف از آن 
بپردازیم.انجمن های اقتصادی و مردم نهاد امروز ایران مجمع کارآفرینان 
ایران و همچنین اتاق های بازرگانی بخشی از تمرکز خود را بر رفع مسائل 
پیشران های اقتصادی تعریف کرده اند و معتقدند که پیشران های اقتصادی 
امروز ایران، ابر موسسه ها اقتصادی و خدماتی، شرکت های بزرگ، خصوصی 
و پیشــرو در تولید هســتند که اگر مسائل این شرکت ها رفع و قانون گذاری 
هم در راستای کمک به آن ها باشد، شاهد رشد اقتصادی در ایران خواهیم 
بود. اما این ادعا بر چه اســاس و پایه ای اســت و چه دلایل و اســنادی برای 
آن ارائه می شــود؟پیش از هر چیز، نیاز اســت نگاهی ســاده به تعریف رشد 
اقتصادی داشته باشیم؛ می دانیم که حتی درباره و در تعریف رشد اقتصادی 
هم نگاه های مختلفی مطرح است اما نگاه جامع تر می گوید که به طور کلی 
نرخ رشد یک متغیر اقتصادی، عبارت است از نسبت مقدار افزایش در آن 
متغیر به مقدار اولیه آن. البته در کنار نگاه و تعریف ذکر شده، موارد دیگری 
هم مطرح است که در ادامه اشاره وار چند مورد ذکر می شود. به عنوان مثال 
شومپیتر رشد را تغییرات آرام و تدریجی در شرایط اقتصادی بلندمدت که 
در نتیجه افزایش تدریجی در نرخ پس اندازها و جمعیت ایجاد می شــود، 
می داند. کیندل برگر رشد اقتصادی را فقط به معنای تولید محصول بیشتر 
به کار می برد. فریدمن رشد را گسترش سیستم اقتصادی در جهات مختلف 
بدون تغییر در زیربنای آن می داند. تودارو رشد اقتصادی را فرآیند پایداری 
می داند که در اثر آن ظرفیت تولیدی اقتصاد، طی زمان افزایش می یابد و 
سبب افزایش سطح درآمد ملی می شود.به این تعاریف که منبع آن ها مقالات 
پایه اقتصادی است )منابع در پوشه ای دیگر آورده شده است( می توان ده ها 
تعریف دیگر هم افزود اما نکته مهم این است که در تمام تعاریف بالا رشد 
اقتصادی به عنوان یک پدیده کمی، تغییرات در میزان تولید ملی اســت؛ 
این تغییرات ممکن است مثبت یا منفی باشد و بنابراین رشد اقتصادی هم 
می تواند مثبت باشد و هم منفی. در جمع بندی این بخش، رشد اقتصادی 
به تعبیر ساده عبارت است از افزایش تولید یک کشور در یک سال خاص 
در مقایسه با مقدار آن در سال پایه.در بخش بالا به تعریف رشد اقتصادی 
از نگاه های مختلف پرداخته شــد اما مهم تر از چگونگی محاســبه نرخ رشد 
اقتصادی، شناسایی پیشران های موثر بر رشد اقتصادی است. مشابه دیگر 
تعاریف، عبارات و اصطلاحات تعریف شده در این گزارش، درباره عوامل و 
پیشران های موثر بر رشد اقتصادی هم نگاه های مختلفی مطرح است که به 
تعدادی از آن ها برای روشن شدن موضوع پرداخته می شود.در همین ابتدای 
این بخش هم ضروری است که تاکید شود اقتصاددان ها و نظریه پردازان 
فراوانی از جمله ســالا. ای. مارتین معتقدند که تعیین پیشــران های رشــد 
اقتصادی یکی از بزرگ ترین رازهای اقتصاد اســت و به همین دلیل هم 
اقتصاددانــان هــر یک عوامل زیــادی را به عنوان پیش ران در افزایش و یا 
کاهش رشد اقتصادی موثر می دانند. در ایران دژپسند در مقاله ای عواملی 
مانند ســرمایه انســانی و انباشت آن، تحقیق و پژوهش، سرمایه فیزیکی و 
آموزش را به عنوان مهم ترین پیشران های مؤثر بر رشد معرفی کرده است. 
در مثالی دیگر مسعودنیا و همکاران اثرات تحریم بر رشد اقتصادی را مورد 
بررســی قرار داده و راهبردهایی جهت تبدیل کردن این تهدید به فرصت 
را برای اقتصاد ایران پیشــنهاد داده اند. بســیاری دیگر از اقتصاددان های 
ایرانی و مدرسان دانشگاه مانند نفیسی، قدیری و محمدی سرمایه انسانی 
را در رشــد اقتصادی مهم دانســته اند و در شــرایطی، بی ثباتی اقتصادی را 
نیز تأثیرگذار مهم برشــمردند. به این موارد می توان تحصیلات، یارانه ها، 
صادرات، سرمایه گذاری بخش خصوصی و ده ها مورد مؤثر را هم افزود اما به 
نظر می آید هدف تا اندازه ای مشخص شده است؛ صاحب نظران اقتصادی و 
اقتصاددان های در مجموع دسته ای از عوامل و موارد را به عنوان پیشران های 
اقتصــادی ایــران نام برده یا معرفــی کرده اند.با این توضیح به نظر می آید 
مســئله مهم دیگر، اولویت بندی این پیشران ها است؛ خوشبختانه چندین 
پایان نامه دانشــگاهی در پژوهش ها و نظرخواهی خود از اقتصاددان ها، به 
چنین اولویت بندی هایی پرداخته اند که در ادامه از نتایج آن ها بهره گرفته 
می شود. به عبارت ساده تر و با مرور این پژوهش ها متوجه می شویم که هر 
یک از نظریه ها و یا اقتصاددانان برخی عوامل را به عنوان مهم ترین عوامل، 
برشمرده اند. نکته مهم این است که اهمیت این عوامل برای دیگر کشورها 
به ویژه کشورهای در حال توسعه ای مانند ایران، مسئله مهم این پژوهش 
اســت که باید ســراغ پژوهش های و پایان نامه هایی رفت که پیشران های 
موثر بر اقتصاد ایران را تعریف و اولویت این عوامل نسبت به یکدیگر را در 
یک نگاه کلی مورد بحث قرار داده است. یکی از پایان نامه های دانشگاهی 
بــدون در نظــر گرفتن تئوری ها و نحــوه ورود عوامل به ادبیات اقتصادی، 
یک بار همه عوامل و پیش ران ها را نســبت به یکدیگر مقایســه کرده و در 
نهایت هم نســبت به شناســایی اثرگذارترین و اثرپذیرترین عوامل موثر در 

رشد اقتصادی ایران اقدام کرده است.

پیشران توسعه اقتصادی

توزیع
 رانت در 
بانک های 
دولتی

 بخشش سود مازاد و جرایم بانکی
 در بسته وصول مطالبات بانک های دولتی؛

گروه بازار مالی: اخیرا وزیر اقتصاد از بخشــش سود مازاد 
و جرایــم بانکی در بســته وصول مطالبات بانک های 
دولتی و بانک های تحت مدیریت دولت از ابتدای اسفند 
ماه سال جاری خبر داد. اما انتقادی که به این تصمیم 
وارد می شود این است که چرا با توجه به تورم فزاینده 
کشور و همچنین با علم افراد به اینکه بازپرداخت وام 
در موعدهای تعیین شده باید انجام شود، این رویه در 

پیش گرفته شده است؟!
 هفته گذشته، وزیر اقتصاد، سید احسان خاندوزی، در 
حاشــیه جلســه هیات دولت به این نکته اشاره کرد که 
بــا توافق مدیران عامل بانک های دولتی و بانک های 
تحــت مدیریت ایــن وزارتخانه برای اجرای طرحی با 
هدف وصول مطالبات غیرتجاری و مساعدت با افرادی 
که به علت مشــکلات اقتصادی امکان بازپرداخت به 
موقع تســهیلات خود نداشته اند، ضمن رعایت کامل 
قوانین و مقررات ابلاغی بانک مرکزی و در چارچوب 
اختیارات اعطایی شــورای پول و اعتبار، بخشش سود 
مازاد و جرایم بانکی در قالب بســته وصول مطالبات 
غیرتجاری در ارکان ذی صلاح آن بانک مصوب و برای 
اطلاع رسانی به صورت عمومی در تارنمای بانک های 

مشمول منتشر می شود.
وزیر اقتصاد توضیح داد: بر اساس این مقرره، در صورتی 
کــه بدهکار کل مبلغ بدهــی خود را به صورت نقدی 
تسویه کند، بانک مکلف است با اعطای اختیار به شعب 
و بدون نیاز به اخذ مجدد مصوبه در سطوح بالاتر، جرایم 

تاخیر تادیه را به صورت کامل ببخشد. این بخشودگی 
در تعهدات و تســهیلات غیر قرض الحسنه ۶ درصد و 
در تسهیلات قرض الحسنه ۸ درصد از وجه التزام را به 

صورت کامل از کل بدهی کسر می کند.
همچنیــن در صورتی که فردی صرفا امکان پرداخت 
بخشی از بدهی خود را داشته و تقاضای امهال مابقی 
طلب بانک را داشته باشد، مشروط به پرداخت حداقل 
۵۰ درصــد مانده کل بدهــی به عنوان پیش دریافت، 
به نســبت مبلغ پرداختی، جرایم تاخیر تادیه مشــمول 
بخشــودگی قــرار گرفته و متعاقــب آن در پایان دوره 
امهال، در صورت پرداخت کل بدهی، جرایم اقســاط 

امهالی باقی مانده نیز مورد بخشودگی قرار می گیرد.
خاندوزی با اشاره به اینکه استفاده از مزایای این بسته 
مشــمول بدهکارانی می شــود که بدهی آنها تا تاریخ 
۳۰ دی مــاه ۱۴۰۱ غیرجاری قرار گرفته و بدهی خود 
را تــا تاریــخ ۳۱ خرداد ماه ۱۴۰۲ در قالب این بســته 
پرداخت کنند، گفت: بانک ها برای تســهیل در اجرای 
این بسته می بایست اختیار ارکان ذی صلاح در خصوص 
بخشودگی های یاد شده را به صورت کامل به روسای 

شعب تفویض کنند.
لازم است اشاره شود که بانک های ملی، سپه، مسکن، 
کشــاورزی، صادرات، ملت، تجــارت، رفاه، صنعت و 
معدن، توســعه صادرات، توسعه تعاون، پست بانک و 
قرض الحسنه مهر ایران مشمول این توافقنامه هستند.
اما مشــکل این بخشــودگی جرایــم وام های بانکی 

چیست؟
در ابتــدا باید گفت افــرادی که از بانک ها وام دریافت 
کرده اند، با ارائه ضامن و پذیرش بازگرداندن مبلغ قرض 
گرفته شــده به همراه سود بانکی، ضمانت داده اند که 
این مبلغ را به موقع بازگردانند. از طرفی، ســوالی که 
مطرح می شود این است، افرادی که اقساط آنها برای 
مدت طولانی به تعویق افتاده، چرا در این مدت، بانک 
وام دهنده اقدامی موثر برای دریافت این مبلغ از ضامن 

فرد وام گیرنده نکرده است؟
همچنیــن در این شــرایط بحرانــی اقتصادی و تورم 
افسارگســیخته، این چه سیاســت اشتباهی است که 
جرایم بانکی بخشیده شود و فردی که پس از دریافت 
وام از آن اســتفاده کرده و در طول این مدت احیانا با 
سرمایه گذاری در بازارهای مالی سود کرده، اکنون مبلغ 

بسیار کمتری را به بانک پس دهد؟
بــه عنــوان مثال فردی را در نظر بگیرید که مبلغ ۱۰۰ 
میلیون تومان در سال 99 وام دریافت کرده است. این 
فرد پذیرفته که باید مبلغ دریافت شده را به همراه سود 

بانکی ۱۸ درصد به بانک بازگرداند.
فــرض کنیــم این فرد، مبلغ دریافتی را در بازاری مانند 
طلا سرمایه گذاری کرده است. قیمت هر گرم طلای 
۱۸ عیار در ابتدای ســال 99، حدود ۶۰۰ هزار تومان 
بــود. قیمــت هر گرم طلا در بهمن ماه ۱۴۰۱ حدود ۲ 
میلیون تومان اســت. از این رو اگر فردی با این مبلغی 
که از بانک وام دریافت کرده در ســال 99 طلا خریده 

بــود، اکنون پول وی حدود ۳.۳ برابر شــده بود. یعنی 
این فرد در حال حاضر ۳۳۰ میلیون ســرمایه در اختیار 
داشت. در حالی که با در نظر گرفتن نرخ سود ۱۸ درصد 
بــرای بازپرداخــت این وام، ایــن فرد در مجموع ۱۳۰ 
میلیون تومان بعد از ۳ سال باید به بانک بازمی گرداند 

و ۲۰۰میلیون تومان سود می کرد.
حــال ایــن مثال را در نظر بگیرید که اگر همین فرد در 
ســال 99 با وام ۱۰۰ میلیون تومانی خود دلار خریده 

بود، اکنون چه میزان سود کرده بود.
دلار در ابتدای سال 99، حدود ۱۶ هزار تومان بود. اکنون 
در اواخر بهمن ۱۴۰۱، قیمت دلار حدود ۴۳ هزار تومان 
است. پس این فرد اگر با ۱۰۰ میلیون وام خود در سال 
99 دلار خریده بود، اکنون ســرمایه خود را ۲.۷ برابر 
کرده بود و بیش از ۲۷۰ میلیون تومان در اختیار داشت.

پــس ایــن فــرد در صورتی کــه ۱۳۰ میلیون تومان 
بازپرداختی خود را تا به حال تسویه کرده بود، باز هم با 
دریافت این وام و سرمایه گذاری در دلار، ۱۴۰ میلیون 

تومان سود کرده بود.
حال باز هم این ســوال مطرح می شــود که دلیل این 
بخشــودگی جرایم وام های بانکی چیســت؟ چرا باید 
وزیر اقتصاد در چنین شــرایطی و در حالی که افراد از 
ابتدا قوانین و قواعد مربوط به بازپرداخت را پذیرفته اند، 
شــرایطی را اعلام کند که به نفع چنین افرادی باشــد 
که با دریافت وام در طول دو یا سه سال، به سود قابل 

توجهی دست یافته اند؟

در گفت و گوی »تدبیر تازه «   با یک کارشناس بازار سرمایه بررسی شد؛ دولت سیزدهم به فکر حل کردن دائم یا خاموشی موقت بحران های اقتصادی؟ 

محمدمهدی آقامیری
کارشناس اقتصادی

مهسا نجاتی
روزنامه نگار

بروزرسانی اسامی بدهکاران بانکی بهبود شــفافیت ازطریق انتشــار اســامی بدهکاران کلان وسرعت 
بخشیدن به پرداخت تسهیلات خرداز طریق حذف ضامن ازمهمترین 
مواردی اســت که درکارنامه یکســاله وزارت امور اقتصادی ودارایی 

درحوزه بانکی دیده میشود.
به گزارش وزارت اقتصاد و دارایی، دی ماه سال گذشته بود که نشست 
رئیس جمهور با مدیران عامل بانک ها برگزار شد، نشستی که طی ۱۰ 
سال قبل برگزار نشده بود و بسیاری از اصلاحات الزامی نظام بانکی بر 
زمین مانده بود.تسهیل دسترسی مردم به تسهیلات خرد بدون نیاز به 
ضامن بر مبنای اعتبارسنجی و شفافیت با انتشار اسامی ابربدهکاران 
بانکی از اولویت هایی بود که از سوی وزیر اقتصاد در این نشست مطرح 
شد که حالا یکسال پس از آن دیدار، تحقق این موارد در کارنامه عملکرد 
این وزارتخانه دیده می شود.انتشار مانده تسهیلات، تعهدات کلان و 

مانده تسهیلات و تعهدات اشخاص مرتبط برای هر یک از اشخاص 
حقیقی یا حقوقی، افشای اسامی ابربدهکاران بانکی در فروردین ماه 
گذشــته و به روزرســانی آن در آذرماه، تشکیل کمیته ویژه نظارت بر 
نحوه مصرف تســهیلات کلان و بارگذاری صورت های مالی اصلی 
میان دوره ای به صورت ســه ماهه، شــش ماهه، نه ماهه و صورت های 
مالی سالانه سامانه کدال از جمله اقداماتی بود که در یکسال گذشته 

به سرانجام رسیده است.
اعطای 4۷.۵ هزار میلیارد تومان تسهیلات خرد بدون ضامن ��

وزارت امور اقتصادی و دارایی با توافق بانک های دولتی و خصوصی، 
طرح پرداخت تسهیلات خرد بر مبنای اعتبارسنجی و یا حداقل وثایق 
را در دو سطح تا ۵۰ میلیون تومان و ۵۰ میلیون ریال تا ۱۰۰ میلیون 
تومان در گام اول برای کارکنان، بازنشســتگان و مســتمری بگیران 
دســتگاه های دولتی، عمومی، غیردولتی و شــرکت های بزرگ، این 
مصوبه را از ۲9 دی ماه سال گذشته به بانک های یادشده ابلاغ کرد. 
از این تاریخ تا ۱۵ آذر ماه یعنی کمتر از یک سال پس از دیدار رئیس 
جمهور با مدیران عامل بانک ها، یک میلیون و ۲9۳ هزار و ۲۱۶ فقره به 
مبلغ ۴۷۵ هزار میلیارد ریال تسهیلات پرداخت شد.اعطای تسهیلات 
اربعین یکی دیگر از اقدامات به ثمر نشسته در راستای دسترسی مردم 
به تسهیلات خرد بود که به حدود ۳۱۰ هزار ۸۷۶ نفر بالغ بر مبلغ یک 

هزار و ۴۴9 میلیارد تومان، تسهیلات پرداخت شد.

فاطمه صفری دهکردی
روزنامه نگار

 اخیرا وزیر 
اقتصاد از 

بخشش سود 
مازاد و جرایم 

بانکی در 
بسته وصول 

مطالبات 
بانک های 

دولتی و 
بانک های 

تحت مدیریت 
دولت از ابتدای 
اسفند ماه سال 
جاری خبر داد. 

اما انتقادی 
که به این 

تصمیم وارد 
می شود این 

است که چرا با 
توجه به تورم 

فزاینده کشور 
و همچنین 

با علم افراد 
به اینکه 

بازپرداخت وام 
در موعدهای 
تعیین شده 

باید انجام 
شود، این رویه 
در پیش گرفته 

شده است؟!
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با این هدست مجهز به دید اشعه ایکس، محتویات 
داخل جعبه ها و اجسام پشت موانع را ببینید

هدست X-AR برای دیدن اجسام داخل جعبه با اشعه ایکس
محققان دانشگاه MIT موفق شده اند هدست جدیدی بسازند که 
با دید اشعهٔ ایکس )X-Ray Vision( امکان دیدن محتویات 

داخل جعبه ها را فراهم می کند.
اگــر دید اشــعهٔ ایکس )X-Ray( یکــی از فانتزی های زمان 
کودکی شما است، اکنون می توانید مثل سوپرمن ازاین قابلیت 
استفاده کنید. این تکنولوژی پیشرفته به شما اجازه می دهد حتی 
با وجود موانع، پشــت آن ها را ببینید.محققان MIT دســتگاهی 
شــبیه هدســت هولولنز مایکروســافت را طراحی کرده اند که 
X-AR نام دارد و به کاربران اجازه می دهد آنچه پشــت موانع 
است را مشاهده کنند.خوشبختانه استفاده از اشعهٔ ایکس ضرر 
ندارد. درواقع این فناوری سیگنال های رادیویی را برای یافتن 
 )RFID( مواردی که با برچسب های شناسایی فرکانس رادیویی
نشانه گذاری شده اند ارسال می کند. سپس این آیتم ها به عنوان 
تصویری هولوگرافیک ظاهر می شوند و در تئوری به کاربر اجازه 
می دهنــد موارد موردنظر خود را ســریع تر بیابند.فاضل ادیب، 
محقق ارشد پروژهٔ هدست دید اشعهٔ ایکس و دانشیار مهندسی 
برق و علوم کامپیوتر در دانشگاه MIT می گوید:  هدف ما از این 
پروژه، ســاختن سیســتم واقعیت افزوده ای بود که به شما اجازه 
می دهد چیزهایی را ببیند که نامرئی هستند؛ مثل اجسامی که 

در یک جعبه قرار دارند.
هدف ســاخت هدست X-AR قطعاً فقط برای برآورده ساختن 
تکنولوژی های کمیک بوک هایی مثل سوپرمن نیست. ایده این 
اســت کارگران انبار و خرده فروشــی ها از این فناوری برای پیدا 
کردن اجســام در انبارهای وسیع استفاده کنند. ابتدا کاربر آیتم 
موردنظر خود را ازطریق منوی شناور جستجو می کند و پس از 
انتخاب، و حتی اگر جسم موردنظر پشت مجموعه ای از جعبه ها 
و اجسام دیگر باشد، مکان آن را با مسیری از ردپاهای مجازی 

که روی زمین ارائه می شوند پیدا خواهد کرد.
به نوشتهٔ فیوچریسم، هدست X-AR در طول آزمایش توانست 
اجسامی با ابعاد حدود چهار اینچ را تشخیص داده و در 9۶ درصد 

مواقع کاربر را به طور صحیح به مقصد موردنظر هدایت کند.
اگر دســته ای از لباس ها روی هم انباشــه شده باشند، هدست 
X-AR به شــما کمک می کند لباس موردنظرتان را به راحتی 
از میــان آن ها پیدا کنید. محققان همچنین تصور می کنند این 
فنــاوری به تکنیســین ها کمک خواهد کــرد تا ابزار یا قطعات 
دقیق را برای انجام کارهای مختلف انتخاب کنند. نسخهٔ اولیهٔ 
X-AR امکان تشــخیص اشــیاء را تا فاصلهٔ حدود سه متری 
دارد و ســرعت آن خیلی زیاد نیســت اما درهرصورت می تواند 
گامی بسیار مهم در فناوری واقعیت افزوده باشد. رانویر چاندرا، 
مدیر تحقیقات صنعتی مایکروسافت که در این مطالعه حضور 
 X-AR درمورد هدســت MIT نداشــت می گوید: مقالهٔ جدید
گام مهمی برای آیندهٔ سیســتم های واقعیت افزوده به حســاب 
می آید. هدست جدید محققان MIT قطعاً نوآوری جدیدی است 
که در آینده کارگران می توانند با استفاده از آن، سطح بالاتری 

از کارایی را ارائه دهند.

ساخت ساعت هوشمند پیکسل واچ گوگل ۱۲۳ 
دلار هزینه دارد

گزارش جدید کانترپوینت نشان می دهد تولید هر واحد ساعت 
پیکسل واچ ۱۲۳ دلار هزینه دارد.

گوگل ســال گذشــته پیکســل واچ را معرفی و این محصول 
را بــا برچســب ۳۴9 دلار در بــازار ایالات متحده عرضه کرد. 
اما فکر می کنید هزینهٔ ســاخت ســاعت هوشمند گوگل چقدر 
اســت؟ گزارش جدید کانترپوینت نشــان می دهد هزینه های 
اولیهٔ موردنیاز برای ساعت محصول موردنظر ۱۲۳ دلار است.

رقمی که برای هزینه های ســاخت پیکســل واچ اعلام شده، 
هزینه های تحقیق وتوســعه و بازاریابی را درنظر نگرفته است. 
سامســونگ یکی از ذی نفعان اصلی ســاعت گوگل است زیرا 
تراشــه، فرستندهٔ LTE و همچنین برخی قطعات دیگر را برای 
پیکسل واچ تولید می کند به طوری که ۲۰ درصد از هزینه های 
تولید محصول موردنظر به این شرکت کره ای می رسد. پردازندهٔ 
NXP و حافظهٔ ساخت کینگستون نیز در این ساعت وجود دارد 

که ۲۷ درصد هزینه های ساخت را تشکیل می دهند.
به نوشتهٔ GSMArena، دومین ذینفع بزرگ از ساخت ساعت 
 OLED است زیرا نمایشگر ۱٫۲ اینچی BOE ،هوشمند گوگل
این محصول را به غول جستجوی اینترنت می فروشد. این یعنی 
۱۴ درصد هزینهٔ تولید محصول مورداشــاره به شــرکت چینی 
BOE می رســد. تراشــهٔ GPS، وای فای و بلوتوث نیز ساخت 
 eSIM اســت و قطعهٔ موردنیاز برای پشتیبانی از Broadcom
و سیستم پرداخت گوگل را نیز STMicroelectronics تولید 
می کند.حســگر ۶ محوره و قطب نمای دیجیتال پیکســل واچ 
نیز ساخت STMicroelectronics هستند و حسگر سنجش 

ضربان قلب را تگزاس اینسترومنتس تولید می کند.
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نسخه جدید 
مرورگر Brave با 
هوش مصنوعی، 
نتایج وب را 
خلاصه   می کند

توســعه دهندهٔ Brave اعلام کرده اســت که این 
مرورگــر مبتنی بر کرومیــوم، ازاین پس به صورت 
گسترده تری از هوش مصنوعی و مدل های زبانی 

استفاده می کند.
مایکروســافت و گوگل به ترتیب از طریق موتور 
جست وجوی بینگ و چت بات بارد در حال استفاده 
از جدیدترین دستاوردهای هوش مصنوعی هستند. 
این دو ســرویس از مدل های زبانی بزرگ استفاده 
می کننــد و به حجم عظیمی از داده ها دسترســی 

دارند.
بریو )Brave(، یکی از بازیگران کمترشناخته شدهٔ 
بازار مرورگر، قابلیت جدیدی به مرورگر خود اضافه 
کرده اســت که خلاصه سازی نتایج جست وجو را 
امکان پذیر می کند. سرویس جدید بریو که با موتور 
جســت وجوی این شــرکت ترکیب شده، مبتنی بر 

مــدل زبانی اســت و به نوعــی رقیب بینگ جدید 
محسوب می شود.

Brave مرورگر بریو Summarizer قابلیت
قابلیــت جدید بریو کــه Summarizer نام دارد، 
پاســخ های خلاصه شده را برای برخی از سؤالاتی 
که می پرســید ارائه می دهــد. در پایین متن های 
خلاصه شده، منبع ذکر می شود. قابلیت جدید بریو 
از این حیث به چت بات موتور جســت وجوی بینگ 
شــباهت دارد. نســخهٔ جدید بریو همچنین با دقت 
بیشــتری، متن های مدنظر کاربر را از ســایت ها 
استخراج می کند و در صفحهٔ نتایج نمایش می دهد.
بر اســاس گزارش سی نت، گوگل سال ها است که 
تلاش می کند تعداد پاسخ های مستقیم به سؤالات 
را در صفحــهٔ نتایج افزایش دهد. پیشــرفت های 
هوش مصنوعی باعث شده است این سیستم وارد 

سطح کاملًا جدیدی شود. به لطف این پیشرفت ها، 
اکنون بینگ می تواند مســتقیماً به هر ســؤالی که 
می پرسید پاســخ دهد، بدون این که مجبور باشید 

وارد لینک های منبع شوید.
خلاصــه ســازی نتایــج جســتجو در مرورگــر بریو 

Brave
مدل هــای زبانی نظیر آنچه در چت بات خبرســاز 
ChatGPT اســتفاده شده است، با حجم عظیمی 
از داده ها تعلیم داده می شوند تا الگوهای موجود در 
متن ها را شناسایی کنند. مدل های زبانی می توانند 
افزون بر نوشــتن متن های عادی، حتی شعر و کد 
نیز بنویسند، اما فراموش نکنید که این سرویس ها 
توانایی فهــم جمله ها را ندارند. گاهی اوقات لحن 
جمــلات این مدل های زبانی باعث می شــود که 

کاربر به راحتی هرآنچه را که می خواند، باور کند.

بریــو که مدل زبانــی اختصاصی بــرای قابلیت 
Summarizer توســعه داده اســت، می گوید که 
همیشه نمی توان به هوش مصنوعی برای دسترسی 
به دقیق ترین اطلاعات بسنده کرد: »یادآوری این 
موضوع به کاربران مهم است: نباید هرآنچه را که 
سیســتم های هوش مصنوعی خلق می کنند باور 
کنید. به همان شــیوه ای کــه نباید هرآنچه را که 

روی وب منتشر می شود، بپذیرید.«
Brave هوش مصنوعی در مرورگر بریو

در بازاری که تحت ســلطهٔ گوگل قرار دارد، بریو 
توانســته اســت کاربران نســبتاً زیادی برای خود 
دست وپا کند. فاصلهٔ این سرویس با سرویس های 
وب گوگل بســیار زیاد اســت،  اما به روز بودن بریو 
باعث شده است مرورگر و موتور جست وجوی این 

شرکت هیجان انگیز باشد.

مبین احمدی
روزنامه نگار

تأســیس شرکت با مسئولیت محدود سلین گستر کارن 
درتاریــخ  ۱40۱/۱۲/0۱به شــماره ثبت 60933۵ 
بــه شناســه ملی ۱40۱۲0093۷3 ثبــت و امضا ذیل 
دفاترتکمیل گردیده که خلاصه آن به شــرح زیر جهت 
اطــلاع عموم آگهی می گردد. موضــوع فعالیت: تهیه و 
تولید و توزیع و واردات و صادرات و بســته بندی انواع 
مــواد غذایی از جمله انواع قهوه، شــیر قهوه، مرباجات 
و ادویه جات و آبمیوه ها و نوشــیدنی های مجاز، عســل، 
کاکائو و پودر کاکائو و برنج و حبوبات و غلات و خشکبار و 
انواع کیک و کلوچه، تهیه و توزیع خوراک آبزیان، تولید و 
توزیع خوراک دام، طیور، حیوانات خانگی - تولید و توزیع 
دارو و مکمل هــای دام، طیــور، حیوانات خانگی - تولید 
و توزیع ملزومات دامپزشــکی اعم از ملزومات و وسایل 
دام کوچــک، دام بزرگ، و کلیه حیوانات خانگی - خرید 
و فــروش و واردات و صادرات کالاهای مجاز بازرگانی، 
شــرکت در مناقصات و مزایدات، اخذ وام و تسهیلات از 
کلیه بانکهاو مؤسسات خصوصی و دولتی درصورت لزوم 
پس از اخذ مجوزهای لازم از مراجع ذیربط مدت فعالیت: 
از تاریخ ثبت به مدت نامحدود مرکز اصلی: استان تهران، 
شهرســتان تهران، بخش مرکزی، شهر تهران، خاک 
ســفید، خیابان چمران، میدان رهبــر، پلاک 44، طبقه 
همکف کدپســتی ۱6۵۷943۵4۱ سرمایه شخصیت 
حقوقی عبارت است از مبلغ ۱00,000,000 ریال نقدی 
میزان سهم الشرکه هر یک از شرکا خانم مینا رستمی به 
شماره ملی 00۱۵3۲4۸4۲ دارنده 40000000 ریال 
ســهم الشرکه آقای منصور حسن زاده قره لو به شماره 
ملی ۱4۵0۲3339۲ دارنده 60000000 ریال ســهم 
الشرکه اعضا هیئت مدیره خانم مینا رستمی به شماره ملی 
00۱۵3۲4۸4۲ به ســمت رئیس هیئت مدیره به مدت 
نامحدود آقای منصور حســن زاده قره لو به شماره ملی 
۱4۵0۲3339۲ به ســمت مدیرعامل به مدت نامحدود 
و به ســمت عضو اصلی هیئــت مدیره به مدت نامحدود 
دارندگان حق امضا: کلیه اوراق و اســناد بهادار و تعهد 
آور شــرکت از قبیل چک، سفته، بروات، قراردادها، عقود 
اسلامی و همچنین کلیه نامه های عادی و اداری باامضاء 
منفرد مدیرعامل همراه با مهر شــرکت معتبر می باشد. 
اختیارات مدیر عامل: طبق اساسنامه ثبت موضوع فعالیت 

مذکور به منزله اخذ و صدور پروانه فعالیت نمی باشد. 
ســازمان ثبت اسنادواملاک کشور اداره ثبت شرکت ها و 

مؤسسات غیرتجاری تهران )۱46۲۲۱9(

 تأســیس شــرکت با مســئولیت محدود طراحی موج 
ســبز درتاریخ  ۱40۱/۱۲/0۱به شماره ثبت 609334 
بــه شناســه ملی ۱40۱۲009369 ثبــت و امضا ذیل 
دفاترتکمیل گردیده که خلاصه آن به شــرح زیر جهت 
اطلاع عموم آگهی می گردد. موضوع فعالیت: انجام امور 
مربــوط به فناوری اطلاعات و تجارت الکترونیک، برنامه 
نویســی و طراحی و تولید و پشتیبان نرم افزار و سخت 
افزارهــای رایانه ای غیر فرهنگی و غیر هنری و طراحی، 
نظارت، خدمات و اجرا پروژه های انفورماتیکی و فعالیت 
در زمینه شــبکه های رایانه ای به صورت سخت افزاری 
و نــرم افزاری و امــور اداری و تایپ و تکثیر و اخذ وام و 
تسهیلات و اعتبار از بانک ها و مؤسسات مالی و اعتباری 
و انعقاد قرارداد با اشخاص حقیقی و حقوقی و شرکت در 
نمایشــگاه های داخلی و خارجی و اخذ و اعطا نمایندگی 
و ایجاد شــعب در سراسر کشور درصورت لزوم پس از 
اخــذ مجوزهای لازم از مراجــع ذیربط مدت فعالیت: از 
تاریخ ثبت به مدت نامحدود مرکز اصلی: استان تهران، 
شهرســتان تهران، بخش مرکزی، شــهر تهران، باغ 
سپهســالار، کوچه حسینیه آقاسید هاشم، کوچه شهید 
محســن مظفری، پلاک ۱4، ســاختمان آذر، طبقه ۱، 
واحد ۱4 کدپســتی ۱۱46۷3۸۷4۵ سرمایه شخصیت 
حقوقی عبارت اســت از مبلغ ۱,000,000,000 ریال 
نقدی میزان ســهم الشرکه هر یک از شرکا خانم مدینه 
عسگری خواص به شماره ملی 3۸۷۵۷۲04۷4 دارنده 
۱00000000 ریال سهم الشرکه آقای علی حضرتی به 
شماره ملی 393۱۲۸۲۵۱۱ دارنده 900000000 ریال 
سهم الشــرکه اعضا هیئت مدیره خانم مدینه عسگری 
خواص به شــماره ملی 3۸۷۵۷۲04۷4 به سمت رئیس 
هیئــت مدیره به مدت نامحــدود آقای علی حضرتی به 
شــماره ملی 393۱۲۸۲۵۱۱ به ســمت مدیرعامل به 
مــدت نامحدود و به ســمت عضو اصلی هیئت مدیره به 

مدت نامحدود دارندگان حق امضا: کلیه اوراق و اســناد 
بهادار و تعهد آور شــرکت از قبیل چک، ســفته، بروات، 
قراردادها، عقود اسلامی و همچنین کلیه نامه های عادی 
و اداری باامضاء منفرد مدیرعامل همراه با مهر شــرکت 
معتبر می باشــد. اختیارات مدیر عامل: طبق اساسنامه 
ثبــت موضوع فعالیت مذکور به منزله اخذ و صدور پروانه 

فعالیت نمی باشد. 
ســازمان ثبت اسنادواملاک کشور اداره ثبت شرکت ها و 
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 آگهی تغییرات شــرکت ســهامی خاص نساجی بهار 
کاشــان به شناســه ملی ۱0۱0۱0۲4۱9۲ و به شماره 
ثبت ۵۷339 به اســتناد صورتجلســه مجمع عمومی 
عادی بطور فوق العاده مورخ  ۱40۱/۱0/۲۵تصمیمات 
ذیل اتخاذ شــد آقای محسن طرق رودی به شماره ملی 
0490۱۸69۵۵ به ســمت نایب رئیس هیئت مدیره تا 
تاریــخ ۲۵/۱0/۱403 آقــای محمدرضا طرقرودی به 
شماره ملی 0490۲۲۱۵64 به سمت رئیس هیئت مدیره 
تا تاریخ ۲۵/۱0/۱403 و به ســمت مدیرعامل تا تاریخ 
۲۵/۱0/۱403 آقای ابوالفضل طرقرودی به شماره ملی 
0490۲۲۱۵۷۲ به ســمت عضو اصلی هیئت مدیره تا 
تاریــخ ۲۵/۱0/۱403 آقای علــی اصغر طرقرودی به 
شماره ملی 6649۸۲3۲۱۱ به سمت عضو اصلی هیئت 
مدیره تا تاریــخ ۲۵/۱0/۱403 انتخاب گردیدند کلیه 
اســناد و اوراق بهادار و تعهدآور شــرکت از قبیل چک، 
سفته، برات، و قراردادها و اوراق عادی و اداری با امضای 
مدیرعامــل و یا هر یک از اعضــای هیئت مدیره منفردا 
همراه با مهر شرکت معتبر می باشد. موسسه حسابرسی 
و خدمات مالی آتیه نگر حســابداران رســمی به شناسه 
ملی ۱0۱00۵693۲4 به ســمت بازرس اصلی و آقای 
علی نصیری آجی بوزایه به شماره ملی ۲۵۸03۷۱۸4۲ 
به ســمت بازرس علی البدل تا پایان سال مالی انتخاب 

گردیدند.
 سازمان ثبت اسنادواملاک کشور اداره ثبت شرکت ها و 

مؤسسات غیرتجاری تهران )۱46۲۲۲۱(

به لطف آمار فروش پلی استیشن ۵، 
سونی اکنون بزرگ ترین مشتری AMD است

 AMD بررســی ها نشــان می دهد که ۱۶ درصد از کل درآمد خالص
در ســال گذشــتهٔ میلادی توسط سونی و کنســول پلی استیشن ۵ 

ثبت شده است.
گزارش های مالی جدید نشان می دهند در حالی که صنعت فناوری 
دوران سختی سپری کرده، دو شرکت ای ام دی و سونی توانسته اند 
درآمد خود را افزایش دهند. بررسی دقیق این گزارش ها حقیقت جالبی 

را برملا می کند: سونی اکنون نقش پررنگی در درآمد ای ام دی دارد.
بر اساس گزارش تک اسپات، AMD در گزارش مالی اخیرش به یک 
»مشــتری ناشــناس« اشاره کرد که حدوداً یک ششم از درآمدش در 
کل سال ۲۰۲۲ را مدیون آن است. درآمدزایی AMD از این مشتری 

ناشناس در سال ۲۰۲۲، بسیار بیشتر از سال ۲۰۲۱ بود.
یک تحلیلگر صنعت تراشه با بررسی گزارش مالی شرکت ها می گوید 
مشــتری ناشــناس مورداشاره، سونی بوده اســت. AMD پردازندهٔ 
استفاده شــده در پلی استیشــن ۵ و ایکس باکس های نســل جدید 
را به ســونی و مایکروســافت می فروشد.بهترین فروش فصلی پلی 
استیشــن ۵ در ســه ماههٔ پایانی ســال ۲۰۲۲ ثبت شد، جایی که آمار 
فروش این کنســول به ۷٫۱ میلیون واحد رســید. سونی مجموعاً در 

ســه فصل اول ســال مالی ۲۰۲۲ )که به فصل پایانی ســال عادی 
۲۰۲۲ ختم می شــود( ۱۲٫۸ میلیون پلی استیشــن ۵ فروخت تا آمار 
کل فروش به ۳۸ میلیون واحد برســد. ســونی انتظار دارد که قبل از 
پایان فصل جاری میلادی، ۶٫۲ میلیون واحد دیگر از پلی استیشن 
۵ را به فروش برساند.ســراوان کندوجالا، تحلیلگر، می گوید ســونی 
۱۶ درصد از درآمد خالص AMD در سال ۲۰۲۲ را به خود اختصاص 
 AMD داده است. به گفتهٔ او اگر آمار شرکت زایلینکس را که توسط
تصاحب شــده اســت از معادله خارج کنیم، سهم سونی به ۲۰ درصد 
می رســد. در این شرایط سونی به بزرگ ترین مشتری AMD تبدیل 
می شــود.ا وجود رشد قابل توجه انویدیا، درآمد گیمینگ AMD تنها 

۱۱ درصد کمتر است.

مبین احمدی
روزنامه نگار

مجتبی بوالحسنی
روزنامه نگار
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سال هفتم
شماره 302

بررسی لایحه بودجه در مجلس و مصوبات اخیر کمیسیون تلفیق 
درباره بنزین، این سؤال را در ذهن ایجاد می کند که آیا در سال 
آینده سهمیه بنزین دولتی و آزاد تغییر می کند و یا این که برنامه 

جدیدی برای قیمت بنزین وجود دارد؟
کمیسیون تلفیق لایحه بودجه سال ۱۴۰۲ روز پنج شنبه هفته 
گذشته مصوبه ای جدید در حوزه تخصیص سهمیه بنزین داشت 
که براساس آن، خانواده هایی که خودرو ندارند نیز ماهانه ۱۵ لیتر 
بنزیــن بــه ازای هر عضو خانواده دریافت خواهند کرد و به این 
شــکل، در بخش هایی از لایحه بودجه پیشنهادی دولت برای 

سال آینده تغییراتی داد.
براســاس اعلام نمایندگان مجلس، دولت از ابتدای خرداد ماه 
ســال آینده در صورت تحقق منابع، مجاز اســت به سرپرست 
خانوارهــای فاقــد خودرو به ازای هــر عضو خانواده ماهانه ۱۵ 
لیتر بنزین ســهمیه ای اختصاص دهد و امکان تبادل آن را در 

بازار فراهم کند.
براساس این مصوبه، خانواده هایی که خودرو ندارند، کارت سوخت 
باید داشته باشند و با توجه به اینکه همه کارت سوخت های صادر 
شــده براساس پلاک و مشــخصات خودرو است، بنزین برای 
خانواده های بدون خودرو باید براساس اطلاعات شخصی آنها 

یعنی کارت ملی باشد.
طرح بازتوزیع یارانه بنزین از اول اسفند ماه سال ۱۴۰۰ در جزیره 
کیش به صورت آزمایشی اجرا شد و همه شهروندان دارای کارت 
کیشوندی اعم از مالکان خودرو و افراد بدون خودرو واجد دریافت 
ســهمیه بنزین ۲۰ لیتری شدند. بر اساس این طرح شهروندان 
جزیــره کیــش با کارت های بانکی خــود در پمپ بنزین ها و با 
همان قیمت بنزین سهمیه ای می توانستند سوخت گیری کنند 
و افراد فاقد خودرو هم می توانســتند ســهمیه خود را به دیگران 

انتقال بدهند یا بفروشند.
با توجه به ســابقه اجرای این طرح در جزیره کیش، اگر مصوبه 
اخیر کمیسیون تلفیق لایحه بودجه در صحن علنی مجلس به 
تصویب برسد، ممکن است سهمیه سوخت از این به بعد به ازای 

هر فرد ایرانی و بر اساس کارت ملی او اختصاص داده شود.
سهمیه بنزین دولتی و آزاد در سال آینده تغییر می کند؟ ��

در این میان، بررسی لایحه بودجه در مجلس و مصوبات اخیر 
کمیسیون تلفیق درباره بنزین، این سؤال را در ذهن ایجاد می کند 
که آیا در سال آینده سهمیه بنزین دولتی و آزاد تغییر می کند و یا 

این که برنامه جدیدی برای قیمت بنزین وجود دارد؟
در همین رابطه، سخنگوی کمیسیون انرژی مجلس با اشاره به 
مصوبه کمیسیون تلفیق بودجه ۱۴۰۲ برای اختصاص سهمیه 
بنزیــن بــه خانوارهای بدون خودرو تاکید کرد که ســال آینده 
سهمیه هزار و ۵۰۰ تومانی دولتی و سهمیه ۳ هزار تومانی آزاد 
ثابت خواهد ماند.مالک شــریعتی گفت که با این مصوبه دولت 
اجازه دارد بدون افزایش هرگونه قیمت سهمیه ای و آزاد بنزین، 
با اســتفاده از صرفه جویی ها، سهمیه ای را به خانوارهای بدون 

خودرو اختصاص بدهد.
او دربــاره ایــن مصوبه توضیح داد در این گروه از خانوارها به هر 
نفر ماهانه ۱۵ لیتر بنزین اختصاص داده می شود و امکان تبادل 
آن در بازار فراهم می شود.به گفته سخنگوی کمیسیون انرژی 
مجلس، علاوه بر عادلانه تر شــدن توزیع یارانه بنزین، شــکل 
گیری چنین بازاری می تواند دولت را به تدریج از فشــار قیمت 
گذاری خارج کند و تنها نقش تنظیم گر داشته باشد؛ با این حال 
دولت باید بازاری ایجاد کند تا این سهمیه به یارانه نقدی تبدیل 
نشود و در پایان هر ماه تسویه کند تا کسی سهمیه های بنزین 

را جمع نکند.
مالک شــریعتی متذکر شد: ســهمیه های خودروهای سواری 
عمومی مانند تاکســی ها، تاکســی های اینترنتی، وانت بارها، 
موتورســیکلت ها و خانوارهایــی که دو خــودرو در خانه دارند، 

حفظ می شود.
این نماینده همچنین تاکید کرد که این مصوبه به کســی ضرر 
جدی نمی رساند و ارزش افزوده ای برای خانوارهای بدون خودرو 

فراهم کرده است.
بر اســاس آماری که شــریعتی ارائــه داده، نزدیک ۴۵ درصد 
خانوارهای کشور خودرو ندارند و سهمیه ای از یارانه بنزین هم 

دریافت نمی کنند.
تصمیم مجلس درباره قیمت بنزین چه بود؟ ��

امــا تصمیــم نهایی درباره قیمت بنزین چه بوده اســت؟ رحیم 
زارع، ســخنگوی کمیسیون تلفیق در توضیح آخرین مصوبات 
کمیسیون تلفیق لایحه بودجه ۱۴۰۲ گفت: به منظور برقراری 
عدالت در بهره مندی از یارانه بنزین، خانوارهای فاقد خودرو به 
ازای هر عضو خانواده ماهانه ۱۵ لیتر بنزین سهمیه بنزین دریافت 
می کنند؛ این حکم باید از خرداد ۱۴۰۲ عملیاتی شود، البته تاکید 

می کنم که قیمت بنزین در سال آینده افزایش پیدا نمی کند.

 تصمیم نهایی مجلس درباره قیمت بنزین؛

اختصاص ماهیانه 15 لیتر بنزین 
به هر فرد

رویداد

تقویت دلار 
به کاهش 

قیمت ها در 
بازار نفت کمک 

کرد؛ تقویت 
دلار در نتیجه 

گزارش های 
اقتصادی جدید 

ایالات متحده 
که حاکی از 
آن است که 
فدرال رزرو 

مجبور است 
نرخ ها را برای 

مدت طولانی تر 
از آنچه قبلاً 
پیش بینی 

می شد افزایش 
دهد، اتفاق 

افتاد

سقوط آزاد 
طلای سیاه 

تحریم ها علیه روسیه شکست خورد؟

گــروه نفت وانرژی: تقویــت دلار به کاهش قیمت ها 
در بــازار نفــت کمک کرد؛ تقویــت دلار در نتیجه 
گزارش هــای اقتصادی جدید ایــالات متحده که 
حاکی از آن است که فدرال رزرو مجبور است نرخ ها را 
برای مدت طولانی تر از آنچه قبلًا پیش بینی می شد 

افزایش دهد، اتفاق افتاد.
افزایش ذخایر نفت خام ایالات متحده نیز در کاهش 
قیمت ها در بازار نفت بی تأثیر نبوده و فروشــندگان 
ممکن اســت تحت تأثیر افزایش شدید ذخایر نفت 
خــام ایــالات متحده قرار گرفته باشــند که در روز 
چهارشــنبه گزارش شــد، اگرچه چشم انداز بهبود 

تقاضای چین احتمالًا این خبر را خنثی می کند.
معامله گران گزارش های اقتصادی ایالات متحده را 
از نزدیک دنبال می کنند و نوسانات قیمت در بازار این 
هفته به شدت حاکی از آن است که بازار نفت خام به 

داده ها وابسته شده است. نه تنها اعداد سنتی عرضه/
تقاضا، بلکه داده های اقتصادی ایالات متحده نیز که 

تأثیر زیادی بر سیاست فدرال رزرو دارد.
در طول هفته، از جمله گزارش قوی تر از حد انتظار 
شــاخص قیمت تولیدکننده )PPI( در روز پنجشنبه، 
به معامله گران این سیگنال را می دهد که فدرال رزرو 
بایــد بــه افزایش نرخ های بهره ادامه دهد یا خطر از 

دست دادن کنترل بر تورم را داشته باشد.
این باعث افزایش بازدهی خزانه داری می شود و در 
عین حال دلار آمریکا را تقویت می کند. از آنجایی که 
نفت خام دارایی دلاری است، تقاضای خارجی برای 
این دارایی ضعیف می شود. علاوه بر اخبار اقتصادی 
قوی، شــاخص تولید در منطقه میانه آتلانتیک به 
طور غیرمنتظره ای سقوط کرد. این منجر به افزایش 
نگرانی ها در مورد رکود شــد که همچنین تقاضا را 

کاهش می دهد.
در حال حاضر هر بشــکه نفت خام وســت تگزاس 
در بازارهــای جهانــی ۷۶ دلار و ۳۴ ســنت قیمت 
خورده است و هر بشکه نفت خام برنت نیز ۸۳ دلار 

قیمت دارد.
تحریم محصولات نفتی روســیه از ســوی اتحادیه 
اروپا در ۵ فوریه اعمال شــد که بر اســاس سقف ۶۰ 
دلاری قیمــت نفت که توســط اقتصادهای بزرگ 
G-۷ )گروه هفت( در ۵ دســامبر اعمال شــد، اجرا 
شــد.بر اساس گزارش بازار نفت آژانس بین المللی 
انرژی که روز چهارشــنبه منتشــر شد، چین، هند و 
ترکیه به ویژه خرید خود را افزایش دادند تا تا حدی 
کاهش ۴۰۰ هزار بشــکه در روز صادرات نفت خام 
روســیه به اروپا در ژانویه را جبران کنند. بخشــی از 
نفت روســیه نیز همچنان از طریق خط لوله دروژبا 

و بلغارســتان بــه اروپا راه پیــدا می کند که هر دو از 
تحریم اتحادیه اروپا معاف هستند.

به این ترتیب، تولید خالص نفت روســیه تنها ۱۶۰ 
هزار بشــکه در روز نســبت به سطح قبل از جنگ در 
ژانویــه کاهش یافت و ۸.۲ میلیون بشــکه نفت به 
بازارهای سراسر جهان ارسال شد. این آژانس اضافه 
کــرد که محدودیت هــای قیمتی G-۷ نیز ممکن 
است تا حدی به تقویت صادرات روسیه کمک کند، 
زیرا مســکو مجبور است نفت اورال خود را با قیمت 
پایین تری به کشــورهایی که از ســقف ها پیروی 
می کنند بفروشــد که به طور بالقوه آن را جذاب تر از 

سایر کشورها می کند.
با وجود حجم قابل توجه صادرات روســیه، بوسونی 
از آژانس بین المللی انرژی استدلال کرد که این به 

معنای شکست تحریم ها نیست.

نگارعلی
روزنامه نگار

گزارش

مهدی عرب صادق
کارشناس اقتصاد انرژی

گروه نفت وانرژی: فاصله توان تولیدی برق در کشور 
تا نیاز مصرف در تابستان سال ۱۴۰۱ حداقل معادل 
ده هزار مگاوات بوده است که این میزان خاموشی 
اثرات مخربی بر صنعت و اقتصاد کشــور گذاشته 
اســت و لیکــن برای پنهان کردن خاموشــی در 
تابســتان اخیر از عنوان مدیریت مصرف استفاده 

گردید که مایه تأسف است.
در حال حاضر سطح امنیت انرژی صنایع در کشور 
ما، اندازه قابل قبولی ندارد و از طرفی راندمان پایین 
نیروگاه ها و تلفات بالای شبکه انتقال، فوق توزیع 
و توزیع که هردوی عامل فوق در نتیجهٔ ســال ها 
بی توجهی به فرســودگی شبکه حیاتی برق بوده 
اســت و بنظر می رسد گروه جدیدی که در وزارت 
نیرو مستقر شده اند برنامه دقیق و جدی برای این 

امر ندارند و بلکه دچار روزمرگی شده اند.
بعنوان نمونه مصرف سالانه ۷۰ میلیارد مترمکعب 
گاز ارزان و بدون زحمت توسط نیروگاه ها، تلفاتی 
معــادل ۵۰ میلیــارد مترمکعب دارد که با افزایش 
راندمان به میزان تکلیفی برنامه ششــم و نیز ۳۰ 
کاهــش تلفات موجود، این میــزان به حدود ۳۰ 
میلیارد مترمکعب می رســد و این خود آورده ارزی 
معــادل ۴ میلیارد دلار )حــدود ۲۰۰ هزارمیلیارد 

تومان( برای کشور خواهد داشت.
در حال حاضر نوسازی صنعت برق، بطور جد نیاز به 
تزریق نقدینگی قابل توجهی به این صنعت حیاتی 
دارد البته سیاســت گذاری و مولد سازی اقتصادی 
شــبکه برق می تواند به این مسئله کمک شایانی 
داشــته باشد چرا که ظرفیت های قابل توجهی در 
قوانین مختلف جاری کشور وجود دارد ولی تاکنون 
نسبت به بخشی از آنها بدعملی یا ترک فعل های 
دردناکــی صورت گرفته اســت و در یادداشــت 
دیگری تحت عنوان ۱۴ ســؤال تلخ از وزارت نیرو 
بدان پرداخته ام.شــبکه انتقال و توزیع در کشور ما 
ظرفیت لازم برای پذیرش افزایش ظرفیت تولید 
و رفع ناترازی را ندارد و کاســتی های این حوزه، 
پشت ناترازی برق پنهان شده است و مدیریت در 

سرمایه گذاری و برنامه ریزی توسعه در صنعت برق 
ضعف های اساســی دارد که آثار درازمدت نگران 
کننده ای دارد و بی مسئولیتی ها یا ناکارآمدی ها در 
امروز، آیندگان را دچار مشکلات جدی می نماید.
 pm ضعــف در برنامــه ریزی های تعمیــرات و
در بخش هــای مختلــف صنعت بــرق بویژه در 
نیروگاه ها، تبعات ســنگینی در خاموشی تابستان 
ســال گذشــته به صنایع اعمال نمود و این یکی از 
بی برنامگی های حوزه تولید برق بود که آســیب 
آن را امروز در اقتصاد کشــور، هم شــاهد هستیم.
باید از کارهای بی بهره یا مضر نمایشــی فاصله 
گرفت و ادعا را به عمل تبدیل ساخت که رهبری 
معظــم انقلاب هم فرمودند به وعده ها عمل کنید 
تــا آســیب نبینید و یا اینکــه در پذیرش انتقادات 
مغرور نشــوید، امروز مشاهده می کنیم در آبان ماه 
ســال جاری واحد ۲ بخار نیروگاه فردوسی افتتاح 
گردید از چگونگی این افتتاح اگر بگذریم که ظاهراً 
آسیب هایی به بویلر ۳ این نیروگاه وارد شده است، 
ادعا شد که حدود ۱۷۰ مگاوات توان به شبکه وارد 
و ســنکرون شده است ولی پس از این افتتاح، این 
واحــد هیچ کارکردی، آنهم در اوج نیاز زمســتان 
نداشت و در صورتیکه بحران گاز زمستان می طلبید 
که این واحد بخار که کارکردش منتجه از خروجی 
و اگزاســت واحدهای گازی دیگر بود )در ســیکل 
ترکیبی( را به تولید برسانید، خوب سؤال مهم دیگر 

این اســت در شرایطی که مشکل گاز در زمستان 
مطرح بود چرا واحدهای بخار ۲ و ۳ این نیروگاه، به 
مدار نیامد و خسارت عظیم عدم ورود این واحدها 

را امروز چه کسی پاسخگو است؟
بگفته برخی از مســئولین در این حوزه، طرح های 
نیروگاهی یا متوقف شــده اند و یا بسیار کند پیش 
می رود تا جایی که پیمانکاران این طرح با ۳۰ درصد 
دورکاری، تعدیل غیرمســتقیم نیرو انجام داده اند 
و امروز ســرمایه گذاران نیروگاهی در یک معاملهٔ 
دو سرباخت قرار دارند.با این روش کاری و برنامه 
ریزی و عمل وزارت نیرو، تابســتان آینده صنایع 
وضعیت به مراتب بدتری نسبت به ۱۴۰۱ خواهیم 
داشــت و به نظر می رسد، برخی گزارش های فنی 
که در وزارت نیرو دست به دست می شود صرفاً بر 
مبنای خوشــایند بالادستی هاست و نه دنیای واقع 
و این واقعاً برای کشور و این حوزه خطرناک است.

سیستم مدیریت فعلی وزارت نیرو از ظرفیت های 
قانونی برنامه توســعه و قوانین رفع موانع تولید و 
حمایت از صنعت برق نمی توانند اســتفاده کامل 
کنند و وضعیتی که ناشــی از این بدعملی یا ترک 
فعل ها حادث می شود، هزینه کرد از آیندگان است.
مــا بایــد هاب انرژی منطقه باشــیم و نه اینکه در 
پایدارســازی امنیت انرژی کشــور خودمان دچار 
مســئله باشــیم و این ناشی از ناکارآمدی است که 

واقعاً باید فکری برای آن نمود.

مشکلات اساسی که در صنعت برق باید چاره گردد 
مثل »تاب آوری شــبکه برق«، »پایین بودن نرخ 
تعرفه انرژی برق«، »بدهی های انباشــته وزارت 
نیــرو«، »واگذاری هــای غیراصولی دارایی های 
صنعــت بــرق«، »تغییرات ســاختاری ناقص در 
صنعت برق«، »نبود نقشه راه و برنامه مدون برای 
گذر از شــرایط فعلی« و »یکپارچه نبودن ساختار 
انرژی کشور«، در نهادی قدرتمند و تنظیم گر باید 
حل و فصل گردد.پس امروز جای خالی یک نهاد 
رگولاتوری قدرتمند مانند NERC آمریکا که رصد 
وضعیت انرژی در آن کشور را زیر نظر دارد، ضروری 
بنظر می رسد تا فراتر از دستگاه های اجرایی دولت، 
رفتارهای ســازمانی دستگاه های متولی انرژی در 
کشــور و تأمین برق پایدار را مورد بررســی قرار 
دهــد و در ایــن نهاد تنظیم گر، برنامه ریزی منابع 
صــورت بگیرد و منابع تولید محدود با بیشــترین 

اثر را شناسایی کند و به موقع به مدار وارد کند.
اما خاموشــی در صنایع کشور هزینه دارد و هزینه 
سنگینی هم دارد که فقط بخشی از آن، عدم النفع 
اقتصادی کشــور و سرکوب شاخص GDP است، 
ضمن اینکه این خاموشــی سرمایه گذاران حوزه 
صنعت را دلسرد نموده و می نماید.در یک بررسی، 
اگر قیمت تمام شــده هر کیلوات ســاعت برق را 
حدود ۱۰ سنت بگیریم عدم النفع اقتصادی ناشی 
از خاموشی و عدم تولید این انرژی بیش از ۱۰ دلار 
است که البته در کشورهای مختلف متفاوت است.
حدود ده هزار مگاوات خاموشی که متأسفانه بیشتر 
آن در تابســتان سال جاری به صنایع تحمیل شد،  
هزینــه سرســام آوری به کشــورمان آن هم در 
شــرایط تحریم های ظالمانه آمریکا و غرب،  وارد 
نموده است و امروز برخی از آثار اقتصادی سخت 
موجود در کشور ناشی از حذف بستر انرژی در برهه 
مهمی از سال برای تولید کنندگانی بوده است، که 
می توانسته اند اثرگذاری موثری در بهبود شاخص 
GDP داشته باشد و وضعیت فعلی زیرساخت های 
انرژی کشــور، سرعت تحقق تولید دانش بنیان و 
اشــتغال آفرینی را که مقام معظم رهبری تکلیف 

فرمودند را کند می نماید.

 اثرات مخرب خاموشی بر اقتصاد کشور
رابطه ناترازی برق و ارزش ریال؛

موافقت کمیسیون انرژی با عضویت ایران 
دراتحادیه جهانی انرژی خورشیدی

وزیر نیرو از موافقت اعضای کمیســیون انرژی مجلس شــورای 
اســلامی برای عضویت ایران در اتحادیــه جهانی انرژی های 

خورشیدی خبر داد.
بــه نقــل از وزارت نیرو، علی اکبــر محرابیان، وزیر نیرو در مورد 
جلســه مشــترک با اعضای کمیســیون انرژی مجلس شورای 
اســلامی گفت: در جلسه ای که صبح امروز با نمایندگان محترم 
کمیسیون انرژی داشتیم، موضوع مهم عضویت ایران در اتحادیه 
جهانی انرژی خورشیدی بررسی و در ادامه به برخی پرسش های 
نمایندگان پاسخ داده شد.وزیر نیرو پیرامون فرایند عضویت ایران 
در اتحادیه جهانی انرژی های خورشیدی افزود: لایحه عضویت 
ایران در این اتحادیه مهم جهانی به اطلاع اعضای کمیســیون 
انرژی رســید و آن ها با اکثریت آرا با این لایحه موافقت کردند.

محرابیان در همین باره ادامه داد: امیدوارم هر چه ســریع تر این 
لایحــه بــه صحن علنی برود و با رأی قاطع نمایندگان، ایران به 
اتحادیه جهانی انرژی خورشــیدی به عنوان یکی از انرژی های 

نو و تجدیدپذیر، بپیوندد.
وی در بخش دیگری از سخنان خود و پیرامون پاسخ به سؤالات 
اعضای کمیســیون نیز گفت: نمایندگان درباره مسائلی از جمله 
طرح های توســعه، طرح های شــبکه، مدیریت مصرف انرژی و 
نحوه توزیع اعتبارات پرسش هایی داشتند که به آن ها پاسخ داده 

شد و همچنین مقرر شد در جلسات تخصصی دیگر به تفصیل در 
رابطه با این موضوعات بحث، بررسی و تبادل نظر صورت بگیرد.
وزیر نیرو در ادامه با اشــاره به کارهای مهمی که برای مدیریت 
مصرف برق در تابســتان ســال جاری اجرا شد، اضافه کرد: کار 
سنگینی برای مدیریت مصرف برق در تابستان سال جاری انجام 
شد و کار سنگین تری برای مدیریت مصرف در تابستان سال آینده 
پیش رو است که بر همین اساس وزارت نیرو تلاش کرده است 
با طراحی و تنظیم ۱۴۰ اقدام مهم در حوزه هایی مانند طرح های 
توســعه نیروگاهی، توسعه شــبکه و پست، رفع محدودیت های 
نیروگاهی، تأمین آب و ســوخت کافی برای نیروگاه ها، ارتقای 
تــوان نیروگاه ها و تعمیرات نیروگاهی، محدودیت های برقی در 

سال ۱۴۰۲ را به حداقل برساند.



12 خرهـفـتـهنــامـه
گآ

چهارشنبهبر
3 اسفند1401 

سال هفتم
شماره 302

 صاحب امتیاز، مد   یر مسئول و سردبیر:  امیر د   یانی
 قائم مقام مدیرمسئول: محیا سادات بهره دار

 مشاور رسانه ای: مجید بهره مند

 د   بیر گروه سیاسی: زهره د   یانی
 د   بیر گروه جامعه: سید محسن بهره دار 

 دبیر گروه اقتصاد: آرزو صبوری
 د   بیر گروه حمل و نقل: پژمان صالحی

 مترجم:   نیلوفر مهتدی
 پشتیبانی  سایت: امید  فرمانی

 ناظر چاپ: وحید قهرمانی
 عکس: حامد ریحانی

آدرس:  تهران - میدان هفت تیر - ابتدای خیابان کریمخان زند روبروی داروخانه 
 A۵1 طبقه پنجم  - واحد - A 13 آبان مجمتع اداری کریمخان زند - برج

تلفن تحریریه: ۸۸۸6۷۵24 - تلفن بازرگانی: ۸۸۸6۷۵1۹-  فکس: ۸۸3463۷۷ 
سامانه پیامکی:021۸6022۷۷۸

چاپ: شاخه سبز

www.tadbiretazenews.com  / tadbiretaze@gmail. com /instagram:@tadbiretaze  .آیین نامه اخلاق حرفه ای »تد   بیر تازه« د   ر سایت این هفته نامه به آد   رس ذیل قابل رویت است

w
w

w
w

.
t
a

d
b

ir
e

t
a

z
e

n
e

w
s

.
c

o
m

محدودیت های جدیدی که در خصوص کاهش سوخت گیری اعمال شده، 
باید به گونه ای اجرا شود که مولد نارضایتی های اجتماعی و به عبارتی 
آتش زا نباشــد.صحبت از بنزین که می شود، بی اختیار تن وبدن بسیاری 
از افــراد می لــرزد و این لرزش چندان هم بی دلیل نیســت؛ تجربه های 
گذشته من جمله آبان 9۸ و حتی تجربه های مشابه قبل از آن در اوایل 
دهه 9۰ و اواخر دهه ۸۰، خود بهترین گواهی است. اگرچه طرح اخیری 
که مدنظر است بر افزایش نرخ بنزین دلالت نمی کند اما محتوای آن و 
محدودیت هایی که قرار است اعمال شود، نگرانی هایی را در خصوص 

تولید نارضایتی های اجتماعی ایجاد کرده است.
طرح جدید بنزینی چه می گوید؟ ��

بر اساس طرح جدیدی که مدنظر قرار گرفته، در بسیاری از استان های 
کشور به جز تهران، خودروها با محدودیت سوخت گیری مواجه شده اند 
و در هر بار بیش از ۴۰ لیتر نمی توانند سوخت گیری کنند.اسدالله قلی زاده، 
رئیس صنف جایگاه داران کشور در این رابطه می گوید: »طی روزهای 
اخیــر خبرهایی در مورد محدودیت ســوخت گیری بنزین در جایگاه ها 
منتشر شده است که شایعات و سو برداشت هایی را به همراه داشته که 
اعلام می کنیم هر مالک خودرویی در اقصی نقاط کشــور با مراجعه به 
جایگاه ســوخت می تواند باک خود را بدون محدودیت با یک یا دوبار 
سوخت گیری بلافاصله پر کند و سقف برداشت به معنای جلوگیری از 
سوخت گیری یا جیره بندی نیست و سهمیه ها تغییری نکرده است.«وی 
ادامه می دهد: »با توجه به اینکه میانگین ســوخت گیری هر خودرو در 
کشور بین ۳۰ الی ۴۰ لیتر است، آن دسته از افرادی که تمایل به دریافت 
سوخت بیشتر متناسب با ظرفیت کامل باک خودرو دارند می توانند از کارت 
جایگاه ســوخت گیری پشت سرهم انجام دهند که البته در کلانشهرها 
زمان صرف می شــود و صف انتظــار افزایش می یابد.«همچنین رضا 
نواز، ســخنگوی صنف جایگاه داران ســوخت کشور در خصوص طرح 
اخیر این گونه توضیح می دهد: »با توجه به سقف سوختگیری با کارت 
ســوخت شخصی در برخی استان ها احتمال می دهیم در ماه های آینده 
این طرح در تهران هم اجرا شود.«وی اضافه کرد: »اصفهان در چند روز 
گذشته وارد فهرست استان هایی شده که عرضه بنزین با روش جدیدی 
در آن ها انجام می شود. برآورد می شود که میانگین سقف سوختگیری 
هر خودرو در کشور، عددی بین ۳۰ تا ۴۰ لیتر برای هر بار است؛ طبیعتاً 
در کلانشــهرها و مسیرهای پرتردد، این عدد بیشتر است.«سخنگوی 
صنف جایگاه داران سوخت کشور ادامه داد: »اکنون در اصفهان و برخی 
استان ها، مردم با کارت شخصی خود می توانند در هر بار که برای سوخت 
گیری مراجعه می کنند ۴۰ لیتر سوخت دریافت کنند؛ در حالی که این عدد 
قبلًا ۶۰ لیتر بوده اســت.«نواز گفت: »ســقف سوختگیری با کارت های 
آزاد موجــود در جایگاه هــا نیــز از ۶۰ به ۳۰ لیتر کاهش پیدا کرده که به 
فاصله حدوداً دو دقیقه، دوباره می توانند ۳۰ لیتر بعدی را سوخت گیری 
کنند.«مهم تریــن پیامــد این طرح که محتوای اصلی آن محدودیت در 
دریافت سوخت گیری است، طولانی تر شدن صف های بنزین و انتظار 
زیاد مردم است که باید دید برای آن فکری شده است؟ قطعاً خودروهای 
زیادی در کشــور وجود دارند که ظرفیت آن ها بیش از ۴۰ لیتر اســت و 
دارای مصرف زیاد سوخت هستند که راننده قطعاً تمایل دارد در هر بار 
سوخت گیری ظرفیت کامل باک خودروی خود را پر کند تا از مراجعه متعدد 
به جایگاه ها خودداری کند. حال در این وضعیت، اگر رانندگان متعدد برای 
پر کردن کامل باک خودرو مجبور به استفاده ترکیبی از سهمیه شخصی 
و آزاد باشد، تشکیل صف های طولانی و تلف شدن زمان رانندگان، اولین 
پیامد این طرح خواهد بود. حتی استفاده صرف از کارت جایگاه داران هم 
منجر به افزایش صف انتظار خواهد شد چون طبق اظهارات رضا نواز، 
ســخنگوی صنف جایگاه داران سوخت، ظرفیت سوخت گیری با کارت 
جایــگاه داران از ۶۰ لیتــر بــه ۳۰ لیتر کاهش پیدا کرده که اگر راننده ای 
تمایل داشته باشد میزان ۶۰ لیتر را با کارت جایگاه دار سوخت گیری کند 
باید دو بار و هر بار به میزان ۳۰ لیتر با فاصله زمانی حدوداً ۲ دقیقه این 
کار را انجام دهد و قطعاً زمان بیشــتری برای این کار صرف خواهد شــد 
و این وضعیت منجر به تشــکیل صف های طولانی خواهد شــد.دومین 
پیامدی که این طرح به دنبال دارد،  اســتهلاک ســامانه های مستقر در 
جایگاه هاســت. پیش از اجرای این طرح هم شــاهد بودیم در بسیاری از 
پمپ بنزین ها این سامانه های هوشمند با مشکلاتی نظیر نخواندن کارت 
سوخت شخصی افراد و یا خرابی های متعدد مواجه بود. حال با اجرای این 
طرح و در صورت تمایل رانندگان به دو بار سوخت گیری متوالی و استفاده 
پشت سر هم از کارت های سوخت، قطعاً این سامانه ها با اختلال و حتی 
استهلاک مواجه خواهند و این به مثابه ضربه به همین زیرساخت های 
موجود اســت. بر اســاس اظهارات مسئولان، هدف از اجرای این طرح، 
ساماندهی و مدیریت مصرف بنزین و جلوگیری از قاچاق سوخت است. 
جواد بلندی، مدیر شــرکت ملی پخش فرآورده های نفتی تربت حیدریه 
درباره این طرح می گوید: »سهمیه سوخت کارت ها تغییر پیدا نکرد بلکه 
سقف برداشت در هر نوبت کاهش یافت که هدف آن ساماندهی و مدیریت 
مصرف با هدف جلوگیری از قاچاق اســت ضمن اینکه بنزین کافی در 
مخازن شرکت نفت و جایگاهها وجود دارد.« و یا ابراهیم بعاجی، رئیس 
انجمن جایگاه داران سوخت خوزستان می گوید: »مسئوولان علت این 
محدودیت ها را مقابله با قاچاق ســوخت عنوان کرده اند. در حال حاضر 
نیز در حال جمع آوری کارت های سوخت جایگاه داران پیگیری می شود 
و برای هر سکو فقط یک کارت سوختگیری تعریف خواهد شد. هدف از 
این اقدام تشویق به استفاده از کارت های شخصی است.«اینکه مسئله 
قاچاق بنزین و یا دیگر سوخت ها در ایران،  معضلی ریشه دار است، بر کسی 
پوشیده نیست و همین امر، ضرورت تدوین راهبرد مشخص برای مقابله 
با این امر مذموم را مشخص می کند. اما باید دید که چه راهکاری را برای 
مقابله با این امر می توان اتخاذ کرد که کمترین نارضایتی اجتماعی را به 
دنبال داشــته باشــد. گرچه هنوز ابعاد دقیق این طرح از سوی مسئولان 
واکاوی نشــده اما چیزی که محتمل اســت، تشکیل صف های طویل 
و انتظار طولانی برای یک بار ســوخت گیری خواهد بود و این مســئله 
دستاوردی جز تولید نارضایتی نخواهد داشت. باید در خصوص اقدامات 
و طرح هایی که مربوط به بنزین است، محتاط تر و دست به عصاتر رفتار 

کرد تا مبادا چنین طرح و برنامه هایی خود مولد بحران باشند.

این طرح بنزینی، آتش زا نباشد!

کاریکاتوریادداشت
تنش های دلار بر بازار

آیا روز سخت انتخاب برای چینی ها می رسد؟

گزارش

 موضع چین در قبال جنگ اوکراین چند صباحی اســت به 
طور جدی در کانون توجه رسانه ها و محافل سیاسی غربی 

قرار گرفته است.
پکن از آغاز جنگ اوکراین، روســیه را محکوم نکرده و به 
تحریم های غرب علیه مسکو نپیوسته است و در کنار آن اما 
خواستار خویشتن داری شده و تاکید کرده است که اختلافات 

باید با روش های صلح آمیز حل و فصل شوند.
هم اینک نیز "وانگ یی" دیپلمات ارشد چینی برای یک 
دیدار رســمی با مقامات روســیه به مسکو سفر کرده است؛ 
سفری که در نخستین مقصد یک تور اروپایی و بنا به اعلام 
طرف چینی با هدف ارائه یک طرح صلح برای پایان دادن 

به حنگ اوکراین است.
روزنامه آمریکایی وال استریت ژورنال هم روز سه شنبه در 
گزارشــی مدعی شده "شی جین پنگ" رییس جمهوری 
چیــن می خواهد طی هفته هــای آتی )احتمالًا در ماه های 

آوریل یا می( به مسکو سفر کند.
با وخامت جنگ در اوکراین در نخستین سالگرد آغاز آن اما 
تداوم موضع کنونی چینی ها برای آنها روز به روز سخت تر 
می شود و با توجه به تصلب موضع کشورهای غربی و اعضای 
اروپایی ناتو درباره جنگ اوکراین، چینی ها در مخمصه ای 

جدی قرار گرفته اند.
آغــاز جنــگ در اوکراین و جبهه بندی متصلب غرب و ناتو 
در برابر روســیه و متحدان و موتلفان مسکو، ادامه سیاست 
فعلی چینی ها را دشــوارتر کرده است. متصلب شدن جبهه 
بندی های جهانی برای چینی ها مطلوب نیست و دولتمردان 
پکن می کوشــند جهان به چنین نقطه ای نرسد و بر همین 

اساس دنبال ارائه طرح صلح به مسکو و کی یف هستند.
اخیراً و همزمان با ســفر وانگ یی به مســکو، بســیاری از 
کشورهای غربی به مقامات پکن هشدار دادند که چین باید 
دامن خود را از عرصه جنگ اوکراین دور نگه داشته و احیاناً 
به روسیه کمک تسلیحاتی ارائه نکند، چون در این صورت 
عواقب جدی برای پکن خواهد داشت. حتی زلنسکی رییس 
جمهوری اوکراین مدعی شده کمک نظامی چین به روسیه 

به معنای آغاز جنگ جهانی سوم خواهد بود.
چینی ها تاکنون از ارائه کمک تسلیحاتی به روسیه خودداری 
کرده اند اما گزارش ها حاکی است در زمینه نیازهای مکمل 
غیرجنگی مســکو در کنار این کشــور بوده اند و به روسیه 

کمک می کنند.
از ســوی دیگر چینی ها می کوشند کمک های تسلیحاتی 

کره شمالی به روسیه برسد.
چین و روســیه در جهان کنونی دو ســنگر مهم اقتصادی و 
نظامــی در برابر هژمونــی جهانی غرب به رهبری ایالات 
متحده هستند؛ هژمونی ای که تداوم آن از نظر بسیاری از 
تحلیلگــران بــا جنگ اوکراین رخنه و تَرَکی جدی در دیوار 
بتنی آن افتاده اســت و در صورتی که روســیه فاتحانه از 
جنگ اوکراین پا بیرون بگذارد، وارد دنیای جدیدی از بلوک 

بندی های بین المللی خواهیم شد.

چینی هــا امــا به عنوان دومین اقتصاد بزرگ جهان به نظر 
می رسد تمایل چندانی برای رها کردن سیاست سنتی خود 
در زمینه عدم ورود به جبهه بندی های نظامی و ژئوپلتیک در 
برابر غرب را ندارند و ترجیح می دهند ضمن حفظ مرزبندی 
خود با جهان غرب، از نظر اقتصادی شریک اول کشورهای 
غربی باقی بمانند؛ اما سؤال اصلی این است که با توجه به 
موضع ایالات متحده آمریکا در قبال تایوان و تنگ تر شدن 
محاصــره ژئوپلتیکی چین از طریق پیمان های امنیتی دو 
و چند جانبه آمریکا با کشــورهای واقع در اقیانوس آرام و 
پایگاه های نظامی پرشــمار ایالت متحده آمریکا در منطقه 
آسیا- پاسیفیک و دریای جنوبی چین، آیا چینی ها می خواهند 
دســت روی دســت بگذارند تا ایالات متحده آمریکا پس از 
شکست دادن روسیه در جنگ اوکراین و سرکوب ایران در 
منطقه غرب آسیا از طریق یک جنگ ترکیبی همه جانبه، 
با خیالی آســوده به ســراغ چین برود؟ چینی که از نظرغالب 
تحلیلگران اولویت شــماره یک واشنگتن در سیاست مهار 

قرار دارد؟
پرواضح اســت که برنامه و اولویت ایالات متحده آمریکا 
برای ۳ کشور روسیه، چین و ایران در یک قالب هدفمند و 
بر مبنای سیاســت مهار هر ۳ کشــور و جلوگیری از تجمیع 
قدرت این ۳ کشور و تشکیل یک ائتلاف و یا بلوک احتمالی 

از سوی آنهاست.
بر همین اســاس واشنگتن طی سال های گذشته کوشیده 
دامنه فشارهای خود را علیه این ۳ کشور از طریق ابزارهای 
در اختیارش به طور همزمان پیش ببرد: در مورد روســیه 
واشنگتن با طرح توسعه ناتو به شرق تلاش کرده و می کوشد 
روســیه را محاصره و در نهایت متلاشــی کند؛ این طرح بر 
خلاف وعده های پیشین واشنگتن به مسکو پس از فروپاشی 

شوروی، مبنی بر عدم گسترش ناتو به شرق بوده است.
در شــرایط کنونی، دولت واشــنگتن توانســته با تحریک 
دولتمردان غربگرای اوکراین به ویژه زلنسکی، یک جنگ 
فرسایشی را در خاک اوکراین راه بیندازد و علاوه بر اینکه 
توان نظامی و ژئوپلتیک روســیه را در این عرصه مشــغول 
کند، اروپا را هم بیش از پیش به خود وابسته و نزدیک کند.

در پرونــده ایــران، ایالات متحده آمریکا با خروج یکجانبه 

از برجام و پیگیری سیاست "فشار حداکثری" تلاش دارد 
تهران را به نقطه فروپاشی بکشاند و از سوی دیگر با حمایت 
از مخالفان نظام در خارج و ایجاد یک شبه ائتلاف سیاسی 
بین آنها دستکم در فضای رسانه ای و بین المللی، جمهوری 
اســلامی را در لبه فروپاشی نشان دهد، تا به قدری ضعیف 

شود که امتیازهای لازم مورد نظر آمریکا را بدهد.
در مورد چین هم واشــنگتن سال هاست با تسلیح تایوان و 
ایجاد دهها پایگاه در منطقه اقیانوس آرام و ایجاد ائتلاف های 
نظامی و امنیتی با کشورهای اطراف چین در دریای جنوبی 
چین و منطقه اقیانوس آرام می کوشد حلقه محاصره چین 
را روز به روز تنگ تر کند، از ســوی دیگر آغاز شــدن جنگ 
تجاری و تعرفه ای با چین در دوره ترامپ، زنگ های خطر 

را برای مقامات پکن به صدا درآورده است.
دوره ماه عســل واشــنگتن با اقتصاد چین تمام شده است 
و ایــالات متحــده آمریکا تا پیــش از اینکه اقتصاد چین به 
جایگاه نخستین و بزرگ ترین اقتصاد جهان برسد می کوشد 
بــا ایجاد تنگناهای اقتصــادی و به طور موازی تنگناهای 
امنیتی )از طریق تایوان( دولتمردان پکن را وارد بازی مورد 

نظر خود کند.
با آغاز جنگ در اوکراین و احتمال فرسایشــی شــدن آن، 
چینی ها حالا در برابر یک انتخاب ســخت قرار داند؛ آن ها 
می دانند واشنگتن زیرکانه از دهه ها قبل و در حالی که هنوز 
غول اقتصادی اژدهای زرد به طور کامل از چراغ جادو بیرون 
نزده بود، تمامی مسیرها و گذرگاه های تجارت دریایی چین 
را بــا نیروهای نظامی و پایگاه های خود در اطراف و اکناف 
جهان تحت نظر و اشراف نظامی قرار داده است.برای همین، 
شی جین پنگ رییس جمهوری چین طرح ابتکاری "یک 
کمربند یک راه "را پیشنهاد داد و صدها میلیارد دلار در این 
طرح ســرمایه گذاری کرده تا بتواند کریدورهای زمینی و 
ریلی را در کنار مسیرهای تجارت دریایی توسعه دهد تا در 
صورتی که واشنگتن بخواهد چین را از نظر تجارت دریایی 
در تنگنا قرار دهد، چینی ها مسیرهای موازی دیگری برای 
رســاندن کالاهای خود به بازارهای جهانی داشــته باشند. 
ایالات متحده آمریکا اما در این زمینه نیز بیکار ننشست و 
با ناامن سازی کشورهای در مسیر این کریدورهای زمینی 

می کوشد، اجرای این طرح ابتکاری چین را به تأخیر انداخته و 
با مشکل مواجه کند. بر همین اساس مقامات چینی اینک در 
یک دوراهی انتخاب قرار گرفته اند: کمک نظامی به روسیه 
برای تضمین عدم شکســت مســکو در جنگ اوکراین در 
کنــار کمک اقتصادی به ایران برای ادامه مقاومت در برابر 
فشارهای همه جانبه غرب به رهبری ایالات متحده آمریکا 
یا ادامه سیاست کنونی که بر مبنای کم توجهی به منازعات 
نظامی- امنیتی- ژئوپلتیک به اســتثنای خط قرمز تایوان 
است.چینی ها چندین دهه است که سر خو درا در لاک یک 
انزوا طلبی خودخواســته در زمینه بازیگری امنیتی در نظام 
بین الملل فرو برده اند و اولویت خود را توســعه اقتصادی و 

کار با غرب از منظر و دریچه اقتصاد قرار داده اند.
این سیاســت چینی ها برای آنها بســیار سودآور بوده و 
اقتصــاد آنهــا را به قدری بزرگ کرده که امروز چینی ها 
شریک اول اقتصادی دستکم دو سوم کشورهای جهان 
با اقتصادی ۱۷ تریلیون دلاری و صادراتی ۳۵۰۰ میلیارد 
دلاری شــده اند.اما به نظر می رسد واشنگتن که قدرت 
یابــی مــداوم چین را برای ادامه هژمونی خود خطرناک 
می بیند، اجازه ادامه این روند را نخواهد داد و دیر یا زود 
به ســراغ چین و پایین کشــیدن این کشور خواهد رفت، 
چون واشــنگتن، پکن را در جایگاه جانشــینی به عنوان 
رهبــر اقتصادی جهان می بیند و ترکیب این کشــور با 
روســیه و ایران به عنوان دو کشــور با منابع غنی نفت و 
گاز و دارای قدرت نظامی و جایگاه ژئوپلتیک، می تواند 
یک بلوک قدرتمند جهانی را شکل دهد که همزمان با 
افــول نظام تک قطبی جهانی، می تواند جایگزین خلاء 
حضور هژمونی در بخش های وسیعی از آسیا، اروپا و آفریقا 
شود و آمریکا را به حاشیه انزوا ببرد.بنابراین همان طور 
که آمریکایی ها پس از نزدیک به ۳ دهه بازی با روسیه 
در نهایت در زمین و خاک اوکراین به جنگ با روســیه 
رفتند، چینی ها نیز باید این را بدانند که واشنگتن دیر یا 
زود از طریق تایوان و دیگر ابزارهای خود از جمله ایجاد 
مزاحمت برای تجارت دریایی چین و.. به سراغ اژدهای 
زرد خواهد آمد و گلوگاه آن را خواهد فشرد.متصلب شدن 
رقابت های ژئوپلتیک و قطب بندی ها در جهان کنونی 
نشــان می دهد امکان بازیگری بین خطوط گسل برای 
کشورها روز به روز سخت تر می شود و کشورهای مهم 
دنیا باید دیر یا زود در معرض انتخاب های ســخت قرار 
بگیرند و چینی ها نیز احتمالًا به زودی مجبور به انتخاب 
شــوند و روی این محاسبه فکر کنند که چه هزینه های 
اقتصادی باید برای تداوم حاکمیت چین یکپارچه و امنیت 
فردای خود بپردازند.و نکته پایانی اینکه دولتمردان پکن 
می دانند حداقل از منظر یک سیاست عملگرایانه، ادامه 
مشــغول بودن آمریکا به دو پرونده مهم روسیه و ایران، 
برای آنها خوب اســت و مانع تمرکز قدرت واشنگتن در 
جبهه چین می شود و بر این اساس دولتمردان چینی باید 
مطمئن شوند ایران و روسیه می توانند در برابر فشارهای 
همه جانبه جهان غرب به ســرکردگی آمریکا همچنان 

مقاومت کنند.

پایان ماه عسل واشنگتن با اقتصاد چین
مازیار آقازاده
روزنامه نگار

سامان مهراد
روزنامه نگار


